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SALGIN sürecinde fedakârca üretime
devam eden çiftçinin yakasını doğal
afetler ve bitki hastalıkları bırakmıyor.
Birçok domates üreticisi fideleri ye-
niden dikti, maliyetler arttı. Üstüne bir
de pazarlama sorunları eklendi. İh-
racat için Irak ve Suudi Arabistan’ı işa-
ret eden Bayraktar, “Tarım Kredi Koo-
peratifleri ve Büyükşehir Belediyele-
ri de alım yaparak zor durumdaki üre-
ticilerimize destek olmalı” dedi. 7'de

Aklı Abdullah Gül'de Almanya'nın oltası
İnönü'nün cevabı

UTKU REYHAN'ın yazısı 11'de

Avni Anıl'ın
'kızdığı' söyleşi

ONUR AKAY'ın röportajı 13'te
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5 YILDIRIM KOÇ

Türkiye’de�sermayenin�
yerlileşmesi

Türkiye Ziraat Odaları Birliği (TZOB) Genel Başkanı Şemsi Bayraktar: 

Domates tarlada kaldı

M�LL� Savunma Bakanlığı'ndan yapılan açıklamada ara-
cın hafif hasar gördüğü, saldırganların ateş altına alındı-
ğı belirtildi. Öte yandan ABD savaş uçakları, askeri kon-
voylarının geçişine izin vermeyen Suriye ordusunu bom-
baladı. 1 Suriye askeri öldü, 2 asker yaralandı. İdlib'de ya-
şanan gelişmelerin ardından Cumhurbaşkanı Erdoğan ile
Rusya Devlet Başkanı Putin telefonda görüştü. 9'da 

Biden'dan cesaret aldılar, Türkiye'yi tehdit ettiler

HDP Dış İlişkiler Komisyonu Eş Söz-
cüsü Hişyar Özsoy, PKK'ya yakın
yayın organlarından Mezopo-
tamya Ajansı’na ABD Başkan ada-
yı Joe Biden'ın “Erdoğan'a karşı
muhalefeti örgütlemeliyiz” sözleri
hakkında konuştu. Cumhurbaş-
kanı Erdoğan’ın Batı ülkeleriyle
planlı olarak didiştiğini savunan
Özsoy,  Avrupa liderlerinin büyük
çoğunluğunun da Erdoğan'ın git-
mesini istediğini söyledi.

‘PLANLI OLARAK DİDİŞİYOR’

ERDOĞAN’ın Ayasofya çıkışının ve
Batı ülkeleriyle didişmesinin rastlan-
tısal olmadığını iddia eden Özsoy,
şunları söyledi: “Dış mihraklar söyle-
mi üzerinden içerideki milliyetçiliği de-
vam ettirmeye çalışmanın ekonomiye
çok büyük tahribatları olacaktır. Ba-
tı karşıtlığı iç siyasette toplumu bir
noktaya kadar tatmin edebilir fakat
bu toplum aç. Ucuz, milliyetçi ya-
bancı düşmanlığının çok fazla işe
yarar durumu kalmamıştır.” 10'da

AMERİKA'NIN
ASKERLERİ 
HDP'liler PKK’nın yayın organından ABD adına Türkiye'yi
tehdit etti: ABD karşıtlığı, AB karşıtlığı belki Erdoğan’a bir
noktaya kadar yarayabilir fakat bunun
dozu kaçtığı zaman Türkiye’nin geneline
çok ciddi ekonomik sonuçları olacaktır
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16 CEM ZEREN

Futbol�
salgını
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13 EKREM KAHRAMAN

Kültürün�
kültürsüzleşmesi�

Sald�r�, Eriha-Museybin beldeleri aras�nda düzenlendi. 

Türkiye ve Rusya'nın İdlib'in güneyindeki
M4 karayolu üzerinde ortak devriyesinde

zırhlı aracımız saldırıya uğradı

ABD  Suriye Ordusu'na 
cihatçılar 

Türk Ordusu'na saldırdı

‘MİLLİYETÇİLİĞİ DEVAM ETTİRİRSE...’

NAZİAlmanyası’nın 1943’te işgali altındaki Ege
Adalarını Türkiye’ye vermek istediğini, İnönü-
Saraçoğlu yönetiminin ise bunu reddettiğini an-
latan belge çok tartışıldı. Almanya’nın amacı ise
hem Türkiye’yi yanına çekmek hem de Sov-
yetler Birliği’ni kuşatmaktır.  Alman-
ya’nın “adalar” oltasına takılmak,
Türkiye’yi mahvetmek olurdu. 

CUMHURİYET Gazetesi’ne konuşan Kılıç-
daroğlu'nun Gül’le ilgili sorulara verdiği yanıtlar
dikkat çekti. Gül'le görüşmelerini gizlemeyen
Kılıçdaroğlu, “Gül, isterse cumhurbaşkanı
adayı olabilir tabii. Kalkıp, ‘Olamazsın’ diye-
meyiz ki... Soru şu: Abdullah Gül’den neden
bu kadar korkuyorlar” dedi. CHP lideri, Ah-
met Davutoğlu ve Ali Babacan'ın partilerine
önyargıları olmadığını da belirtti. 10'da

CHP Genel Başkanı Kemal
Kılıçdaroğlu, Abdullah Gül’ün
Cumhurbaşkanlığı adaylığı
konusunda 'Gül’den korkuyorlar'
değerlendirmesi yaptı

İBRAHİM� Kalın'ın “Artık kendi hikâyemizi
yazma zamanıdır” sözleri üzerine Teori Yazı
Kurulu'nda-
ki tartışma-
ları aktar-
maya devam ediyoruz: Her ülkenin kendine
özgün çağdaşlaşma süreçleri ve yöntemleri
var. Yanlış olan çağdaşlaşmak değil, Batılı-
laşmak. Çağdaşlaşmak, devrimin devrimci-
liğin özünde var. Çağdaşlaşmanın içinde ge-
leneğini sürdürmek de var. 2'de

Çağdaşlaşmak,
Batılılaşmak değildir!

Bizim hikâyemiz ve Batı

ÇEVİKÖZ'ÜN HAYALİ:

TARTIŞMA DEVAM EDİYOR 

FİKİRLER�neredeyse tümüyle tarihe hapsedi-
liyor ve tarihteki konumlanmalar, daha önce
söylenen, yazılıp çizilenler üzerinden ifade
ediliyor. Oysa karşımızda çok yeni bir olgu var.
Enerjimizi tarih tartışmasıyla harcarsak,
bugünkü yeni durumu anlayamayız. 

GÖZEN ESMER'in yazısı 2'de

Türkiye sıçramanın içinde

SERHAN BOLLUK'un yazısı 10'da

S-400'lerin satın alınmaması
gerektiğini savunan, alındık-
tan sonra kurulumunun er-
telenmesini isteyen CHP'li
Ünal Çeviköz, küresel salgın
nedeniyle aktive edilmesi er-
telenince S-400'lerin hurdaya
döndüğünü ileri sürdü. 8'de'Savunmanın devleri'nde

7 Türk şirketi yer aldı
'Savunmanın devleri'nde
7 Türk şirketi yer aldı
'Savunmanın devleri'nde
7 Türk şirketi yer aldı
'Savunmanın devleri'nde
7 Türk şirketi yer aldı
'Savunmanın devleri'nde
7 Türk şirketi yer aldı
SON dönemde ciro rekorları kıran Türk savunma
sanayi şirketleri, şirket kıyaslama listelerinde de yük-
seliyor. “Defense News Top 100”de bu yıl Türk
şirketi sayısı 5'ten 7'ye çıktı. HAVELSAN listeye ilk
kez girerken, ASELSAN da ilk 50'de yer aldı. 8'de

S-400'ler
hurdaya döndü

Hi�yar 
Özsoy

Fiyatların salçalık domateste 30, sofralık domateste 60
kuruşa kadar düştüğünü söyleyen Bayraktar, üreticinin

mağdur olmaması için ihracatın açılmasını istedi



CUMHURBAŞKANLIĞI Sözcüsü İb-
rahim Kalın’ın 30 Temmuz 2020 tari-
hinde yaptığı “Bize yüz elli yıldır mo-

dernleşme adı altında başkalarının hikâyele-
ri anlatıldı. Artık kendi hikâyemizi yazma za-
manıdır” açıklaması tartışma yarattı. Kalın 9
Ağustos 2020 tarihinde bir televizyon prog-
ramında görüşlerini ayrıntılandırdı. Kapak dos-
yalarıyla adından söz ettiren Teori dergisinin
WhatsApp tartışma grubunda da önemli gö-
rüşler yazıldı. Paylaşıyoruz:

[10/8 19:03] Kuntay Gücüm: Kalın 150 yıl-
dır hikayenin bizi teslim aldığını, batıcı para-
digmanın hakim olduğunu kendi hikayemizi
yazamadığımızı söylüyor. Bu demokratik
devrim kazanımlarının inkarı anlamına gelmez
mi? Demokratik Devrim hiç mi milli hikaye
yazamadı? Programda Kalın Tanzimat’ın da
Cumhuriyet Devrimi’nin de bizim hika-
yemizin/tarihimizin parçası ol-
duğunu söyledi. Fakat ken-
di hikayemizi yaratma-
nın neresinde olduğu-
nu söylemedi. Prog-
ramda da tekrar
edilen “150 yıldır
sadece başkaları-
nın modernleş-
me hikayesi an-
latılıyor” tezinin,
C u m h u r i y e t
Devrimi eleştiri-
sini  de doğal ola-
rak  barındırdı-
ğını düşünüyo-
rum. Kalın batıcı-
lığı eleştirdi ama
muhafazakarların
Batılılaşma eleştirisi
yeni değil. Oryantalist ve
Avrupamerkezci (tabii ki
bu kavramları kullanmadan)
görüşlerin bizdeki ilk eleştirmenle-
rinden biri Cevdet Paşa sayılabilir; Mecelle’nin
yazarı ve modern muhafazakarlığın kurucu ay-
dını. Özellikle Tezakir bu yönüyle okunma-
lı. Cevdet Paşa Abdulhamid rejiminin de ku-
rucu unsurlarından ve Mithat Paşa’ya karşı o
rejimin tavrında en etkili isimlerden biriydi.
Cevdet Paşa’nın batılılaşma eleştirisi (Mecelle
biraz da bu eleştirinin bir sonucudur) onun-
la Atatürk arasında süreklilik kurmamız için
yetmiyor. Necip Fazıl’ın Abdülhamid Han ki-
tabında da Batı düşmanı Doğu kahramanı bir
Abdülhamid portresi çizilir. 1924’den sonra li-
beraller ile muhafazakarlar aynı partide ör-
gütlendiler. Erbakan, ittifak devam etse de mu-

hafazakarların ayrı partisi olması gerektiğini
söyledi ve bunu kurmayı başardı. Kendi öz ör-
gütünü kurduğu andan sonra da muhafaza-
karların Milli Mücadeleyi ret ettiğini düşün-
dürecek bir tavırları olduğunu sanmıyorum.
Zaten antiemperyalist bir söylemleri hep
vardı. Milli Mücadele şehitlerini her zaman
yücelttiler; şehitlerin ruhuna okutulan mev-
litler Milli Görüş hareketinde çok sık görülür.
Atatürk’ü en çok eleştiren Mustafa Armağan
gibi muhafazakar tarihçiler, Rıza Nur gibi şah-
siyetler bile Milli Mücadeleyi sahiplenir. Mo-
narşinin Milli Mücadeleyi baltalamadığını hat-
ta bizzat Atatürk’ü Anadolu’ya bu amaçla gön-
derdiği tezleri de buradan çıktı. Kalın’ın Mil-
li Mücadele yüceltmesinde bence yenilik
yok. Halkçılarla muhafazakarlar arasında
tartışma Milli Mücadele sonrasıyla ilgili. Bu
detayı gözden kaçırmamak gerekir. Sadece

Milli Mücadele değil, Cumhuriyet Dev-
rimi de Avrupamerkezciliğe ve or-

yantalizme büyük bir itiraz. Tar-
tışma da burada yürüyor. Prog-

ramda Cumhuriyet Devrimi-
nin bu gerçeği tek bir kez
bile ima edilmedi. Prog-
ramda Kalın, “Sol keşke
İdris Küçükömer çizgi-
sinde devam etseydi” di-
yor. O çizgide giden Sol
Cumhuriyet Devrimi
hakkında hangi tezleri
üretebilirdi? Küçükö-
mer çağrısı nasıl bir tarih
okuması önerildiği hak-

kında fikir vermiyor mu?
Aslında Kalın Sol’u “gele-

ni ek yaparak sürdürme-
mekle” eleştiriyor. Bu Cum-

huriyet Devriminin getirdiği ko-
puşa da bir eleştiri. Şu nokta da

önemli: Kalın’ın programdaki tezleri
genel bir aydınlanma eleştirisine dayanı-

yordu ve buradan başlayarak açıklandı.
AKP’nin antiemperyalist siyasetlere sahip
olduğundan şüphe edemeyiz. Aksini söylemek
dünyaya gözleri kapamak olur. Fransız or-
duları Cezayir’i işgal ettiğinde direnen Senusi
tarikatıydı. Biraz aşağıda Sudan’da İngilizle-
re direnen ise Mehdi Hareketi. Sivil itaatsiz-
lik veya gösteri düzenlemek değil; silahlı
mücadele. Bunlar hem antiemperyalistti, si-
lahla direniyorlardı; hem de ortaçağ ilişkile-
rini devam ettiren bedevi hareketlerdi. Ger-
çeğin tek bir yüzü olmuyor. AKP içinde Ata-
türk ile uyum isteyen güçlü bir kanat bulun-
duğunu, fakat muhafazakarlarla Atatürk’ü

karşı karşıya getirecek bir çizginin de var ol-
duğunu düşünüyorum. Kalın’ın açıklamala-
rına buradan bakılmasını öneriyorum. Kalın
muhafazakar camianın, hatta Türkiye’nin
önemli entelektüellerinden biri. Derinliğini ka-
bul ediyorum. Birleştirici bir dil kullanmaya
çalıştı. Her zaman olgun bir üslubu vardır.
Asya kültürlerinin değerini biliyor ve dillen-
diriyor. Ama tezlerinin bizim tartışmamız ve
eleştirmemiz gereken esasa ilişkin yönler
içerdiğini düşünüyorum.Türkiye’nin bir mil-
li gelişme tarihi var. “150 yıldır bize başkala-
rının hikayesi anlatıldı şimdi kendi hikayemizi
yazma zamanı” ifadesi, kendimize ait tarihi
AKP’den başlatmak anlamında okunabilir .Bir
not: Kalın, Marx’ı programda adalet talep
eden bir düşünür olarak tasvir ediyor ve bu an-
lamda manifestonun altına imza atıyor. Ada-
leti de “işçinin hakkını verin” çağrısı olarak yo-
rumladı. Bu gerçek Marx değil. Yani Kalın bi-
limsel sosyalizme gönderme yapmıyor.

[11/8 13:37] Adnan Akfırat: "Modernleş-
me" konusu Çin'de de geniş tartışmalara ne-
den oluyor. Çin'de de Batı'dan çağdaşlık ithal
etmeyi savunan Tanzimatçı bir akım var.
Çincenin kendine özgülüğü ve her yeni kav-
rama Çince karşılık bulma geleneği bizimki-
ne göre işlerini kolaylaştırıyor. Mao'nun o za-
manki çözümü "yeni demokrasi" diye adlan-
dırmak. ÇKP, Yeni Demokratik Devrim teo-
risiyle devrime önderlik ediyor. ÇKP, Çinli-
leştiği oranda güçleniyor. 1949'dan sonra,
modernleşme terimi, bir felsefi
akım olarak değil ge-
lişmenin hedefi ola-
rak, çağdaşlaşmayı işa-
ret etmek için kullanı-
lıyor. Tunca Arslan'ın
naklettiği "dört mo-
dernleşme" gibi.

[11/8 13:45] Meh-
met Perinçek: Burada-
ki önemli ayrım şu:
Çağdaşlaşmak demek,
Batılılaşmak değil. Her
ülkenin kendine özgün
çağdaşlaşma süreçleri
ve yöntemleri var. Batı
modelinin kopyalan-
ması zaten çağdaşlaş-
maya değil, "Araba Sev-
dası"ndaki gibi çarpık
bir kültürün oluşması-
na neden oluyor. Yan-
lış olan çağdaşlaşmak
değil, Batılılaşmak.
Çağdaşlaşmak, devri-

min devrimciliğin özünde var. Çağdaşlaşma-
nın içinde geleneğini sürdürmek de var. Za-
ten o gelenekten beslenmeden bir çağdaş-
laşmak da mümkün değil. Gelenekten ko-
parak sadece Batılılılaşılır.

[11/8 13:49] Kuntay Gücüm: Bildiğim
kadarıyla 4 modernleşme programının ilk defa
Soner Yaçın’ın iddia ettiği gibi 1975’de değil
Çu Enlay tarafından 1964’de Üçüncü Ulusal

Halk Kongresine sunulan
hükümet çalışmaları ra-

porunda dile getirildi-
ği kabul ediliyor. Ra-
porun giriş bölümün-
deki konuşma Pekin’de
1978’da İngilizce ya-
yınlanan Çu Enlay seç-
me eserler 2. Cilt 458-
461 sayfalarda yer alı-
yor. Bu bölümünün
Türkçesini Teori der-
gisinin 2018 aralık sa-
yısında yayınlamıştık.
Metinde modern ve
modernizasyon söz-
cükleri kullanılıyor. Fa-
kat Kalın’ın cümlele-
riyle birleştirildiğinde
tek sözcük iki ayrı kav-
ram olduğuna dikkat
etmeliyiz. Biri toplum-
sal ilişkilerin biçimini,
diğeri üretim ve sa-
vunmada kullanılan

teknolojiyi ifade ediyor. Üretici güçler ve top-
lumsal ilişkiler arasındaki bağlantı, içerik
farklılıklarını ortadan kaldırmaz. Fakat Çin
metinlerinde modern sosyalist bir ülke ifadesi
de var. Bunun içeriğini değerlendirmek lazım.

[11/8 13:50] Mehmet Perinçek: Devrim-
cilikte de süreklilikler ve kopuşlar var. Batı-
lılaşmada sadece kopuş var ama yerine koy-
duğun çağdaş bir şey yok. Yerine sadece sana
ait olmayan Batı modelini koyuyorsun, o se-
beple geçmişin tortularından da tam anlamıyla
kurtulamıyorsun.

[11/8 14:00] Mustafa İlker Yücel: İttihat ve
Terakki içerisinde Tanin başyazarı Muhittin
Birgen gibi sola yatkın, Mehmet Akif Ersoy
gibi de İslamcı damarı kuvvetli olan isimler var-
dı. İbrahim Kalın'ın son konuşması bağımsızlık
vurgusu ve anti emperyalist tutumu sebebiy-
le Hürriyet İtilaf veya Ahrar’cı olarak değil -
kendisi belirtmese de- İttihat ve Terakki'nin
sağ kanadının görüşlerine uygundur. İslamcı
yazarların bir bölümünün "İngiliz Kemal"
saldırganlığından "Mustafa Kemal Osmanlı
paşasıydı" fikrine gelmelerinin en önemli se-
bebi tarihte "uzlaşma" aramalarıdır. Sahip-
lenmenin ön adımları başka nasıl olur? Biz
şimdi tarihteki zıtlaşmaları kaşımak ve göz
önüne getirmek yerine millici tutumu ilerle-
tecek, derinleştirecek tartışmalar yapmalıyız.
Burada netleşirsek etkileme oranımız artar ve
yönlendirme kabiliyetimizi göstermiş olu-
ruz. Öbür türlü tarihteki kavgaları tekrar et-
menin ötesine geçemeyiz. 

- YARIN DEVAM EDECEK -
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GÖZEN ESMER 

Cumhurbaşkanlığı Sözcüsü Sayın İbrahim
Kalın’ın attığı tivitle başlayan ve katıldığı
CNN Türk yayınıyla devam eden modernizm
tartışması tam da Batılı namluların üzerimize
çevrildiği ve ülkemize yönelik kültürel sal-
dırıların yoğunlaştığı döneme denk geliyor.
O yüzden gazetemizin bu meseleyi kamuo-
yu önünde tartıştırması daha da önemli
hale gelmiştir. Batıcılarla millicilerin 150 yıl-
lık hesabı yeniden görülmektedir.

İbrahim Kalın sözlerinin Avrupa mer-
kezciliğe karşı olduğunu ifade etti. Tartış-
manın bu yönde derinleşmesini faydalı bu-
luyorum. Zira Batı’nın koca bir yalanla ve in-
sanlıktan çaldıklarıyla kurulan Avrupa mer-
kezci tarih tezi, insanlığa onur kırmaktan, nef-
retten ve çaresizlikten başka bir şey verme-
miştir.

İMAL EDİLEN TEZLER 

Kaynak Yayınları’ndan çıkan Martin
Bernal’in “Kara Atena” kitabı bu Avrupa
merkezci tarih tezinin ve Eski Yunanistan uy-
durmacasının nasıl imal edildiğini ortaya ko-
yuyor. Martin Bernal’ın bu eseri öyle rahat-
sız edici bulunuyor ki, İngiltere’de cevap ola-
rak ücretsiz dağıtılan bir kitap bile basılıyor.
Özetle Bernal aslında Antik Yunan’ın eski
bir Mısır kolonisi olabileceğini, Yunan tan-
rılarının aslında Mısır tanrıları olduğunu çe-
şitli yönleriyle açıklıyor. Keza alfabenin de Fe-
nikeliler üzerinden Yunanistan’a geçtiğini ifa-
de ediyor. Benzer cümleleri Heredot’un
“Tarih” kitabında da bulmak mümkün. 

Keza Homeros’ta da Yunanlıların atala-
rının Mısırlı olabileceğine dair fikirleri bu-
labilirsiniz. Elbette Bernal’ın da yanıldığı yer-
ler vardır. Ancak tarih yazımı ile ilgili uy-
durmaları ispatlanmıştır. Artan sömürüyle
yükselen ırkçılık Batı medeniyetine bir kök
bulma ihtiyacını da beraberinde getirdi.
Buna en uygun yer de Yunanistan’dı. Ve
adım adım tarih yazımında türlü kurnazlık-
larla bu gerçekleştirildi. İlk önce Mısır
önemsizleştirildi sonra git gide yok sayıldı.
Daha sonra Fenikelilerin yalnızca taşıyıcı ol-
dukları öne sürüldü. Daha sonra bundan da
vazgeçildi, hatta öyle ki Fenikeliler o çağda

hor görüldü. Batı’nın bu sahtekârlığının bir
sonucu olarak birçoğumuz Troya Savaşı’nı
Batılıların savaşı olarak algılarız.

Oya Fatih Sultan Mehmet mektubunda
İtalyanlara “Hector’un çocuğuyuz” der.
Cumhuriyet devrimimizin önderi Mustafa
Kemal Atatürk de “Hector’un intikamını al-
dık” der. Bu sözlerin bir diğer anlamı, Türk-
ler de devlet kuruculuğunun içinde yat-
maktadır. Hatta Güneş Dil Teorisi de bu bağ-
lamda değerlendirilebilir.

İDEALİST ELEŞTİRİLER 

Bu kısa hatırlatmadan sonra modernizm
tartışmasına devam edelim. Sayın Kalın’a ya-
pılan eleştirilerin çoğu idealist eleştirilerdir.
İki yönden idealist: Birincisi, Cumhurbaş-
kanlığı Sözcüsü ve bugün iktidar olan siya-
sal hareketin fikir adamlarından birisi olan
İbrahim Kalın’ın sözlerinin AK Parti’nin son
6 yıllık pratiğinden bağımsız düşünülmeye ça-
lışılması ve kafalardaki şablona uymaması-
dır. Bu idealist eleştirilerin ikinci yönü ise ku-
sursuzluk arayışıdır. Öyle bir şey istiyoruz ki,
2014 öncesinde Amerikancı ve tümüyle “si-
yasal İslamcı” siyasetler izleyen bir iktidarı
sihirli değnekle değiştirelim ve kusursuz ol-
sun. Eğer hikâyeler ve romanlar üzerinden
gidecek olursak böylesine bir zihniyet dö-
nüşümü romanlarda, hikâyelerde bile olmaz. 

Bugün Sayın Kalın’ın kendi bakış açısıy-
la da olsa Avrupa merkezciliğe karşı çıkması
büyük bir dönüşümdür. Kusursuz mudur?
Günlük hayatta, kendimizde ve başkaların-
da gördüğümüz ne kadar kusur varsa bura-
da da o kadar kusur, eksik, hata vardır. 

Öte yandan adaletli olmak adına şu so-
ruyu sormak zorundayım: Batı’ya bu konu-
da tanıdığımız imtiyazı neden bugün em-
peryalist kuvvetlerle savaşan bir iktidarın fi-
kir adamlarına tanıyamıyoruz?

Hepimiz Voltaire’i aydınlanmanın öncü-
sü olarak biliriz. Stephan Zweig buna karşı
çıkmış ve “Vicdan Zorbalığa Karşı” adlı ese-
rini sırf bu meseleyi açıklığa kavuşturmak için
yazmıştır. Yine de Voltaire’i öyle bilmiş
olalım. Voltaire’in en ünlü eserlerinden bi-
risi Candide’dir. Candide saf, temiz anlam-
larına geliyor. Karamazovlardaki Alyoşa
gibi. Kahraman Candide neredeyse dünya-

yı dolaşıyor, Rusya’yı, Paraguay’ı, Hollanda’yı,
İspanya’yı. Türkleri Azak savunmasında
kadınların etlerini yerken görüyor. Paragu-
ay’da ise ilkelliğe duyulan özlemi gösterirken
bize Kral’dan bir sürü koyun, elmas ve altın
almayı da ihmâl etmiyor, kahramanımız. As-
lında bu roman ırkçı romantizm bildirisinden
başka bir şey değildir. Ancak hâlâ tam bir baş-
yapıt olarak gösteriliyor. 

Benzer fikirleri birçok yazarda ve düşü-
nürde görebilirsiniz. Mesela Madame Bo-
vary’nin yazarı Flaubert’in Salombo eseri.
Flaubert o kadar ileri gidiyor ki Kartacalıların
insan olmadığını anlatıyor kitabında. Keza,
Platon’un en meşhur kitabı olan Devlet ki-
tabı... Platon açık açık erkeklerin kadından
üstün olduğunu ve sanatın gereksizliğinden
söz ediyor ve bunu ispata kalkışıyor. Bunu bu-
gün bir tarikat, cemaat lideri söylediğinde
ayağa kalkıyoruz. Ama yeltenmiyoruz, Pla-
ton’u eleştirmeye. Elbette bu saydığım isim-
lerin eserlerinde bugün bizlerin benimsedi-
ği fikirler de bulunuyor. Bunların en başın-
da da bana göre devrim yapma hakkı gel-

mektedir. Şüphesiz bu hakkı geçmişte bütün
insanlığa bahşeden Batı, bugünün emper-
yalist-kapitalist anlayışı neticesinde bu hak-
kı yok saymaya çalışıyor. 

NİYET OKUMA 

Özetle; her şeye rağmen Batı’ya göster-
diğimiz bu teveccühü -çünkü geçmişte in-
sanlığın ilerleyişine büyük katkılar sundular-
bugün emperyalizmle savaşan bir siyasal ha-
reketin fikirlerine gösteremiyoruz? 

Sayın Kalın’ın fikirlerinin özünde bizden
olmayan ya da bize düşman olan ne var? Bu-
gün yaşadığımız zihniyet dönüşümünü ince-
lemek yerine neden niyet okuma işine giri-
yoruz? Bana göre yaşanan bu dönüşüm en çok
Tarık Buğra’nın Küçük Ağa romanına ben-
zemektedir. Bildiğiniz üzere başlangıçta Pa-
dişah’ın emrinde olan Küçük Ağa yaşadığı çe-
lişkilerin ve Yunan ordularının zulümlerinin
neticesinde bir kahramana dönüşüyor. Keza
umudunu yitirmiş bir gazi olan Çolak Salih de
benzer bir dönüşüm yaşıyor. İşte Türkiye’nin
yaşadığı da bu duruma benziyor. 

Çünkü Türkiye namlularını kendisine
doğru çevirmiş emperyalist-kapitalist Batı’ya
karşı siyasal ve kültürel alanda da cevap ver-
mek zorunda. Fakat bunu yaparken yer yer
çelişkiye düşebiliyor, hatalar yapabiliyor.
Ancak bu hatalar ilerleyişimize engel ol-
madığı gibi, doğru müdahale ile yepyeni bir
fırsata dönüşüyor. Bunu arkamızda bıraktı-
ğımız dönemde gördük. En çok da “hükü-
met vatan savaşından vazgeçti” sözü dilimi-
zin ucuna geldiğinde gördük. 

Tartışmanın başka bir boyutuna gelecek
olursak; Avrupa merkezci tezlere karşı çı-
karken karşımıza yeni bir sorun daha çıkıyor:
Yıkmaya başladığımız bu tezin yerine ne ko-
yacağız? Batı Asyalı dostlarımızla ortak bir
tarih tezi mi ortaya atacağız? Yoksa Güneş
Dil Teorisi’ni yeniden inceleyip yeni bir tez
haline mi getireceğiz? Batıcılığı yıkarken ve
kendi hikâyemizi yazarken geçmişin büyük
birikiminden hareketle yeni bir medeniyet te-
zinin kilometre taşlarını da döşememiz ge-
rekiyor. Tartışmanın bu yönüyle de ele alın-
ması gerektiğini düşünüyorum.  

Bizim hikâyemiz ve Batı

Kaynak Yay�nlar�’ndan ç�kan Martin Bernal’in
“Kara Atena” kitab� bu Avrupa merkezci tarih
tezinin ve Eski Yunanistan uydurmacas�n�n

nas�l imal edildi�ini ortaya koyuyor. 

Oya Fatih Sultan Mehmet mektubunda �talyanlara “Hector’un çocu�uyuz” der.
Cumhuriyet devrimimizin önderi Mustafa Kemal Atatürk de “Hector’un intikam�n�

ald�k” der. (Tablo: Peter Paul Rubens-A�il'in Hektor'u katli.)

Muhafazakârların 
‘Batıcılık’ eleştirisi

"Modernle�me" konusu Çin'de de geni� tart��malara neden oluyor. Çin Komünist Partisi
(ÇKP),  Mao'nun çözümü olan Yeni Demokratik Devrim teorisiyle devrime önderlik ediyor.

ÇKP, Çinlile�ti�i oranda güçleniyor. 

Mehmet
Akif

Bat� modelinin kopyalanmas� zaten
ça�da�la�maya de�il, "Araba Sev-
das�"ndaki gibi çarp�k bir kültürün

olu�mas�na neden oluyor.

‘Çağdaşlaşmak�demek,�Batılılaşmak�değil.�Her�ülkenin�kendine�özgün�

çağdaşlaşma�süreçleri�ve�yöntemleri�var.�Yanlış�olan�çağdaşlaşmak�değil,

Batılılaşmak.�Çağdaşlaşmak,�devrimin�devrimciliğin�özünde�var.�Çağdaşlaş-

manın�içinde�geleneğini�sürdürmek�de�var.�Zaten�o�gelenekten�beslenm
eden

bir�çağdaşlaşmak�da�mümkün�değil.�Gelenekten�koparak�sadece
�Batılılılaşılır’
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65 üzeri kişiler pozitif

SAĞLIK Bakanlığı Korona-
virüs Bilim Kurulu Üyesi
Doç. Dr. Afşin Emre Ka-

yıpmaz, son 45 günde koronavirüs
vaka sayısının en yüksek seviyeye
ulaşılmasının sebebinin, tatilde
kurallara uyulmaması olduğunu
söyledi.

Vaka sayısının 14 Temmuz'da
binin altına düşmeye başladığını
tedbirlere uyulmaması sebebiyle 4
Ağustos'tan itibaren binin üze-
rinde yeni vakaların görülmeye
başlandığına işaret eden Kayıp-
maz, "Son 45 günün en yüksek de-
ğerine ulaşıldı. Tedbirlerin aksa-
tılması en büyük etken olarak gö-
rünüyor" dedi.

Doç. Dr. Kayıpmaz, Kurban
Bayramı dolayısıyla özellikle tati-
le giden birçok kişinin kalabalık
oluşmasına sebep olduğuna işaret
ederek, "Kurban Bayramı tatili
sonrasında senelik izinlerini bir-
leştirenler oldu. Bu haftaki vaka sa-
yılarında bunun sonuçlarını gör-
müş olduk. Hafta sonu itibarıyla en

yüksek seviyeye ulaşıldı" ifadesini
kullanıldı. 

Test sayılarında da 70 binin
üzerinde çıkıldığına işaret eden Ka-
yıpmaz, şöyle konuştu:

"Bazı çevreler, 'pozitif vaka sa-
yısı test sayısına göre beklediğimiz
oranda artmıyor' şeklinde iyimser
bir durum gibi algılasa da biz öyle
görmüyoruz. Her bir yeni vaka bi-
zim için çok değerli ve gerçekten
hepsi bizim bir canımız. Onların
tetkik, teşhis ve tedavisi anlamın-
da da ne gerekiyorsa yapmaya ça-
lışıyoruz. Bizim şu anda Ankara Şe-
hir Hastanesi Acil Tıp Kliniği'nde
de ülkemizin birçok acil servisinde
de yaptığımız tanı ve tedaviden çok
daha kolay olan ise tedbir. Ted-
birlere uyarsak, hastanelerde tanı
ve tedbir aşamasında bu işe ge-
reksinim kalmadan atlatabilir ya da
riskleri en aza indirebiliriz."

Doç. Dr. Kayıpmaz, evden hiç
çıkmayan insanların da en ufak bir
temasa maruz kaldıklarında hasta
olabildiklerine dikkati çekerek

şöyle konuştu:
"Yeni bir hastamız var. 65 yaşın

üzerinde bir teyzemiz. Bu teyzemiz
evden hiç dışarı çıkmıyor, kimseyle
teması yok. Evinde yalnız yaşıyor.
Yalnızca apartman görevlisi ken-
disine bazı ihtiyaçlarını getiriyor.
Apartman görevlisi pozitif çıkıyor
kendisi hastalığı hafif ya da orta de-

recedeki bulgularla atlatırken tey-
zemiz hastalığı çok daha ciddi bir
biçimde geçiriyor." Dışarıda dola-
şan hastalığı hafif ya da orta be-
lirtileriyle boğaz ağrısı, halsizlik, kır-
gınlık gibi küçük belirtilerle atla-
tan kişilerin, yeteri kadar önlem-
lere dikkat etmediği takdirde yaş-
lıları ve kronik hastalığı olan bi-

reyleri tehdit ettiğini belirten Ka-
yıpmaz, "Bizim sevdiklerimizi, bü-
yüklerimizi, yaşlılarımızı, kronik
hastalıkları olan bireyleri düşü-
nerek tedbirlerden hiçbir şekilde
taviz vermememiz lazım. Aynı
evin içerisinde sokakta birlikte
vakit geçirilen her yerde" uyarı-
sında bulundu.

Kovid-19�vaka�artışının�en�büyük�nedenlerinden�biri�bayram�tatili�ile�birleştirilerek�kullanılan�yıllık�izinler...�
Tedbir�alınmadan�akın�edilen�plajlarda�pozitif�olan�kişiler�bununla�da�yetinmiyor;�ziyarete�gittiği�büyüklerine,�

asansörde�karşılaştığı�komşusuna�virüsü�taşıyor

EGE Üniversitesi (EÜ) ve Meteoroloji Ge-
nel Müdürlüğünün ortak çalışmasıyla ge-
çen yıl başlatılan "polen" kaynaklı alerji-
lere karşı tahmin ve uyarıda bulunma uy-
gulaması, polene karşı alerjisi olanların ha-
yatını kolaylaştırdı.

Türkiye'nin mobilya üretim merkezle-
rinden Bursa'nın İnegöl ilçesindeki tema-
tik lisenin öğretmen ve öğrencileri, yeni tip
koronavirüs (Kovid-19) salgını sürecinde 40
bin okul sırası ve masa imal ederek eğiti-
me katkıda bulundu.

İlçede 2017 yılında kurulan Hacı Sevim
Yıldız Mobilya ve İç Mekan Tasarımı Tek-
nolojisi Mesleki ve Teknik Anadolu Lise-
sinde üretim çalışmaları salgın sürecinde
de devam etti. Uzaktan eğitime geçilen
mart ayından itibaren okulda üretilen
sıra ve masalar Milli Eğitim Bakanlığına tes-
lim edilerek hem eğitime katkı sağlandı
hem de öğrenciler döner sermayeden al-
dıkları ödemelerle harçlıklarını çıkardı.
İlk mezunlarını gelecek yıl verecek lisede
38'i kız 400 öğrenci eğitim alıyor. Öğren-
ciler, diplomalarını aldıktan sonra okul ida-
resinin anlaştığı mobilya firmalarında is-
tihdam edilecek.

100 LİRA BURS 

Okul müdürü Şenol Yoğurtcu, mobilya
sektörüne yönelik açılan lisedeki 98 öğ-
rencinin, protokol imzaladıkları 52 firma-
da aylık 100 lira eğitim bursuyla staj gör-
düğünü söyledi. Döner sermaye kapsa-
mında ahşap oyuncak üretimine de baş-
ladıklarını belirten Yoğurtcu, "Türkiye ge-

nelinde bu alanda seçilen 4 proje okuldan
biriyiz. Kendimize ait 4 ahşap oyuncak için
patentlerimiz var. Bu patentlerle birçok fir-
maya üretim yapıyoruz. Türkiye genelin-
de yine birçok firmaya fason üretim yapı-
yoruz. Ürettiğimiz oyuncaklar, 4 firma ta-
rafından yurt dışına ihraç ediliyor" dedi.

Yoğurtcu, ayrıca Milli Eğitim Bakanlığı-
nın ihtiyacı olan donatım malzemelerini
imal ettiklerini anlattı.

Ders Aletleri Yapım Merkezine araç ve
gereç ürettiklerini aktaran Yoğurtcu, söz-
lerini şöyle sürdürdü:

"Yıllık 90 öğrenci kapasitemiz var. Bu yıl
yerleştirme sonuçlarımızda kontenjanı-
mız tamamen doldu. İnegöl'de çok ciddi ta-
lep var. Önümüzdeki dönemde 30 kon-
tenjan daha ilave ederek 120'ye çıkarma-
yı hedefliyoruz. Öğrencimiz mezun olunca
işleri hazır. Anlaştığımız 52 firmadan her
biri, 4 öğrenciye iş garantisi veriyor."

LİSELİLER TATİL DİNLEMEDİ 
OKUL SIRASI İMAL ETTİLER 

BİLİM Kurulu üyesi Prof. Dr.
Ateş Kara, "Propolis ve diğer arı
ürünleri bağışıklığı doğal yollarla
desteklemek için çok önemli ürünler.
Ülkemiz arıcılık açısından ciddi bir
potansiyele sahip. Yerli arı ürünleri-
nin üretimi desteklenmeli ve artırıl-
malı" ifadelerini kullandı.

BEE’O UP Propolis açıklamasına
göre, BEE’O UP Propolisin Bur-
sa’daki Sözleşmeli Arı Sütü Üretim
Çiftliği'ndeki Arıcılık ve Arı Ürünle-
ri Bilgilendirme Toplantısı yapıldı.
Prof. Dr. Kara burada yaptığı su-
numda, çocuk sağlığında ve beslen-
mesinde arı ürünlerinin yeri ve öne-

minden bahsetti. Ham bal, propolis, arı
sütü, arı ekmeği ve polen gibi arı
ürünlerinin çocukluk çağından itiba-
ren tüketiminin büyük önem taşıdığı-
nı aktaran Kara, şunları kaydetti:

"Propolis 20 milyon yıldır doğada
var olan ve insanlar tarafından da kul-
lanılan doğal bir ürün. Propolis ile il-
gili yapılan bilimsel çalışmalarda, pro-
polisin hem tarihte hem de halen gü-
nümüzde, antiviral, antibakteriyel,
antioksidan, antifungal ve antienfla-
matuvar özellikleri ile ön plana çıktı-
ğını görüyoruz. Propolis ve diğer arı
ürünleri bağışıklığı doğal yollarla des-
teklemek için çok önemli ürünler.

Ülkemiz arıcılık açısından ciddi bir po-
tansiyele sahip. Yerli arı ürünlerinin
üretimi desteklenmeli ve artırılmalı."

SAĞLIK Bakanı Fahrettin Koca, yeni tip
koronavirüse (Kovid-19) karşı çocuklar
ve gençlerin salgılana karşı başarı için
elinden geleni yaptığını belirterek "Kural-
lara uyulsun, okullara dönülsün" paylaşı-
mında bulundu. 

Koca, Twitter hesabından yaptığı pay-
laşımda, şunları kaydetti:

"Çocuklar ve gençler, okulları, büyükle-
ri ve salgına karşı başarı için elinden gele-
ni yapıyor. Kurallara uyulmazsa hayatın na-
sıl aksadığının en büyük tanığı şu anda on-
lar. 83 milyon yeniden birleşelim, savaşa kal-
dığımız yerden devam edelim. Büyük küçük
riski azaltalım. Var mısınız?"

Koca: Savaşa
kaldığımız yerden

devam edelim

BİLİM KURULU ÜYESİ KARA: 
Yerli arı ürünleri desteklenmeli

ANTALYA Büyükşehir Belediye
Başkanı Muhittin Böcek'in yeni tip
koronavirüs (Kovid-19) testinin po-
zitif çıkması üzerine belediyeye giriş
ve çıkışlar da kısıtlandırıldı.

Büyükşehir Belediyesinin resmi
sosyal medya hesabından, "Önemli
duyuru" başlığıyla yapılan paylaşım-
da, "Pandemi önlemleri kapsamın-
da hemşehrilerimizin sağlığını dü-
şünerek tüm tedbirlerimizi aldığımız
belediye binamızda girişleri sınır-
landırdık" denildi. Duyuruda "Acil ve
zorunlu olmadıkça vatandaşlarımı-
zın işlemlerini online olarak ger-
çekleştirmelerini ve geçici bir süre be-
lediyeyi ziyaret etmemelerini rica
ederiz" ifadesine yer verildi.

SAĞLIK Bakanlığı Koronavirüs Bi-
lim Kurulu Üyesi Prof. Dr. Selma Me-
tintaş, yeni tip koronavirüs (Kovid-19) ve
gribin aynı anda geliştiği hastalara grip aşı-
sı yapılabileceğini bildirdi.  

Eskişehir Osmangazi Üniversitesi
Halk Sağlığı Ana Bilim Dalı Öğretim
Üyesi Metintaş, yaptığı yazılı açıklama-
da, kabul edilebilir bir aşının, virüsün in-
sana bulaştığında hastalık yapma etkisi-
ni azaltacak, ortadan kaldıracak nitelik-
te olması gerektiğini vurguladı. Tüm in-
sanların sorunsuz kullanabileceği aşılar
için güven verici çalışmalar yapıldığını be-
lirten Metintaş, aşıların seri üretime ge-
çip kullanılabilir olmasının ise vakit ala-
cağına işaret etti.

Grip aşısının Kovid-19'a karşı etkili
olmadığına değinen Metintaş, "Grip
aşısı Kovid-19 sırasında kullanılabilir.
Grip ile Kovid-19 aynı anda geliştiyse,

influenzanın hafif geçmesini, ölüm ris-
kinin azalmasını sağlamak, böylece iki
hastalığın neden olacağı ortak ölüm ris-
kinin azaltılması için grip aşısı olabiliriz.
Bu nedenle Kovid-19 sırasında grip
aşısı, insanlarla teması fazla olan herkese
tavsiye edilmeli" değerlendirmesinde
bulundu.

EN İYİ KORUYUCU 
MASKE VE MESAFE 

Metintaş, dünyada hala tüberküloz
aşı yenilenmesi, difteri, tetanos, inaktif

polyo aşıların geliştirilmeye çalışıldığı-
nı aktardı. Özellikle Kovid-19 endişesi
yüksek olan kişiler arasında grip aşısı-
nın yaygın biçimde konuşulmaya baş-
landığını kaydeden Metintaş, şu ifade-
leri kullandı:

"Grip de virüs nedenli bir hastalıktır,
kişiden kişiye hava yoluyla kolay geçer.
Grip, esas olarak yaşlılarda ve bağışıklık
sistemini etkileyen kronik hastalığı olan
kişilerde ölüme neden olur. Bu süreçte
örneğin bankacılara, öğretmenlere, sağ-
lık personeline grip aşısı yapılabilir. Grip
aşısı, Kovid-19 ile bağlantılı bir aşı değil
fakat iki hastalığın aynı anda bulaşması
ihtimalindeki ölüm riskini azaltacaktır.
Dönem itibarıyla en iyi aşı maske ve sos-
yal mesafe. Tüm dünyanın kabul gördüğü
bir aşı bulunana dek, insanların bu pan-
demiden korunmak için belirtilen ku-
rallara uyması şart."

Aynı anda gelişirse aşı şart

AYDINLIK / ANKARA

GENEL Sağlık-İş genel Başkanı
Zekiye Bacaksız, sağlık çalışanları-
nın yorgun olduğunu ve planlama
yapılmasının şart olduğunu bildirdi.
Bacaksız, Sağlık Bakanı Fahrettin
Koca’nın sahaya inmesini istedi.
Sonbaharda daha da artması bek-
lenen iş yüküne karşı, Sağlık Ba-
kanlığı’nın tüm sağlık kurum ve ku-
ruluşlarında sağlık çalışanlarına yö-
nelik planlama yapması gerektiğini
belirten Bacaksız önerilerini şöyle sı-
raladı:

*Personel açığının giderilerek,
yoğunluğun fazla olduğu birimlere
yönelik personel planlaması ivedi-
likle yapılmalıdır. 

*Yorgunluk ve uykusuzluğun ba-
ğışıklık sistemi üzerindeki olumsuz
etkisi düşünüldüğünde personel ye-
tersizliği nedeniyle uzun ve kesinti-

siz çalışma saatlerine maruz kalan
sağlık çalışanları dinlendirilmelidir. 

*Sağlık çalışanlarına yeterli kişi-
sel koruyucu ekipman sağlanma-
ması hem sağlık personelinin kişisel
sağlığını hem de toplum sağlığını cid-
di bir şekilde tehdit etmektedir. Co-
vid 19’un semptomsuz seyrettiği de
göz önünde bulundurularak her tür-
lü hasta ile doğrudan temasta olan
(Aile Sağlığı Merkezleri dâhil) bü-
tün sağlık çalışanları için yeterli
miktarda kişisel koruyucu ekipman
sağlanmalıdır. 

*Sağlık çalışanlarına düzenli ara-
lıklarla RCR testi yapılmalıdır. 

*Sonbaharda sağlık çalışanlarının
konaklama ihtiyacının artacağı dü-
şünülerek, sağlık çalışanlarının ko-
naklama sorunu acilen organize
edilmelidir. 

*Okulların online eğitime de-
vam edeceği gerçeğinden hareketle

sağlık çalışanlarının çocukları için
kreş sorunu çözülmelidir. Yaşanan
acı tecrübeler kreş sorunun ne kadar
hayati bir mesele olduğunu gözler
önüne sermiştir.   

*“Döner sermaye tavandan öde-
necek” safsatası bırakılıp, sağlık ça-
lışanlarının ekonomik sorunlarına
son verecek gerçekçi düzenlemeler
hayata geçirilmelidir. Tüm sağlık
çalışanlarının temel ücretleri ivedi
olarak iyileştirilmeli, insan onuruna
yaraşır ücret düzeyi sağlanmalıdır.

Okulun son sınıf öğrencilerinden Fatma Alp-
doğan, iş arayan değil, aranan eleman olmak için
bu liseyi tercih ettiğini vurguladı.

Çocuklar için güvenli oyuncaklar üretmekle
işe koyulduklarını dile getiren Alpdoğan, "Bunu
eğitim olarak düşündük, eğitim alırken üstüne
para almaya başladık. Daha sonra farklı alanla-
ra yükseldik. Okul materyalleri de yapmaya
başladık. Hedefim iyi bir üniversiteye gitmek. İç
mimarlık düşünüyorum" ifadelerini kullandı.
Aynı sınıftan Mehmet Çakıralp de iyi bir mo-

bilyacı olmayı amaçladığı için bu liseye geldiği-
ni aktardı. Dolap üretiminde görevli olduğu bil-
gisini veren Çakıralp, "Delik açma, kenar ban-
tlama, boya gibi her işi yapıyoruz. Pandemi sü-
resince arkadaşlarla beraber iş yapıp para kaza-
nıyoruz. Hedefim üniversite okumak. Tasarım-
cı olmak istiyorum. Eğer olmazsa iyi bir firma ku-
rarak bu işi yapmak istiyorum. Mobilya tutkusu
olan varsa bu okulu tavsiye ediyorum. Bu oku-
la gelerek işi öğrenebilir ve kendi firmalarını aça-
bilirler" diye konuştu.

'İş�arayan�değil�aranan�eleman�olmalıyız'

Belediye giriş çıkışları kısıtlandırıldı

TATİLLER�

BAŞIMIZI�
YAKTI!

65 ya� üzeri aylar süren yasa��n ard�ndan haziran ay�nda soka�a ç�kt�.

'SAĞLIK ÇALIŞANLARI YORGUN
PLANLAMA YAPILMALI'

Evden çıkmayan 



ADIYAMAN 'da
yaşayan Sever çifti, re-
habilitasyon merke-
zindeki çocuklardan
etkilenip "onların da
sıcak bir yuvaya hak-
kı var" diyerek 2 zi-
hinsel engelli çocuğa
hem kapılarını hem
de gönüllerini açtı.

Münevver ve Sadık
çifti, 20 yıllık evlilikle-
rinin 2. yılında, ilk ço-
cukları Gökhan'ın do-
ğumuyla mutlulukla-
rını taçlandırdı. 3 yıl sonra ikinci çocukları Mu-
hammet Emre'yi kucaklarına alan Sevir çifti, 4
kişilik bir aile olarak yaşamlarına devam etti. Bu-
gün biri 18 diğeri 15 yaşında iki çocuğu bulunan
ailenin hayatı, yaklaşık 2 yıl önce değişti. Çalış-
ma ve Sosyal Hizmetler İl Müdürlüğüne bağlı
bir rehabilitasyon merkezinde çalışan anne
Münevver Sever, engelli çocukların durumun-
dan etkilenerek koruyucu aile olmak istedi. Se-
ver çifti, engelli bir çocuğun koruyucusu olmak
için başvuruda bulundu. Kısa bir süre sonra
A.S.K. (14) ve M.A. (15) adlı iki zihinsel engel-
li çocuğun koruyucu ailesi olmayı başaran Se-
ver çiftçi, 6 kişilik sevgi dolu bir aileye kavuştu.

MUTLU OLMAK HAKLARI 

Çocuklara bakmak için iş hayatını sonlandı-
ran anne Münnevver Sever, şöyle konuştu:

"Kendi çocuklarım sıcak bir yuvada mutlu
olurken rehabilitasyon merkezindeki çocukla-
rın da mutlu olması gerektiğini düşünüyorum.
Çünkü engelli çocukların da mutlu olma hak-
ları var. Onların da sıcak bir yuvada hayatları-

nı sürdürmesi gerekiyor." Koruyucu ailesi olduğu
çocukları, öz evlatlarından ayırt etmediğini ifa-
de eden Sever, "Öz evlatlarım da kardeşlerini ka-
bul edip seviyor. Engelli olmasını kendim iste-
dim. Çünkü engelli çocukların da sıcak yuvaya
hakkı var" diye konuştu.

Baba Sadık Sever ise eşi Münevver Sever'in
koruyucu aile olma düşüncesini kendisine da-
nıştığını ve kendisinin de kabul ettiğini söyledi.
İlgili kuruma başvuru sonrası iki zihinsel engelli
çocuğun koruyucu ailesi olduklarını anlatan Se-
ver, şöyle konuştu:

"Çocuklarımızla bir sıkıntımız yok. Onlarla
çok mutluyuz. Koruyucu ailesi olduğumuz ço-
cuklarla kendi öz çocuklarımın hiçbir farkı yok.
Çevremden iki engelli çocuğun koruyucu aile-
si olduğum zaman olumsuz tepkiler vardı. Ama
ben zorlukların üstesinden geleceğimizi bili-
yordum. Şu anda bir sıkıntımız yok. Herkese ko-
ruyucu aile olmasını tavsiye ederim. Çocukla-
rımla birlikte vakit geçirmenin mutluluğunu ya-
şıyorum. Onlarla dışarıda da vakit geçirip sos-
yal aktiviteler yapıyoruz." 

ÇEVREve Şehircilik Bakanı Murat Kurum,
kentsel dönüşüm konusunda vatandaşlara

çağrıda bulunarak, "Bizlere, belediyelerimize
müracaat edip evlerinizin risk tespitlerini yap-
tırın. Devlet millet işbirliği ile deprem dönü-
şümünü hep birlikte gerçekleştirelim. Bu acı-
ları bir daha yaşamayalım. Bunu çocuklarımız
için yavrularımızın geleceği için bir an önce yap-
tıralım" dedi.

Kurum, Marmara Depremi'nin 21. yılı ne-
deniyle Afet ve Acil Durum Yönetimi Baş-
kanlığı (AFAD) tarafından düzenlenen "17
Ağustos Anma Etkinlikleri İstanbul Progra-
mı"nda yaptığı konuşmada, 17 Ağustos Mar-
mara Depremi'nde çok sayıda vatandaşın ha-
yatını kaybettiğini ve onbinlerce vatandaşın
da yaralandığını, ülke daha kendini toparla-
yamadan 3 ay sonra Düzce'de meydana ge-
len 7.2'lik depremde yüzlerce vatandaşın yi-
tirildiğini söyledi. 

Bakan Kurum, 1999 yılında yaşanan bu acı-
ların Türkiye'de afet yönetimi ve koordinas-
yonu konusunda bir dönüm noktası olduğu-
na işaret ederek, Afet Başkanlığının bu tür du-
rumlarda koordinasyonun eş güdümlü bir şe-
kilde yürütülmesi amacıyla koordinasyonun
tek çatı altında yapılmasını sağladığını söyledi.
AFAD'ın, lojistik merkezleriyle hem yurt
içinde hem de yurt dışında tüm afetlere ve
krizlere en hızlı ve etkin şekilde müdahaleyi
gerçekleştirdiğini, yaşanan tüm felaketlerde
ihtiyaç sahiplerinin yardımına koşarak so-
rumluluğunu başarılı bir şekilde yürüttüğü-
nü belirten Kurum, şöyle konuştu:

"Sene başında yaşadığımız Elazığ ve Ma-
latya depremlerinde, medeniyetimizin daya-
nışma ve yardımlaşma kültürünün en güzel
örneğini tüm Türkiye'ye ve dünyaya göster-
dik. Sayın Cumhurbaşkanımızın talimatlarıyla,
tüm bakanlıklarımız, İçişleri Bakanlığımız,

Sağlık Bakanlığımız, Çevre ve Şehircilik Ba-
kanlığımız, AFAD'ımız, sivil toplum kuru-
luşlarımız, Kızılayımız, UMKE'miz tüm mil-
letimizle beraber Elazığ ve Malatya'da seferber
olduk." 

5 YILLIK PLAN 

Kurum, İstanbul için hedefleri şöyle anlattı:
5 yıl içerisinde İstanbul'da hedef koyduk.

Dedik ki Türkiye'de acil öncelikli dönüştü-
rülmesi gereken 1,5 milyon konut var. 300 bini
İstanbul'da olmak üzere 5 yıl içinde bu ko-
nutların dönüşümünü sağlayacağız. 81 ili-
mizde bu çalışmalarımızı kararlı bir şekilde
yürüteceğiz. Her yıl bu 300 bin konutun yak-
laşık yüzde 20'sini bakanlığımız eliyle yapı-
yoruz. Kalan kısmını belediyelerimizle, va-
tandaşımızla, özel sektörümüzle birlikte ge-
liştirerek acil öncelikli dediğimiz konutların
dönüşümünü sağlamış olacağız."
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Hazırlayan: Özlem Konur Ustahalklailiskiler@aydinlik.com.tr

'Fay Yasası kabul edilsin' çağrısı
AYDINLIK/ANKARA

MECLİS gündeminde bulunan “Fay
Yasası”nın kabul edilmesi ve “deprem
fay hatlarının” boşaltılması istedi.

CHP Adana Milletvekili, Jeoloji Yük-
sek Mühendisi Dr. Müzeyyen Şevkin, nü-
fusunun yüzde 92’si deprem kuşağında
yaşayan Türkiye’de olası bir depremde on
binlerce insanın hayatını kaybedebile-
ceğinin bilinmesine rağmen hiçbir adım
atılmamasına tepki gösterdi. 17 Ağustos
1999 Marmara depreminin 21. Yıldö-
nümü nedeniyle açıklama yapan Dr.
Şevkin, Meclis'e sunduğu “Fay Yasa-
sı”nın acilen gündeme alınmasını ve ka-

bul edilmesini istedi. Şevkin,Türkiye’de
18 şehir, 80 ilçe ve 502 köyün aktif fay
zonu üzerinde bulunduğunu, bu neden-
le fay hatları üzerindeki yapılaşmaların
bir an önce durdurulması  gerektiğini bil-
dirdi. Şevkin, “Dünyanın bütün gelişmiş
ülkelerinde ‘fay yasası’ çıkarılarak fay
zonu üzerinde yapı üretilmesi yasaklan-
mıştır. Yerbilimcilerin belirleyeceği fay
zonları üzerinde yapılaşma varsa buradan
taşınmalı ve tıpkı sit alanlarında olduğu
gibi belirlenen fay zonu üzerine yapılaş-
ma yasağı getirilmelidir. Fay hattında ya-
pılaşma yasağına dair verdiğimiz kanun
teklifi bir an önce hayata geçirilmelidir”
ifadelerini kullandı.

21�yıl�önce�yaşanan�felaketin�ardından�bugün�de�uzmanlar�yeni�bir�Marmara
depreminin�yaşanacağını�üstüne�basa�basa�söylüyor.�İstanbul'da�acil
dönüştürülmesi�gereken�300�bin�konut�bulunuyor.�Bakan�Kurum,
vatandaşların�bina�risk�analizlerini�yaptırmalarını�istedi
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AK Parti İzmir İl Başkanı Kerem
Ali Sürekli, toplu ulaşımdaki yeni ak-
tarma sistemine ilişkin, "Sayın Tunç
Soyer 12 yıllık oturmuş bir sistemi
hiçe saydı, bozdu, dağıttı ve zam
yaptı. 90 dakikanın 120 dakikaya çı-
karılıp yapılan zam düzenlemesinden
geri dönülmesini talep ediyoruz"
dedi. 

Sürekli, İZBAN Egekent Aktar-
ma İstasyonu önünde gazetecilere
yaptığı açıklamada, belediyenin pan-
demi sürecinde Eshot'un 225 milyon
lira zarar etmesini gerekçe göstere-
rek sistemi değiştirdiğini belirtti. Sı-
kıntının başka şekillerde giderilebi-
leceğini ifade eden Sürekli, şöyle
konuştu:

"Zarar ettiğini beyan ediyorsanız
çıkar mertçe İzmirlilere karşı 'zam ya-
pıyoruz' dersiniz. Türkiye'de pande-
mi döneminde genel olarak bir sıkıntı

oluştu. İktidar olarak nasıl bunları te-
lafi ettiysek büyükşehir belediyesi
de başka yollarla bu zararını telafi
ederdi, arka sıradakilerden bunu çı-
kartmaya gerek yok. Göreve gelirken
'İzmir'in nimetlerinden, kazanımla-
rından bugüne kadar arka sıradaki-
ler pay alamadı bundan sonra arka sı-
radakilere bu payları vereceğiz' di-
yorsunuz, ilk icraatınız şatoya yer-
leşmek oluyor. Sonra suya zam ya-
pıyorsunuz ve 90 dakikalık aktarma
konusunda vatandaşın ulaşımdaki
tasarruf kısmını bozuyorsunuz. Aziz
Kocaoğlu'nun en başarılı icraatle-
rinden biriydi. Süratle eski sisteme
dönülsün, zamlar geri alınsın. Arka
sıradakilere kulak verin. Reklamla
değil çiçekle böcekle değil arka sıra-
dakilerin gerçek ihtiyaçlarını karşı-
layın olmayan suya zam yapmayın,
ulaşımda onları mağdur etmeyin."

KIRIKKALE'de geçen yıl eski eşi ta-
rafından 10 yaşındaki kızının yanında
boğazından bıçaklanarak öldürülen
Emine Bulut'un ailesinin acısı dinmiyor.

Eski eşi Fedai Varan (43) tarafından
18 Ağustos 2019'da lokantada 10 ya-
şındaki kızının yanında boğazından bı-
çaklanan Emine Bulut'un (38) baba-
sı Ahmet ve annesi Fadime Bulut'un
acısı, her kadın cinayetiyle yeniden ta-
zeleniyor. Yutkunarak yaşadığı acıyı an-
latmaya çalışan baba Ahmet Bulut,
"Evlat acısını bilen bilir" dedi. Bulut,
hayatının geri kalan kısmındaki tek dü-
şüncesinin kızının hatırası torunu ol-
duğunu ifade etti. Anne Fadime Bu-
lut da öldürülen kızlarının acısının
hiçbir zaman dinmeyeceğini ve hatı-
rasıyla yaşamaya devam edeceklerini
dile getirdi. Kızlarını öldüren kişiyle il-
gili herkesin ne kadar ceza aldığını sor-
durduğunu anlatan anne Bulut, "Bi-
zim yaramız hiçbir zaman kapanma-
yacak. Bir anne olarak kızımı öldüren

kişinin (ağırlaştırılmış) müebbet ceza
almasını isterim" diye konuştu.

Milli Eğitim Bakanlığı, Emine Bu-
lut'un kızına öğrenim hayatı boyun-
ca eğitim yardımı ile sosyal ve psiko-
lojik destek verileceğini açıklamış, ço-

cuğa yapılan yardımların korunması ve
güvence altına alınması amacıyla esas
hakkında bir hüküm verilinceye kadar
Enver Kılıç, yönetim kayyumu olarak
atanmıştı. Öte yandan hakim karşısı-
na 9 Ekim 2019'da çıkan sanık, 21

Ekim'deki karar duruşmasında indirim
uygulanmadan "kasten öldürme"
suçundan müebbet hapis cezasına
çarptırılmıştı. Emine Bulut dosyasının
Ankara Bölge Adliye Mahkemesinde
istinaf incelemesi devam ediyor.

Doğayla buluştular2 zihinsel engelli çocuğa
evlerinin kapısını açtılar 

Evlerinizin 
risk tespitini
yaptırın

Marmara Depremi'nin 21. y�l� nedeniyle
Afet ve Acil Durum Yönetimi Ba�kanl���
(AFAD) taraf�ndan �stanbul'da 
17 A�ustos Anma Etkinlikleri Program�
düzenlendi. Programa, �çi�leri Bakan�
Süleyman Soylu ve Çevre ve �ehircilik
Bakan� Murat Kurum kat�ld�.
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AFYON Kocatepe Üniversitesi (AKÜ) Yaban Ha-
yatını Kurtarma Rehabilitasyon Eğitim Uygulama ve
Araştırma Merkezi'nde (AKÜREM) tedavi edilen
6 leylek, bir gökdoğan ile 7 kerkenez yavrusu, ayak-
larına halka takılarak doğaya salındı.

Kuşlar, AKÜREM Müdürü Doç. Dr. Emine
Hesna Kandır şöyle konuştu:

"Merkezde uzun süredir tedavisi yapılan ve öksüz
yavruların büyütme süreci tamamlanan hayvanlar var-
dı. Halkalama işlemini Doğa Koruma ve Milli Park-
lar 5. Bölge Müdürlüğü ekipleri tarafından yapıldı.
Bu işlem, yaban hayvanlarının üzerinde bir ülke ko-
dunun olduğu, hayvana ait bir kimliklendirmenin ya-
pıldığı bir numaranın olduğu halkaların takılarak do-
ğaya salınmasıdır. Bu işi hayvanların göç yollarının be-
lirlenmesi, üreme alanlarının tespiti ve göç strateji-
lerine ait birçok veriyi toplamak için yapıyoruz.
Özellikle de doğaya bıraktığımız tedavisi tamamla-
nan, büyütülen hayvanların yaşam güçlerini öğren-
mek için halkalama yaptırdık. 7 kerkenez, 6 leylek,
bir tane gökdoğan bugün doğaya döndü." 



EMEK SERVİSİ

2012 yılından beri örgütlenmeye çalışan
Cargill işçileri, sürekli işverenin en-
gelleriyle karşı karşıya kaldı. Son ola-

rak 2018’de Tekgıda-İş Sendikası’nda ör-
gütlenen işçilerden 14’ü, sendikanın Ba-
kanlığa yetki tespiti başvurusunda bulun-
masının ardından işten çıkarıldı. Cargill iş-
vereni işten çıkarmaları gerekçesini daral-
ma olarak açıklasa da işe iade davalarını ka-
zanan işçiler sendikal tazminata da hak ka-
zandı. Ancak Cargill, sendikal tazminatla-
rı ödeyerek işçileri işe geri almadı.

Cargill işçileri de sendikal örgütlenme-
nin önündeki engellere karşı mücadelesini
sürdürmeye karar vererek 846 gün önce baş-
ladıkları eylemlere bugün de devam ediyor.
2 yılı aşkın süredir Bursa’da Cargill fabrikası
önünde başlayan, İstanbul’daki Cargill ge-
nel merkezi önünde devam eden daha
sonra tekrar fabrika önüne taşınan eylem-
de işçiler, yeni eylem takvimlerini dün uy-
gulamaya başladı. Geçen hafta Bursa’da
yaptıkları açıklamayla, Cargill’in müşterisi
olan firmaların önünde basın açıklamaları
yapacaklarını belirten işçiler dün İstanbul
Beşiktaş’taki Fasdat Gıda’nın önüne geldi.
Burada basın açıklaması yapan işçiler, Car-
gill’in işten çıkarmaları daralma gerekçesiyle
yaptığını belirtmesini eleştirdi. Cargill iş-
verenine seslenen işçiler, açıklamada şun-
ları kaydetti:

‘CARGİLL YÖNETİMİ 
DÜRÜST DEĞİL’

“Üretim kapasitenizi ve yatırımlarınızı sü-
rekli artırdığınızı çok iyi biliyoruz. Sizler asla
dürüst davranmıyorsunuz! Çünkü işten çı-
kartılan arkadaşlarımız sizlere yıllarca emek
veren, hatta sizin performanslarını beğe-

nerek ödül verdiğiniz arkadaşlarımızdı. Biz
şunu çok iyi biliyoruz ki! İşten çıkarttığınız
bu arkadaşlarımız sendikal örgütlenmede
öncü arkadaşlarımızdı. Sizin tek derdiniz:
Sendikal örgütlenmeyi engellemek! Çünkü
sendika gelirse, dürüst çalışmak zorunda-
sınız, adaletli olmak zorundasınız, yıllarca
emeğini sömürdüğünüz işçinin refah payı-
nı yükseltmek zorundasınız. Çünkü sendi-
ka gelirse, İnsan gibi yönetmek zorundası-
nız! Hak ve özgürlüklerine sahip çıkan bir
işçiyi asla istemiyorsunuz! Sırf bu yüzden 14
arkadaşımızı işten çıkartarak suç işledi-
niz.”

‘HAKKIMIZI ÇİĞNETMEYECEĞİZ’

Tüm baskılara ve engellemelere rağmen
mücadeleye devam ettiklerini belirtilen iş-
çilerin açıklamasında şöyle denildi: “Ma-
demki bu hak ve özgürlükler bize tanınmış
sonuna kadar yararlanacağız. Bu hakkı
çiğnetmemek için her türlü mücadeleyi
vereceğiz. Ve buradan sizleri güçlü bir şe-
kilde tekrar uyarıyoruz!  Sizi bugünlere ge-
tiren üyelerimizin anayasal haklarına saygı
gösterin ve üyelerimize baskı uygulamaktan
vazgeçin. Vefakar Cargill işçisinin geleceğini
beraber inşa edebilir, refah payını Cargill’in
büyüklüğüne yakışır hale getirebiliriz. Bu-
nun için geç kalınmış değildir. Eğer hukuk
tanımaz baskıcı tutumunuza devam eder-
seniz, pandemi sebebiyle yavaşlatmak zo-
runda kaldığımız 846 gün boyunca bıkma-
dan usanmadan devam ettiğimiz bu müca-
dele daha güçlü ve etkili bir şekilde devam
edecektir.”

Cargill’in müşterisi, Tekgıda-iş Sendi-
kası’nın örgütlü olduğu Pamir Gıda, Dr. Oet-
ker, Coca Cola, Pepsi-Co, Eti, Mondelez ve
Nestle gibi büyük işletmeler ile örgütlü ol-
mayan diğer işyerlerinde eylemlerine devam

edeceklerini belirten işçiler
şunları söyledi:

BURGER KING
ÖNÜNDE 
EYLEM
HAZIRLIĞI

“ B u g ü n
(dün) bu
kapsamda
B u r g e r
King’in en
büyük te-
darikçile-
r i n d e n
biri olan
F a s d a t
Gıda Ge-
nel Mü-
d ü r l ü ğ ü
önündeyiz.
Fasdat Gı-
da’nın değer-
li yöneticileri-
ne güçlü bir şe-
kilde sesleniyoruz!
Lütfen sesimize ku-
lak verin! İşten çıkarılan
arkadaşlarımızın alınteri,
siz değerli müşterilerin katkı-
larıyla zenginleşen ve sürekli bü-
yüyen Amerikan şirketi Cargill artık
sendika düşmanlığını bırakmalı, işten çı-
karılan arkadaşlarımızı derhal geri almalı-
dır. Sizlerin desteği ile Amerikan şirketi Car-
gill’in emek sömürüsüne son verebilir, ana-
yasal haklara saygı duyar hale getirebiliriz.
Önümüzdeki günlerde Burger King resto-
ranları önünde yapmayı planladığımız ey-
lemler öncesinden lütfen bize destek verin
ve hukuk tanımaz Cargill şirketine baskı ya-

pın. 
“Sendika is-

teyen Cargill işçisi Tekgıda-İş ile mücade-
lesinden asla vazgeçmeyecektir. İşçi hak ve
özgürlükleri, patronların insafına, yerel yö-
neticilerin sorumsuzca aldığı kararlara tes-
lim edilmeyecek kadar değerlidir ve biz bu
değer uğruna her türlü kavgayı vermeye de-
vam edeceğiz.”
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Türkiye’de 
sermayenin 
yerlileşmesi
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OSMANLI Devleti’nin son dönemle-
rinde elinde büyük miktarlarda para
bulunduranlar, bu parayı üretken ya-

tırımlarda değil, devlete borç vermede veya ti-
carette kullanıyorlardı. Devlete borç verip
yüksek faiz alanlar da, genellikle emperyalist
devletlerin ülkedeki uzantısı biçiminde tica-
retle uğraşanlar da, büyük çoğunlukla Er-
meni, Rum veya Yahudi kökenliydi. Sınırlı
sayıdaki sanayi işletmesinin sahipleri de ge-
nellikle bu azınlıklardandı.

Özellikle Ermeni ve Rum zenginler, gele-
ceklerini, Osmanlı devletinin güçlenmesi ve
gelişmesine değil, parçalanmasına bağlamış-
lardı. Onların somut çıkarları, iş yaptıkları em-
peryalist ülkelerin çıkarlarıyla örtüşüyordu. Bu
nedenle de Osmanlı devletinin temellerinin
dinamitlenmesinde emperyalist güçlere yar-
dımcı oldular. Kurtuluş Savaşımız sırasında da
Yunan ordusunu maddi olarak desteklediler.

Türk Kurtuluş Savaşı’nın burjuvazinin ön-
derliğinde yapıldığını ileri sürenler, Osmanlı
burjuvazisinin bu özelliklerinden haberdar de-
ğildir. Osmanlı burjuvazisi, Ermenistan kurma
ve Yunanistan’a katılma derdindeydi. İşbirliği
yaptıkları emperyalistlerin programı da
buydu.

16. yüzyıldan itibaren kapitalizmin iç di-
namikleriyle geliştiği Avrupa ülkelerinde, or-
taya çıkan burjuvazi milliyetçiydi. Milli devletin
ve bu devletin sınırları içindeki halktan bir mil-
let yaratılması mücadelesinin başını çeki-
yordu. Osmanlı burjuvazisi bunun tersini
yaptı.

CUMHURİYETİN İLK 
YILLARINDAKİ DURUM

Kurtuluş Savaşı kazanıldıktan sonra, Tür-
kiye ekonomisinin ihtiyaçları göz önünde bu-
lundurularak, savaş yıllarında vatana ihanet
etmiş olan Osmanlı burjuvazisinin kalıntıla-
rına dokunulmadı. Kemalist Devrim süre-
cinde artık Türkiye burjuvazisi olan bu
kesimlerin hükümete talep dayatma gücü
yoktu. Kurtuluş Savaşı yıllarındaki işbirlikçi-
liklerinin hesabının sorulmasından korkuyor-
lardı.

Nitekim bu hesap İkinci Dünya Savaşı yıl-
larında varlık vergisiyle bir ölçüde soruldu.
Kurtuluş Savaşı yılların Anadolu halkı varını
yoğunu kurtuluş için feda etmişken, düşmana
destek vermiş olan bu kesim, belirli bir bedel
ödedi. Ancak bu sermayedarlar, kaderlerini
yine emperyalist güçlerle bütünleştirdiklerin-
den, Türkiye ekonomisini güçlendirecek bi-
çimde sanayi yatırımlarına gitmediler.

Türkiye’nin Osmanlı kalıntısı bu gayri-milli
sermayedarlardan kurtulması, Türkiye’de belli
bir sermaye birikiminin sağlanması süreciyle
birlikte, birkaç aşamada gerçekleşti. 

İŞBİRLİKÇİLERİN 
TÜRKİYE’DEN GİTMESİ

Azınlık sermayedarların İkinci Dünya Sa-
vaşı döneminde Türkiye ekonomisi üzerin-
deki hakimiyetleri konusunda önemli bir
kaynak, Arslan Başer Kafaoğlu‘nun Varlık
Vergisi Gerçeği (Kaynak Yay., İstanbul,
2002) kitabıdır. Bu kitapta, Necati Doğ-
ru’nun Cumhuriyet Gazetesi’nin 10 Aralık
2001 tarihli sayısında yer alan “Salkım
Hanım: Tersine Tarih!” yazısı da yer almak-
tadır.

Necati Doğru’nun bu yazısında, İstanbul
Ticaret Odası kayıtlarından hareket edilerek,
İstanbul ekonomisinin yaklaşık yüzde 90’ına
Musevi, Ermeni ve Rumların hakim olduğu
ileri sürülmektedir. Bu yıllarda Türkiye ser-
mayedarlarının çok büyük bölümünün İstan-
bul’da olduğu düşünülünce, bu
değerlendirmenin Türkiye’nin bütünü için de
geçerli olduğu söylenebilir.

Arslan Başer Kafaoğlu, Türkiye ekono-
misi üzerinde azınlık hakimiyetinin sona er-
mesinde üç önemli gelişmeye işaret
etmektedir: “(1) İsrail devletinin kuruluş dö-
neminin sona ermesiyle birçok Yahudi bu-
raya gitti; (2) 1955’te 6-7 Eylül olaylarından
sonra önemli bir Rum nüfus Yunanistan’a
gitti; (3) Selanik Bankası ve iki İtalyan ban-
kasının ülkemizden ayrılması. Bu bankalar
azınlıklara muvazaalı işlerde büyük kolaylık
sağlardı.” (s.66) 

A.B.Kafaoğlu’nun bu listesine belki Rum-
ların (EOKA’nın) 1963 yılı Aralık ayında Kıb-
rıs’ta Türklere yönelik saldırısından sonra
Türkiye Cumhuriyeti Hükümeti’nin aldığı bir
kararla Türkiye’de yaşayan ve ekonomik faa-
liyetin içinde bulunan binlerce Yunan vatan-
daşı Rumu sınırdışı etmesi ve bu arada TC
vatandaşı Rumların da ülkeden ayrılması ek-
lenebilir.

Türkiye’de sermayenin yerlileşmesi böyle
bir süreç izledi. Sermayenin hangi kesimleri-
nin hangi dönemlerde çıkarlarını milli çıkar-
larla birlikte gördüğü ve buna uygun
davrandığı ise ayrıntılı bir araştırma sonu-
cunda belirlenebilecek bir konudur.

Makina 
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İşçilerde Fasdat 
Gıda’ya mektup

Cargill işçileri, Fasdat Gıda yneticilerine bir de mektup verdi.
Sürece ilişkin bilgilendirme yapan işçiler, mektupta şunları kaydetti:

“Cargill’de yaşanan tüm bu işten çıkarmalar, işçilerin örgütlenme
özgürlüğünü, örgütlenme ve toplu sözleşme hakkını güvence altına alan
ILO’nun 87 ve 98 Sayılı temel sözleşmelerini ihlal etmektedir. Bu işten

çıkarmalar aynı zamanda çalışanların bir sendika tarafından temsil edil-
mesi haklarına ilişkin işverenlerin sorumluluğunu açıkça ortaya koyan

OECD Çok Uluslu Şirketler Rehberinin de doğrudan ihlali anlamına gel-
mektedir. 

“Birleşmiş Milletler İnsan Hakları ve İş Dünyası Rehberi (The UN Gui-
ding Principles on Business and Human Rights) ve OECD Çok Uluslu Şir-
ketler Rehberine göre (The OECD Guidelines for Multinational Enterpri-

ses) şirketler tedarik zincirlerinde sistematik olarak insan hakları durum
tespiti ve ayrıntılı inceleme yapmakla yükümlüdürler.

“Fastad Gıda ve yabancı iştiraklerinin de bu yükümlülükle bağlı oldu-
ğunu size hatırlatmak isteriz. Cargill ile olan iş ve hizmet ilişkiniz, bu iliş-

kiyi kullanarak Cargill’in devam edegelen insan hakları ihlallerini dü-
zeltmesi ve hakları gasp edilmiş işçilerin hak iadesi ile sendikal hak-

lara saygıyı garantiye alması için Cargill yönetimini ikna ve teşvik
etmenizi gerektirmektedir.

“Bu çerçevede hizmet aldığınız Cargill işletmesiyle iletişi-
me geçmenizi ve şirketin Cargill çalışanlarının Türkiye

Anayasasınca garanti altına alınan sendikal haklara
saygı göstermesini ve haksız yere işten çıkarılan iş-

çilerin işe geri alınmalarını istemenizi rica
ediyoruz.”
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Emek sömürüsüne
son verin 

EMEK SERVİSİ

BİRLEŞİK Metal-İş Sendikası Sınıf
Araştırmaları Merkezi (BİSAM)’nin araş-
tırmasına göre Temmuz 2020’de dört ki-
şilik bir ailenin sağlıklı beslenmesi için ay-
lık yapması gereken harcama tutarı 2 bin
385 TL oldu. Açlık sınırı üzerinden hane-
halkı tüketim harcamaları esas alınarak ya-
pılan hesaplama sonuçlarına göre ise yok-
sulluk sınırı 8 bin 249 TL olarak gerçekleşti.

Araştırmada şu değerlendirmelere yer
verildi: “2003 yılının temmuz ayında 4 ki-
şilik bir aile, günlük minimum 15.3 TL’ye
sağlıklı beslenebilirken, bugün ancak 79.50
TL’ye sağlıklı beslenebilmektedir. Buna
göre 17 yıllık zaman zarfında açlık sınırı 5.2
kat artmıştır. Aynı dönemde enflasyonda-
ki artış ise 4.69 kattır. Buna göre açlık sı-
nırındaki artış genel enflasyondan daha faz-
ladır.

“Buna göre yetişkin bir kadının sağlık-
lı beslenmesi için yapması gereken günlük
harcama tutarı 20.62 TL, yetişkin bir er-
keğin 21.28 TL, 15-18 yaş arası bir gencin
22.60 TL, 4-6 yaş arası bir çocuğun ise 15.00
TL'dir.”

EN YÜKSEK GRUP
SÜT VE SÜT ÜRÜNLERİ

Ürünlerin fiyatlarına göre harcamala-
ra ilişkin de şu bilgilere yer verildi: “Gün-
lük harcamalarda Temmuz 2020’de en yük-
sek maliyet grubunu süt ve süt ürünleri gru-

bu 28.35 TL’lik harcama ge-
reksinimi ile oluşturmaktadır.
Et, tavuk ve balık grubu için
yapılması gereken minimum
harcama tutarı ise 15.99 TL'dir. Sebze ve
meyve için yapılması gereken harcama mik-
tarı 12.59 TL, ekmek için yapılması gere-
ken harcama tutarı günlük 5 TL’dir. Katı
yağ ve sıvı yağ ise 5.42 TL’lik masraf ya-
pılması gereken ürün gruplarıdır. Yumur-
ta için 1.05, şeker, bal, reçel ve pekmez için
ise 3.67 TL harcama yapılması gerek-
mektedir.”

AÇLIK SINIRI 
ASGARİ ÜCRETİ GEÇTİ

Araştırma kapsamında üç büyük ile ait
Temmuz 2020 dönemi açlık ve yoksulluk

sınırı verileri de hesaplandı.
Buna göre İzmir'de açlık sınırı
2 bin 603 TL olarak belirlenir-
ken İzmir'i, 2 bin 564 TL ile İs-

tanbul, 2 bin 309 TL ile Ankara takip etti.
Önemli üretim ve sanayi merkezlerin-

deki açlık sınırları da şöyle belirlendi:
Bursa, Eskişehir ve Bilecik bölgesi: 2 bin
445 TL; Kocaeli, Sakarya, Düzce, Bolu ve
Yalova bölgesi: 2 bin 462 TL; Zonguldak,
Bartın ve Karabük bölgesi: 2 bin 415 TL;
Adana ve Mersin bölgesi: 2 bin 229 TL; Ga-
ziantep, Kilis, Adıyaman bölgesi: 2 bin 134
TL; Hatay, Kahramanmaraş, Osmaniye
bölgesi: 2 bin 187; Diyarbakır ve Şanlıur-
fa bölgesi: 2 bin 169; Trabzon, Ordu,
Rize, Artvin, Gümüşhane, Giresun bölgesi:
2410 TL.

Açlık sınırı 17 yılda 5 kat arttıAçlık sınırı 17 yılda 5 kat arttıAçlık sınırı 17 yılda 5 kat arttıAçlık sınırı 17 yılda 5 kat arttıAçlık sınırı 17 yılda 5 kat arttıAçlık sınırı 17 yılda 5 kat arttıAçlık sınırı 17 yılda 5 kat arttıAçlık sınırı 17 yılda 5 kat arttıEski hükümlü 
devlet desteğiyle 
kendi işini kurdu

GAZİANTEP'te 13 yıl cezaevinden kaldıktan
sonra tahliye olan eski hükümlü, Denetimli Ser-
bestlik Müdürlüğü aracılığıyla devletten aldığı
destekle kendi işinin patronu oldu.

İşlediği suçtan dolayı girdiği cezaevinden 13
yıl sonra tahliye olan 59 yaşındaki Oğuz Yeni-
komşu, iş bulamayınca Gaziantep Cumhuriyet
Başsavcılığı Denetimli Serbestlik Müdürlüğüne
başvurdu. Burada işyeri açma koşulları hakkın-
da bilgilendirilen Yenikomşu, eski mesleği olan
kebapçılığı yeniden yapmak istediğini söyledi. Ye-
nikomşu, önce girişimcilik kursu aldı, daha
sonra hazırlanan işyeri açma projesiyle İŞ-
KUR'a başvurdu.

Projesi kabul edilen Yenikomşu, devletten al-
dığı 10 bin lira hibeyle kebapçı dükkanı açarak,
kendi işinin patronu oldu. Gastronomi kenti Ga-
ziantep'in kebap ustaları arasına dahil olmaya ça-
lışan Yenikomşu, tahliye olduktan sonra iş ara-
dığını ancak eski mahkum olması nedeniyle bu-
lamadığını belirterek, "Gaziantep Cumhuriyet
Başsavcılığı aracılığıyla mahkumlara yardım ve
destek olduklarını öğrendim, başvurdum, son-
ra burayı açtım" dedi.

Gaziantep Cumhuriyet Başsavcılığına bağlı
Ceza İnfaz Kurumları ile Denetimli Serbestlik
Müdürlüğü Sorumlusu Cumhuriyet Savcısı
Metin Atçı, benzer projeleri artırmaya çalışa-
caklarını, böylelikle eski hükümlülerle suç mağ-
durlarının, sosyal ve ekonomik hayata enteg-
rasyonunun kolaylaştırılacağını belirtti.

Açlık sınırı 17 yılda 5 kat arttı
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Cumhuriyet alt›nı BİST - 100

1.086
faiz

13.833085TL $ 45.16
b. petrol

Negatif faiz politikası
inşaat sektörüne yaradı
Beklenen�enflasyonun�altında�uygulanan�faiz�sayesinde
kredi�kullanımı�cazip�hale�geldi.�En�büyük�etkisi�konutta
görüldü.�İpotekli�konut�satışı�haziranda�yüzde�1286,
temmuzda�yüzde�900�arttı�

EKONOMİ SERVİSİ 

TÜRKİYE'de konut satışları, kamu ban-
kalarının destekleri ve kampanyaların
etkisiyle temmuzda yıllık bazda yüzde

124.3 artarak 229 bin 357'ye ulaştı. Bu tüm za-
manların en yüksek satış adedi oldu.

Türkiye İstatistik Kurumu'nun verilerine
göre, ipotekli konut satışları temmuzda geçen
yılın aynı ayına göre yüzde 900.6 artarak 130
bin 721'e çıktı. Toplam konut satışları içinde
ipotekli satışların payı yüzde 57 olarak belir-
lendi. İlk defa satılan konut sayısı temmuzda
geçen yılın aynı ayına göre yüzde 74.5 yükse-
lerek 67 bin 937'ye ulaştı. Toplam konut sa-
tışları içinde ilk satışın payı yüzde 29.6 oldu.
Yabancılara yapılan konut satışları, temmuz-
da geçen yılın aynı ayına göre yüzde 34.6 aza-
larak 2 bin 741'de kaldı. Temmuzda Türki-
ye'den, İran vatandaşları 540, Irak vatandaş-
ları 388, Rusya Federasyonu vatandaşları
154, Afganistan vatandaşları 149 ve Alman-
ya vatandaşları 143 konut edindi.

GYODER: HAREKETLİLİK 
DÜŞÜK FAİZE BAĞLI 

Bununla birlikte sahibinden.com'un araş-
tırmasına göre Türkiye genelinde ve üç
büyük-

şehirde satılık konut fiyatları yükselirken, ev-
ler daha çabuk el değiştiriyor. Türkiye gene-
linde sahil bölgelerindeki evler de giderek de-
ğerleniyor. Temmuz ayında Türkiye genelin-
de ortalama satış süresi 32 gün azaldı. Gayri-
menkul ve Gayrimenkul Yatırım Ortaklığı
Derneği'nin (GYODER) Başkanı Mehmet
Kalyoncu, “Haziran ayında yaşanan rekor ko-
nut satışının temmuz ayında da yüksek sevi-
yede gerçekleşmesi, konut alıcıları için düşük
faizin ne kadar önemli ve etkili olduğunu gös-
terdi” dedi.

Kalyoncu, düşük faiz oranının devam et-
mesi halinde hem birinci hem de ikinci el ko-
nut satışlarında hareketliliğin sürmesini bek-
lediklerini bildirdi.

STOK ERİYOR FİYATLAR ARTAR

Konutder Yönetim Kurulu Başkanı ve
Sur Yapı Yönetim Kurulu Başkanı Z. Altan
Elmas da açıklamasında şunları söyledi: "Bu
artışlarda en önemli etki şüphesiz kredi oran-
larının düşmesi, ödemelere bir yıl sonra baş-
lama, 180 ayı bulan vadelerin olması ve sek-
tör temsilcilerinin de kendi bünyelerinde
başlattıkları kampanyalar oldu. Faizlerin yük-
selmesi her sektörde olduğu gibi konutta da
hem üretimi hem de satışı etkiliyor. Hatta en
çok konutu etkiliyor da diyebiliriz. Aylık yüz-

de birin altında bir faiz olduğu zaman sa-
tışlar hızlanıyor. Konut alıcılarının uzun va-
deli borçlanabilmeleri ve satışların de-
vam edebilmesi için faizlerin 1’in altında
kalması gerektiğine inanıyoruz. Önceki yıl-
larda bir milyonun üzerinde alınan yeni
ruhsatın aksine 2020 yılının ilk altı ayında
alınan ruhsat sayısı tüm Türkiye’de 212 bin

231 oldu. Bir yandan satışlar rekor sevi-
yesindeyken diğer yandan yeni ruhsat alı-
mında düşüş trendinin devam ediyor ol-
masının sonucu olarak bekleyen konut
stokları eriyor. Yeni inşaatın az olması ne-
ticesinde de önümüzdeki dönemde fiyat-
larda yukarı yönlü baskı olacağını veriler-
den hareketle görebiliyoruz." 

Faiz artışı ağustosa etki edecek
ANADOLU Yakası İnşaat Müteahhit-

leri Derneği Başkan Yardımcısı Ah-
met Erkurtoğlu, faiz oranlarının
yüzde 1’in altına düşmesinin
yansımalarını iki aydır gör-
düklerini söyledi. "Bildiği-
niz üzere inşaat sektörün-
de yaz ayları durağan geç-
mektedir ve pandemi gibi
bir süreci geçirmemize rağ-
men faiz oranlarının psikolojik
sınırın altında olması insanları ko-
nut alımına rahatlıkla teşvik edebiliyor" di-
yen Erkurtoğlu, şunları kaydetti: "Türkiye
genelinde ilk defa satılan konut sayısı 2020

Temmuz ayında bir önceki yılın aynı ayına
göre yüzde 74.5 arttı. Bu da bize yeni

konutlardaki, ikinci el konuta
göre daha düşük faizin de et-

kisini gösteriyor. Konut sa-
tışlarını tetikleyen bir faktör
de, yazlıklara olan ilgi oldu.
Aynı zamanda faizlerin bir
miktar yükselmesi, ağustos

ayında konut satışlarında ya-
vaşlamaya etki edecektir. Ancak

her seferinde olduğu gibi tüketici-
ler balon fiyatlara dikkat etmeliler ve fiyatlar
önümüzdeki süreçte piyasa değerine gele-
cektir."

RECEP ERÇİN 

KURBAN Bayramı sonrası Türk lira-
sında yaşanan hızlı değer kaybı sonrası
reel negatif faiz politikasından vazgeçildi.
Merkez Bankası ve BDDK tarafından atı-
lan adımlar kurlardaki dalga boyunu azalt-
sa da TL'deki değer kaybı sürüyor. Dolar
kuru dün 7.40 TL'ye dayandı. Merkez Ban-
kası dün para politikasındaki sıkılaştırma

adımları kapsamında 10 milyar TL gele-
neksel yöntemli repo ihalesi açtı. Merkez
Bankası politika faizi yüzde 8.25'te olması-
na karşın piyasanın fonlandığı faizlerin bir
bileşimi olan ağırlıklı ortalama fonlama ma-
liyeti yüzde 9'un üzerinde bulunuyor. Piya-
sadaki yıl sonu enflasyon beklentileri ise
Merkez Bankası'nın ekonomistlerle yaptı-
ğı son ankete göre yüzde 10.82 düzeyinde.
İki yıllık devlet tahvilinin piyasa faizi de yüz-

de 13.83 düzeyinde bulunuyor. 

52 MİLYAR DOLAR DURUYOR

Merkez Bankası Para Politikası Kurulu
20 Ağustos Perşembe günü toplanacak. Ge-
nel beklenti faizde bir artışa gidilmeyeceği
yönünde olsa da Cumhurbaşkanı Erdoğan'ın
bu hafta ekonomi kurmaylarıyla yapacağı
toplantı faiz açısından kritik önem taşıyor.
Toplantıda ilgili bakanların ve kurum baş-
kanlarının yer alacağı bildirildi. Merkez Ban-
kası'nın negatif reel faiz politikasını terk ede-
rek, piyasadaki TL likiditesini sıkma adım-
larının ardından gevşeyen kur, Cumhur-
başkanı Erdoğan'ın faiz konusundaki çıkı-
şıyla yeniden hareketlenmişti. Uluslarara-
sı kuruluşların raporlarında Türkiye'den
yabancı fon çıkışlarına işaret ediliyor. Mer-
kez Bankası verilerine göre ülkede yaban-
cıların 6.1 milyar dolarlık devlet iç borçlanma
senedi, 20.2 milyar dolarlık da hisse sene-
di yatırımları mevcut. Yabancı bankaların
ve yurt dışında yerleşiklerin yabancı para
mevduatları da 25.8 milyar dolar düzeyin-
de bulunuyor. 

YABANCI İLGİSİ ARTTI 

Yabancı kuruluşlar, Türkiye'deki söz ko-
nusu yabancı varlıklarına ve sonbahardaki
yüksek dış borç ödeme takvimine işaret ede-

rek, bir nevi çıkışın sürmesi halinde döviz-
de yeni çalkantıların olabileceğine işaret edi-
yorlar. Uluslararası basında Türkiye eko-
nomisine yönelik haber akışı da dikkat çe-
ken cinsten. Bununla birlikte Bloom-
bergHT'de yer alan habere göre, yatırımcı-
lar gelişen piyasa hisse senedi ve tahvilleri-
ne yatırım yapan borsa yatırım fonlarına
(ETF) geçen hafta art arda altıncı kez giriş
yaptı. Bu yılki toplam çıkış ise 15.8 milyar
dolar. Uluslararası Finans Enstitüsü'nün ra-
poruna göre de yılın üçüncü çeyreği itiba-
rıyla Çin dışındaki gelişen piyasalara fon gi-
rişi oldu. Türkiye'den ise aynı dönemde çı-
kışlar sürdü. Her kur artışı sonrası Merkez
Bankası'nın şok faiz artırımı yapması ve ar-
dından siyasi baskı ile faizlerin yine hızla aşa-
ğı çekilmesi, faiz silahının piyasa üzerinde-
ki etkisini azalttı. Prof. Dr. Selva Demiralp'in
daha önce aktardığı bir araştırmaya göre,
faiz kararlarının uzun vadeli faizlere etkisi
özelinde, 2003’lerden beri Merkez Banka-
sı’nın piyasa üzerindeki yönlendiriciliğinin
azalarak sıfıra yaklaştığını görülüyor. Bu an-
lamda kurdaki yüksek tansiyon ve yabancı
çıkışı tahdidi bir faiz baskısı yaratsa da şok
artırımların etkisi sınırlı. Cumhurbaşkanı li-
derliğinde toplanacak kurul sonrası verile-
cek mesajlar tansiyonun düşmesi açısından
önem taşıyor.

Faiz baskısı
başladı;
Erdoğan

kurmayları
topluyor

EKONOMİ SERVİSİ 

TİCARET Bakanı Ruhsar Pek-
can, Ticaret Bakanlığınca hazır-
lanan ve son aşamaya gelen
yeni düzenleme ile ikinci el pi-
yasada sıklıkla alışverişe konu
olan cep telefonu ve tabletlerin
belirli bir standartta yenilene-
rek, sertifikalı ve garantili bir şe-
kilde tekrar satışa sunulabile-
ceğini açıkladı.

Bakan Pekcan, özetle şunlaru
kaydetti: "Bakanlığımızca ha-
zırlanan ve son aşamaya gelen
yeni düzenleme ile ikinci el pi-
yasada sıklıkla alışverişe konu

olan cep telefonu ve tabletler,
belirli bir standartta yenilene-
rek, sertifikalı ve garantili bir şe-
kilde tekrar satışa sunulabilecek.

Yeni sistem ile tüketicilerimiz
kullanılmış teknolojik ürünleri-
ni satarken veya ikinci el ürün
alırken güvenli bir şekilde ha-
reket edebilecek. Satın aldığı ye-
nilenmiş ürünle ilgili sorun ya-
şadığında garantiden kaynak-
lanan haklarını kullanabilecek.
Düzenleme ile kullanım ömrü
henüz dolmayan teknolojik
ürünlerin tekrar ekonomiye ka-
zandırılmasını, israfın ve çev-
reye verilen zararların önlen-

mesini, ithalatın azaltılmasını ve
tüketicilerin bütçelerine daha
uygun bedelle, güvenli bir şe-
kilde ikinci el cihaz almalarını
sağlamayı amaçlıyoruz.”

12 AY GARANTİ 
ZORUNLU OLACAK

Ticaret Bakanlığı’ndan “ye-
nileme yetki belgesi” alarak
faaliyette bulunacak olan yeni-
leme merkezlerinin, tüketici-
lerden kullanılmış ürünleri al-
mak ve yenilenmiş ürünleri sat-
mak üzere kendilerine bağlı ça-
lışan “alıcı” ve “satıcı” kanalları
oluşturabileceğini anlatan Pek-
can, “Yenilenen ürünlerin am-
balajında, etiketinde ve rek-
lamlarında “yenilenmiş ürün”
ibaresine yer verilerek satışa su-
nulması ve ayrıca bu ürünlere en
az 12 ay garanti verilmesi zo-
runlu olacak" ifadelerini kul-
landı.

Pekcan, Yönetmelik taslağın-
da ilgili kurum ve kuruluşların
görüş ve değerlendirmelerinin
alınarak son aşamaya gelindi-
ğini belirterek, söz konusu dü-
zenlemenin yakın zamanda ha-
yata geçeceğini sözlerine ekle-
di.

20 MİLYON ADETLİK PAZAR VAR

Konuyla ilgili yazılı açıklama
yapan Mobil İletişim Araçları ve

Bilgi Teknolojileri İş Adamları
Derneği (MOBİSAD) Başkanı Mus-
tafa Kemal Turnacı, şunları söy-
ledi: “Türkiye’de halen yıllık 20
milyon civarında ikinci el cihaz pa-
zarı mevcut durumda. Böylesine
büyük bir pazarın ülkemize ver-
gisel katkısı ise neredeyse yok de-
necek kadar az. İkinci el pazarının
ortalama büyüklüğünün 12-15
milyar TL aralığında olduğunu
söyleyebiliriz. İkinci el cihaz pa-
zarının tamamına yakını kayıt
dışı olarak ekonomiye hizmet
ediyor. Bu doğrultuda bir yandan
istihdam kayıpları yaşanırken,
diğer yandan yasal kanal güç-
süzleştirilerek sektörün gelişimi
olumsuz yönde etkileniyor. Tica-
ret Bakanlığımızın son aşama-
masına gelen yeni düzenleme-
siyle birlikte ikinci el cep telefo-
nu ve tabletler, belirli standartta
yenilenerek, garantili şekilde sa-
tışa sunulabilecek. Yeni düzenle-
me ile birlikte ikinci el cihaz pa-
zarı legalleşecek, vatandaşları-
mızın güvenlik endişeleri ortadan
kalkacak, tüketici haklarından
doğan garanti hizmetlerine ikin-
ci el cep telefonunda da ulaşabi-
lecekleri, sektörel gelişimin des-
tekleneceği sağlıklı bir ticaret
ortamı doğacak. Devletimiz ne-
redeyse hiç gelir elde edemediği
bir pazardan vergi geliri elde
edecek.” 

Cep telefonu ve tablette israf önlenecek 

TİM'de kadınların
ağırlığı artacak

TÜRKİYE İhracatçılar Meclisi (TİM) Kadın
Konseyi, kadın ihracatçı sayısının artması, daha
etkin olması, destek ve finansmana erişim ko-
nusunda bilincin artırılması hedefiyle çalışma-
larına hız veriyor. TİM Kadın Konseyi, Latin
Amerika’da sadece kadınların katılımıyla sanal
ticaret heyeti düzenleme kararı alırken, diğer
STK’lar ve ilgili kurumlara “Daha güçlü bir eko-
nomi kadınlarımızın ihracatta daha etkin ol-
masıyla mümkün. Hep beraber bu konuda
güçlerimizi birleştirmeliyiz” mesajı verdi. TİM
Başkanı İsmail Gülle, “İnanıyoruz ki, ‘İhracat-
la Yükselen Türkiye’nin mimarı kadınlarımız
olacak. Kadınlarımızın özverisi ve çalışkanlığıyla,
bu zorlu dönemde dahi engelleri aşarak yeni re-
korlara imza atacağız” dedi. TİM Kadın Kon-
seyi'nde Sultan Tepe, Belma Yılmazyiğit, Me-
lisa Tokgöz Mutlu, Nilgün Özdemir, Nilgün Öz-
demir, Huriye Yamanyılmaz ve Pınar Taşdelen
Ergin gibi başarılı iş insaları yer alıyor. 

Ukraynalı turiste 
balon istisnası 

TÜRKİYE Otelciler Birliği (TÜROB), 22-25
Ağustos 2020 tarihleri arasında kutlanacak Uk-
rayna Bağımsızlık Günü nedeniyle ülkemize
gelecek olan Ukraynalı turistlerden, sıcak hava
balon turlarının başlatılması yönünde yoğun ta-
lep gelmesi üzerine TC Ulaştırma ve Altyapı Ba-
kanlığı ile temasa geçti. Yoğun talebi Bakanlığa
ileten TÜROB’un temasları sonucu, Bakan-
lık’tan sadece söz konusu tarihlerde geçerli olmak
üzere Ukraynalı turist gruplarına şartlı balon izni
çıktı. Balon turlarına, sağlıklı ve hijyen kuralla-
rına uygun olmak üzere ve kişi sayıları kısıtlı tu-
tulmak şartıyla izin verilecek. Konuyla ilgili bil-
gi veren TÜROB Başkanı Müberra Eresin,
pandemi sebebiyle Sivil Havacılık Genel Mü-
dürlüğü tarafından Kapadokya bölgesindeki sı-
cak hava balon turlarının 1 Ekim 2020 tarihine
kadar ertelendiğini hatırlattı. Başta Kapadokya
ve Kayseri bölgelerimiz olmak üzere Ukraynalı
turizmciler tarafından TÜROB’a çok sayıda ta-
lep ulaştığına dikkat çeken Eresin,normal şart-
larda yılda bir milyonu aşan turist sayısıyla Uk-
rayna’nın Türkiye’nin en önemli turizm pazar-
larından biri olduğuna işaret etti. 

Öztiryaki:
İhracatta
ivme
yükseliyor

DEMİR ve Demir Dışı Metaller sektörü
Ocak-Temmuz 2020 döneminde 4.5 milyar
dolar ihracat yaptı. Bu dönemde en fazla ihra-
cat 547 milyon dolar ile Almanya’ya yapıldı.
İDDMİB Başkanı Tahsin Öztiryaki, “Birlik ola-
rak ihracatımızın sekteye uğramaması adına
farklı enstrümanlar geliştirdik ve hızlıca aksiyon
aldık. 100 milyar dolar ticaret hedefimiz olan
ABD’ye ihracatımızın temmuz ayında yüzde 13
oranında artması ülkemiz ve sektörümüz adı-
na son derece sevindirici bir gelişme” dedi. Öz-
tiryaki, “Üyelerimizden gelen bilgiler doğrul-
tusunda, ihracat taleplerinin artığını ve önü-
müzdeki birkaç ay içerisinde yükselen ivme ile
ihracatımızın artacağını rahatlıkla söyleyebili-
riz" bilgisini verdi. 

Vergileri netten
kartla ödedik 

BANKALARARASIKart Merkezi’nin açıkladığı
verilere göre, temmuz ayında kartlı ödeme tutarı ge-
çen yılın aynı dönemine göre yüzde 27’lik artışla 112
milyar TL’ye ulaştı. Kartlarla yapılan her 5 TL’lik
“Kamu/Vergi” ödemesinin 3 TL’si internetten ya-
pıldı. Motorlu Taşıtlar Vergisi’nin (MTV) ikinci tak-
sitinin ödendiği temmuz ayında, bu ödemeleri de
kapsayan “Kamu-Vergi Ödemeleri” sektöründe, bu
yıl son ödeme tarihinin 4 Ağustos’a kadar uzatıl-
masıyla beraber 1 Temmuz – 4 Ağustos tarihleri ara-
sında kartlarla 5.6 milyar TL’lik ödeme yapıldı. Bu
değer 2019 yılının aynı dönemine göre yüzde 21’lik
bir büyüme anlamına gelirken, ortalama işlem tu-
tarı 550 TL oldu. Kartlarla yapılan kamu-vergi öde-
me tutarının yüzde 60’ında internetten ödeme
tercih edildi. Bayramda 10.5 milyar liralık ödeme
kartlarla yapılırken, Arife Günü’nde kartlı ödeme
adedinde rekor kırıldı.
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Mahkememizde Kocaeli İli, Kandıra İlçesi, Tatarahmet Köyü 133 ada 140 parsel sayılı taşınma-
zın 439,44 m²lik kısmının irtifak alanının kamulaştırma bedelinin tespiti ve tescili istemli olarakTür-
kiye Elektrik İletim A.Ş tarafından davalılar Hava Almış Sırtıkara'ya karşı dava açıldığı, taşınmaz hak-
kında açılan kamulaştırma davasında Kamulaştırma kanunun 10. ve 14. maddeleri gereğince kamul-
aşıtrma belgelerinin ve dilekçesinin davalılara tebliğinden itibaren 30 gün içinde ilgililerin kamulaştır-
ma işlemlerine karşı idari yargıda iptal veya adli yargıda maddi hatalara karşı düzeltim davası açılabi-
leceği, açılacakdavalarda husumetin davacı Türkiye Elektrik İletim A.Ş'ye yöneltilmesi, yasal süre içe-
risinde kamulaştırma işlemine karşı idari yargıda iptal davası açanların dava açtıklarını ve yürütmenin
durdurulması kararı aldıklarını belgelendirmedikleri takdirde kamulaştırma işleminin kesinleşeceği ve
mahkememizce tespit edilen kamulaştırma bedeli üzerinden taşınmaz malın kamulaştırma yapan da-
vacı adına tescil edileceği,konuya ve taşınmaz malın değerine ilişkin tüm savunma ve delillerin tebliğ
tarihinden itibaren 10 gün içinde mahkememize yazılı olarak bildirilmeleri gerektiği hususu İLAN olu-
nur.

KANDIRA ASLİYE HUKUK MAHKEMESİNDEN
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TÜRKİYE Ziraat Odaları Birliği (TZOB)
Genel Başkanı Şemsi Bayraktar, fiyatların
salçalık domateste 30, sofralık domateste

60 kuruşa kadar düştüğünü ifade ederek, fiyatla-
rın üretim maliyetinin altında kaldığını bildirdi. Bay-
raktar ihracatın açılmasını istedi.

Şemsi Bayraktar domatesle ilgili olarak yaptı-
ğı açıklamada, pandemi ile birlikte gıda güvence-
sinin öneminin daha iyi anlaşıldığını, Türk çiftçi-
sinin bu süreçte büyük fedakarlık göstererek tar-
lasında kaldığını, üretime devam ettiğini hatırlat-
tı. Ülkesi için, vatandaşlarını doyurmak için büyük
bir özveri ile üreten çiftçilerin, bu süreçte çeşitli
olumsuzluklarla karşılaştığını belirten Bayrak-
tar, “Doğal afetler ve bitki hastalıkları ile müca-
dele eden, aralarında domates üreticilerimizin de
bulunduğu çiftçilerin birçoğu fidelerini yeniden dik-
mek zorunda kaldı. Bu durum üretim maliyetle-
rini önemli ölçüde artırdı” dedi.

Bütün olumsuzluklara rağmen pes etmeden

üretime devam eden çiftçilerin  şimdi de pazarlama
sorunları ile karşı karşıya kaldığını vurgulayan Bay-
raktar, şöyle konuştu:

“Domates fiyatlardaki düşüşün devam etme-
si durumunda domates üreticisinin üretimden çe-
kilebilecek veya alternatif ürünlere yönelebilecektir.
Domatesin tarlada kalmaması için ihracatın aci-
len açılması gerekiyor. Sofralık domateste sorunun
çözümü için Irak ve Suudi Arabistan’a ihracatın
yolu açılmalı, Tarım Kredi Kooperatifleri ve Bü-
yükşehir Belediyeleri de alım yaparak zor du-
rumdaki üreticilerimize destek olmalıdır.” 

SALÇALIK DOMATES

Salçalık domates üreticilerinin de maliyetin al-
tına düşen fiyatlar nedeniyle zarara uğradığını kay-
deden Bayraktar, sözleşmenin esaslarına uymayan
salça fabrikalarını insafa davet etti. Sorumluluk-
larını yerine getirmeyen bazı salça fabrikalarının
üreticilerin zararına göz yumduğunu ifade eden
Bayraktar şunları söyledi:

“Sözleşmenin gereğini yerine getirmeyip ma-

liyeti karşılamayacak fiyatlardan alım yapan fab-
rikalar, fiyatların düşmesine neden olmuştur.
Fabrikalar şunu çok iyi bilmelidir ki, eğer çiftçile-
rimiz üretimden uzaklaşırsa önümüzdeki yıl do-
mates bulmak hayal olacak. Üreticimiz fabrikaların
insafına bırakılmamalı, Ziraat Odalarımıza söz-
leşmelere uyumu denetleme yetkisi verilmeli-
dir.”

KOTA KALDIRILMALI

Salçalık domateste Türkşeker’in piyasaya gir-
mesini olumlu karşıladıklarını ifade eden Bayraktar,
sözleşmeli olarak salçalık domates alan Tarım Kre-
di Kooperatifleri’nin de kotalarını artırarak üye-
leri olan çiftçilere yardımcı olmaları gerektiğini vur-
guladı. Bayraktar, çiftçilerin sorunlarının çözümü
için ilgili bakanlıklar nezdinde girişimlerde bu-
lunduklarını da ifade ederek, “Sofralık ve salça-
lık domates üreticisi çiftçilerimizin sorunlarını il-
gili bakanlıklarımıza ilettik. Aktardığımız sorun-
ların bir an önce çözüme kavuşmasını bekliyoruz”
dedi.
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BİNGÖL merkeze bağlı Ilı-
calar beldesinde devlet yatı-
rımıyla yapılan gölet saye-
sinde sulu tarıma kavuşarak
üretim seferberliği başlatan
yöre çiftçisi, yıllar sonra ekim
yaptıkları tarlalardan sebze ve
meyve hasat etmenin mutlu-
luğunu yaşıyor.

Tarım ve Orman Bakanlığı
Devlet Su İşleri Genel Mü-
dürlüğü (DSİ) tarafından kır-
sal kesimlerde sulu tarımın
gelişmesi, içme ve kullanma
suyu ihtiyacının karşılanması
amacıyla "1071 Gölet" proje-
si kapsamında İçpınar Ma-
hallesi'ndeki Kandil Deresi
üzerinde yapımı tamamlanan
Ilıcalar Göleti, bu yıl sulama-
ya açıldı. Bingöl il merkezine
14 kilometre mesafedeki Ilı-
calar beldesinin 4 kilometre
güneybatısında yer alan Kan-
dil Deresi üzerinde yapılan
gölet sayesinde 137 hektar ta-
rım arazisinin sulanması plan-
lanıyor. Bölge toprağını be-
reketlendiren gölette su tu-
tulmasının ardından kilo-
metrelerce kapalı sistem su-

lama şebekesi döşenerek ta-
rım arazileri modern sulama
sistemine kavuşturuldu.

Susuzluktan yıllardır boş
kalan tarlalarına sebze ve
meyve fidesi ekerek üretim
seferberliğine katkı sağlayan
çiftçiler, hem yüksek verim
elde etti hem de tarlalarında
yılda iki kez ürün almaya baş-
ladı.

ARAZİLER 30 YILDIR BOŞTU 

İçpınar Mahallesi muhtarı
Mehmet Kaydutekin, devletin
bölgeye yaptığı gölet saye-
sinde 30 yıldır boş kalan ara-
zilerine bu yıl meyve ve seb-
ze fidesi ektiklerini belirtti.
Yıllar sonra suya kavuşan tar-
lalarında yetiştirdikleri ürün-
leri hasat etmenin mutlulu-
ğunu yaşadıklarını ifade eden
Kaydutekin, şöyle konuştu:

"Salatalık, kavun, karpuz
olsun hepsini ektik. Allah dev-
letimizi var etsin. Bu gölet sa-
yesinde yıllardır boş olan tar-
lalarımızı ektik. Su sıkıntımız
büyük oranda giderildi. Su
ile tarlalarımızın bereketi art-

tı."

ARTIK KENDİ TARLASINI EKİYOR 

Çiftçi Ahmet Güç ise kendi
arazisinin suyu olmadığı için Bin-
göl'de 12 yıldır tarla kiralayıp kar-
puz, kavun ve sebze yetiştiricili-
ği yaptığını ancak hizmete açılan
gölet sayesinde bugüne kadar
boş kalan tarlasında üretim yap-
manın sevincini yaşadığını dile
getirdi. Yörenin bereketli topra-
ğı ve gölün serin sularının bu-
luşmasıyla tarlalardan daha yük-
sek verim ve kaliteli ürün alma-
ya başladıklarını aktaran Güç,
"Allah devletimizden razı olsun,
gölet sayesinde sebze ve mey-
vemizi ekiyoruz. Mahsulümüz bu
sene çok iyi, ürünlerimiz çok ka-
liteli. Bingöl'ün meşhur biberi, do-
matesi, patlıcanı, kavun karpuzu,
taze fasulyesi var, çok şükür hep-
sini ekebiliyoruz. Göletin yapıl-
masında emeği geçen herkese te-
şekkür ediyorum" diye konuştu.

Güç, hasat ettiği ürünleri bel-
de girişinde Bingöl-Erzurum kara
yolu kenarında satarak aile-
sinin geçimini sağladığını kay-
detti. 

YALOVA'nın Altınova ilçesine bağlı Sermaye-
cik köyünde, aroması ve lezzetiyle özellikle İstanbul
piyasasında ilgi gören "yediveren" çileğin ikinci ha-
sat dönemi başladı.

İlçe merkezine 16 kilometre uzaklıktaki 100 ha-
neli köyün sakinlerinin en önemli geçim kaynağı-
nı, yaklaşık yarım asırdır yaptıkları çilek üretimi
oluşturuyor. Yılda birkaç kez ürün alabildikleri çi-
leğin ilk hasadını haziranda tamamlayan çiftçiler,
aralık ayına kadar sürecek ikinci hasat için arazi-
lerinde yoğun şekilde çalışıyor. Sermayecik Köyü
Tarımsal Kalkınma Kooperatifi Başkanı Resul Çift-
çi, AA muhabirine, köy halkının yarısının geçimini
çilekten sağladığını söyledi. Daha önce hasadı sa-
dece haziranda başlayıp biten çeşitte ürün yetiş-
tirdiklerini belirten Çiftçi, "Köyümüzde 17-18 yıl
önce yediveren çeşitleri üretmeye başlamamızla çi-
lekçilik farklı bir boyu kazandı. Mayısın 15'inde baş-
layıp aralık ayının sonuna kadar ürün alabiliyoruz"
dedi.

ÇEŞİT BENİMSENDİ 

Çiftçi, yılda birkaç kez ürün alabilmelerinin ken-
dilerine avantaj sağladığını vurguladı. Piyasada çi-
leğin azaldığı dönemlerde ürünlerinin yüksek fi-
yatlardan alıcı bulduğunu anlatan Çiftçi, "Son ola-
rak kullandığımız San Andreas türü Sermayecik
köyünde dikildi. San Andreas çeşidiyle 7-8 yıldır
üretimi sürdürüyoruz. Bu çeşitten çok memnunuz.
Bizimle beraber Marmara Bölgesi'nde bu çeşit ta-
nındı, benimsendi ve şu anda dikimi yapılıyor" diye
konuştu.

Üzüm sandıkları doldu 
ÜZÜM üretimiyle adından söz et-

tiren Hatay'ın Hassa ilçesinde lezzeti
ve kalitesiyle damakta ayrı bir tat bı-
rakan meyvenin hasadına başlandı.

Yaklaşık 50 bin dekarlık alanda 8
çeşit ürünün yetiştirildiği Hassa'da,
üzümlerin toplanması için yoğun çaba
sarf ediliyor. Sabahın erken saatinden
itibaren genellikle kadın işçiler tara-
fından toplanan üzümler, sandıklara
yerleştirildikten sonra nakil için hazır
hale getirilip, araçlara yüklenerek sa-
tışa gönderiliyor. Hassa Ziraat Odası
Başkanı Mehmet Şahiner, üzümleri
yurtiçinin yanı sıra yurtdışına da gön-

derdiklerini ifade ederek şöyle de-
vam etti:

"İnşallah bu yıl da bereketli güzel
bir hasat yaparız. Şu ana kadar ve-
rim güzel gözüküyor. Fiyat da kilo-
gramı ortalama 2 liradan gidiyor. 50
bin dekarlık alandan yaklaşık 120 bin
ton ürün bekliyoruz. Günlük orta-
lama bin ton civarında üzüm hasat
ediliyorsa bunun 300 tonu ihracata,
geriye kalanı ise yurt içi piyasasında
dağılıyor. Yani yüzde 25-30 civarın-
da ihracatımız oluyor. İklimimiz gü-
zel olunca üretilen üzüm de kalite-
li oluyor."

Fındık alımı başladı 

FINDIK Tarım Satış Kooperatifleri Birliğinin
(FİSKOBİRLİK) 15 Ağustos itibariyle fındık alım
işlemlerine başladığı bildirildi.

FİSKOBİRLİK'ten yapılan yazılı açıklamada, bir-
liğe üye tüm ortaklardan piyasa fiyatının 50 kuruş,
üye olmayanlardan da 25 kuruş üzerinde, yüzde 50
randıman hesabı usulüne göre fındık alımı gerçek-
leştirildiği belirtildi. Ürünlerin peşin, emanet usu-
lüyle alımlarının yapıldığı aktarılan açıklamada, "Fın-
dıklarını öğleden önce teslim eden üreticilerin ve or-
takların peşin ödeme usulüne göre ürün bedelleri
aynı gün içerisinde beyan edilen hesaplarına, öğle-
den sonra fındıklarını teslim eden üretici ve ortak-
ların ürün bedellerinin ise, bir sonraki gün öğleden
önce beyan edilen banka hesabına aktarılıyor" de-
nildi.

Açıklamada, üretici ve ortakların fındıkları koo-
peratiflerce oluşturulan alım noktalarından ya da çu-
vallanmış olması koşuluyla harmandan teslim alı-
nacağı ifade edildi. Harmandan teslim alınan fın-
dıklar için, üretici ve ortaklardan hiçbir hamaliye ile
yol masrafı kesintisi yapılmayacağı da belirtildi.  

Ceviz ile döviz girdisi
sağlıyorlar 

BALIKESİR'in Bandırma ilçesinde, yaklaşık 35
yıldır ceviz fidanı üreten Sahil Yenice Mahallesi sa-
kinleri, iç piyasa ihtiyacını karşılamalarının yanın-
da yurtdışına satış yaparak ülkeye döviz girdisi sağ-
lıyor.

İlçe kırsalında Sahil Yenice başta olmak üzere
Ömerköy, Erikli, Dutliman, Dedeoba, Eski Zira-
atlı ve Çakıl mahallelerinde yılda yaklaşık 10 mil-
yon adet ceviz fidanı üretiliyor. Kendi arazileri ye-
terli gelmeyince çevredeki yerleşim birimlerinden
arazi kiralayan Sahil Yenice halkı, fidanların 2-3 mil-
yonunu Yunanistan, Bulgaristan, Romanya, Uk-
rayna, Özbekistan ve Kazakistan'ın da aralarında
olduğu 32 ülkeye satıyor. Bandırma Ziraat Odası
Başkanı Süleyman Dönmez,şöyle konuştu:

"Türkiye'de ceviz fidanı üretiminin yaklaşık
yüzde 90'ı Bandırma'da yapılıyor. Fidan üretim ala-
nı son 30 yılda yurt içi ve yurt dışı taleplerin artması
sonucu 300 dekardan 2 bin 500-3 bin dekara ulaş-
tı. İlçemiz açısından önemli bir gelir kaynağı olan
ceviz fidanında, ihracat yapan üreticilerimiz de var.
Bu da ülke ve ilçe ekonomisine ciddi miktarda kat-
kı sağlıyor. Yetiştiricilerin yanı sıra çevredeki kırsal
mahallelerden gelen, aralarında daha çok kadınların
ve gençlerin bulunduğu çok sayıda işçi, ekmeğini fi-
dan bağlama ve aşılama işinden çıkarıyor."

Tarım ve orman
zirvesi yapılacak 

TURKUVAZ Medya Grubu ve Para Der-
gisi’nin Tarım ve Orman Bakanlığı hima-
yesinde yeni 10 yılda Türkiye tarımının yol
haritasına katkı sağlamak amacıyla düzen-
leyeceği “Tarım Ormanın Geleceği Webinar
Serisi ve Zirve” 19 Ağustos’ta başlayacak.  

‘Tarım Ormanın Geleceği Webinar Serisi
ve Zirve’, Tarım ve Orman Bakanı Dr. Be-
kir Pakdemirli’nin katılımıyla 19 Ağustos’ta
ilki gerçekleştirilecek ve birer hafta arayla
düzenlenecek üç webinar (internet üzerin-
den gerçekleştirilen seminer) ardından İz-
mir’de 7 Eylül’de fiziki ortamda yapılacak
zirve ile son bulacak. "Toprağına Sahip
Çık" sloganıyla düzenlenecek webinar seri-
si ve zirve'de yeni dönemde gıda arzı ve gü-
venliği, kırsal ve sürdürülebilir kalkınma, ta-
rım girişimciliği, katma değerli üretim ve ge-
leceğin tarım uygulamaları konuları ele
alınacak. Webinar'ın ana mesajını ise Tarım
ve Orman Bakanlığı'nın "Gıdanı Koru Sof-
rana Sahip Çık" sloganıyla başlattığı atıksız
sofralar seferberliği oluşturacak. "Tarım
Ormanın Geleceği Zirvesi" kapsamında iki
önemli ödül de sahiplerini bulacak. "Tarımı
Geleceğe Taşıyanlar" ve "Genç Topraklar"
ödülleriyle ilgili olarak ilk duyuru 19 Ağus-
tos'ta yapılacak ve başvurular alınmaya
başlayacak. "Tarımı Geleceğe Taşıyanlar"
ödülü gerçekleştirdikleri projelerle tarı-
mın gelişmesine ve sürdürülebilirliğine kat-
kı sağlayan gıda, tarım ve hayvancılık ala-
nında 10 işletmeye verilecek. Tarım giri-
şimciliğini teşvik etmeyi amaçlayan "Genç
Topraklar" ödülü kapsamında ise beş tarım
girişimine altı ay boyunca iletişim ve men-
torluk desteği verilecek. Sektörden firma-
larla işbirliklerinin gerçekleştirileceği pro-
je kapsamında üniversite ve Ar-Ge merke-
zi olan tarım ve hayvancılık sektöründen şir-
ketlerle bu girişimlere yönelik eğitimler
düzenlenecek.
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HABER MERKEZİ

TÜRK savunma sanayi şir-
ketleri, son dönemde elde
ettikleri cirolarla rekorlar kı-

rarken, ulaşılan ekonomik büyük-
lükler şirketleri uluslararası kıyas-
lamaların yapıldığı listelerde üst sı-
ralara taşıyor.

ABD merkezli askeri yayıncılık
kuruluşu Defense News dergisi ta-
rafından her yıl, bir önceki yılın sa-
vunma satışları baz alınarak ya-
yımlanan ve dünyanın en prestijli
savunma sanayi listesi olarak kabul
edilen “Defense News Top 100”de
bu yıl Türk şirketi sayısı 5'ten 7'ye
çıktı.

Listeye 2006 verileriyle 93'üncü
sıradan giren, geçen yıl 52'nci sıraya
kadar yükselen ASELSAN, bu yıl
ilk 50'ye girme başarısı gösterdi.
Başta savunma alanında olmak
üzere Türkiye'nin teknolojik ba-
ğımsızlığı ve gelişimi için faaliyet
gösteren şirket, böylece dünyanın
ilk 50 savunma sanayi firmasından
biri olma hedefini de yakalamış
oldu. Yurt içinde ve dışında üst-

lendiği pro-
jelerle perfor-

mansını artıran
A S E L S A N ,

2018'de 1 milyar 792
milyon dolar olan cirosunu, geçen
yıl yüzde 21 artırarak 2 milyar 172
milyon dolara çıkardı. ASELSAN,
bu ciroyla 48'inci basamağa çıktı.

ASELSAN, bu başarıyı haber-
leşme sistemleri, radar ve elektro-
nik harp sistemleri, elektro-optik
sistemler, aviyonik sistemler, sa-
vunma ve silah sistemleri, komuta
kontrol sistemleri, deniz sistemle-
ri gibi alanlarda Ar-Ge'ye dayalı ge-
liştirdiği ürün ve çözümlerle yaka-
ladı.

TUSAŞ'TAN DEV ADIM

Türkiye'nin yerli ve milli hava
platformlarını geliştirip üreten,
Boeing, Airbus, Lockheed Martin,
Northrop Grumman, Bombardi-
er ve Leonardo gibi uluslararası
üreticilerin önemli tedarikçilerin-
den biri olan TUSAŞ ise 2011 ve-
rileriyle ilk kez 83'üncü sıradan gi-
riş yaptığı listede önemli bir geliş-
me gösterdi. Şirketin 2018'de 1
milyar 307 milyon dolar olan sa-
vunma sanayisi cirosu yüzde 42 ar-
tarak 2019'da 1 milyar 858 milyon
dolar olarak gerçekleşti. Geçen yıl
69'uncu sırada yer alan şirket 16 ba-
samak ilerleyerek 53'üncü sırada
yer buldu. TUSAŞ'ın geçen yılki
toplam cirosu 2 milyar 266 milyon
doları bulurken, bunun yüzde 18'i
sivil havacılığa yönelik faaliyetler-
den elde edildi.

BMC TUTUNMAYI 
BAŞARDI

Listeye ilk kez geçen yıl giren
Türk savunma sanayisinin zırhlı
kara aracı üreticilerinden BMC, bu
yıl da listede yer alarak kalıcılık adı-
na önemli bir adım attı. Listeye 554
milyon dolarla 85'inci sıradan giriş
yapan BMC, geçen yılki 533 mil-
yon dolar savunma sanayisi ciro-
suyla 4 basamak geriledi ve 89'uncu
sırada yer buldu. Son olarak Altay
tankının seri üretimi için görev-
lendirilen BMC, otobüsten kam-
yona, mayına karşı korumalı zırh-
lı araçtan taktik tekerlekli araca ka-
dar pek çok farklı konfigürasyon-
daki ticari ve savunma sanayi ara-
cını üretiyor.

ROKETSAN VE STM 

“Roket ve füze sistemlerinde li-
der kuruluş olma” vizyonuyla ha-
reket eden ve Türk Silahlı Kuv-
vetleri ile müttefik ülkelerin vuru-
cu gücünü artıran ROKETSAN da
listede yer almayı sürdürdü. Geçen
yıl 89'uncu sıradaki ROKETSAN,
bu yıl 91'inci basamakta yer aldı.

Cirosu yüzde 1 azalarak 515
milyon dolara gerileyen ROKET-
SAN, listede 2 basamak aşağıya
indi.

ROKETSAN'ın son dönemde
dikkati çeken ürünleri arasında
Bora, TRG-300 Kaplan, TRG-
122 füzeleri, Mini Akıllı Mühim-
mat MAM-C, lazer güdümlü füze
Cirit, orta ve uzun menzilli tank-
savar füzeleri UMTAS ve OM-
TAS, lazer güdümlü uzun menzil-
li tanksavar füze L-UMTAS, SOM
ve JSF uyumlu SOM-J hassas gü-
dümlü stand-off mühimmatları,
Hisar hava savunma füzeleri, Te-
ber lazer güdüm kiti, Türkiye'nin ilk
deniz seyir füzesi Atmaca, hava sa-
vunma sistemi Sungur yer alıyor.

“Defense News Top 100” lis-
tesinde geçen yıl 85'inci sırada yer
alan STM Savunma Teknolojileri
Mühendislik ve Ticaret AŞ, bu yıl
7 basamak geriledi ve 92'nci oldu.

Cirosu yüzde 14 azalarak 564

milyon dolardan 485 milyon dola-
ra düşen şirket, dünyanın en büyük
50 savunma sanayi firması arasın-
da yer alma hedefiyle Türkiye'nin
savunma ihtiyaçlarını ileri tekno-
lojili ürünlerle karşılayarak, yurt dı-
şında rekabetçi, yenilikçi ve akıllı
teknolojik çözümler geliştirmek
için faaliyet gösteriyor.

Askeri deniz araçların tasarımı,
modernizasyonu ve inşasında gö-
rev alan STM, son dönemde özel-
likle kamikaze (vurucu) insansız
hava araçları, yenilikçi uydu tek-
nolojileri, duvar arkası radar ve si-
ber güvenlik çözümleriyle dikkati
çekiyor.

FNSS VE HAVELSAN 
İLK KEZ GİRDİ

Türk savunma sanayisinin zırh-
lı kara aracı üreticilerinden FNSS,
98'inci sıradan bu yıl listeye girme
başarısı gösterdi. FNSS, 2018'deki
367 milyon dolarlık cirosunu geçen
yıl yüzde 2 artırarak 374 milyon do-
lara çıkardı.

İhtiyaca özel, etkin, güvenilir
ve yenilikçi paletli ve tekerlekli
zırhlı araçlar tasarlayıp üreten
FNSS, alanında dünya liderleri
arasında yer alıyor. Ürünleri,
farklı ülkelerdeki kullanıcılar ta-
rafından tercih edilen FNSS, bu-
güne kadar, 4 binin üzerinde
zırhlı muharebe aracını kullanı-
cılarına teslim etti. FNSS'nin ya-
rattığı geniş ürün ailesi, 15 ton sı-
nıfında paletli zırhlı araçlardan
orta ağırlık sınıfı tanka, 4x4'ten
8x8 taktik tekerlekli zırhlı araç-
lara, seyyar yüzücü hücum köp-
rüsünden zırhlı istihkam iş ma-
kinesine ve insanlı ve insansız ku-
lelere kadar uzanıyor. 

Listeye bu yıl ilk kez giren bir di-
ğer Türk savunma sanayisi şirketi
HAVELSAN oldu.

Türk savunma sanayisinde ya-
zılım tabanlı çözümler geliştiren
HAVELSAN, 278 milyon dolarlık
ciroyu yüzde 6 artırarak geçen yıl
295 milyon dolara yükseltti.

HAVELSAN bu başarıyla lis-
teye 99'uncu sıradan giriş yaptı.

halklailiskiler@aydinlik.com.tr
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'Savunmanın devleri'
arasında 7 Türk şirketi 

'S-400'lerin kurulumunu erteleyin' demişti

Çeviköz'den 'hurda' çıkışı 
AYDINLIK/ ANKARA

S-400'lerin satın alınmaması gerektiğini
savunan, alındıktan sonra kurulumunun er-
telenmesini isteyen CHP'li Ünal Çeviköz,
küresel salgın nedeniyle aktive edilmesi er-
telenince S-400'lerin hurdaya döndüğünü ile-
ri sürdü. 

CHP Genel Başkan Başdanışmanı ve İs-
tanbul Milletvekili Ünal Çeviköz, Milli Sa-
vunma Bakanı Hulusi Akar’a yönelttiği soru
önergesinde, kurulumu pandemi nedeniy-
le ertelenen S-400’lerin dünyanın en pahalı
hurdasına dönüştüğünü iddia etti. Çeviköz,
ABD’li Kongre üyelerinin iki yıldır Türki-
ye’ye silah satışını engellediği yönündeki ha-
berlerle ilgili Milli Savunma Bakanı Akar’a
yazılı bir soru önergesi verdi. ABD Kon-
gresi’nin birkaç üyesinin Türkiye’ye tüm bü-
yük silah satışlarını engellediğinin basına ve
kamuoyuna yansıdığını belirten Çeviköz şöy-
le dedi: “Söz konusu engellemenin Türki-
ye’nin S-400 alımı nedeniyle hem iki siyasi
partide (Cumhuriyetçi Parti ve Demokrat
Parti) hem de Senato ile Temsilciler Mec-
lisi’nde oluşan endişelerden kaynaklandığı
ABD Senatosu Dış İlişkiler Komitesi Baş-
kanı JimRisch tarafından doğrulanmıştır. 2.5
milyar dolara Rusya’dan alınan S-400’lerin
nisan ayındaki kurulumu, Kovid-19 salgını
nedeniyle ertelenmiş ve pandemide nor-
malleşme sürecine girildiği halde S-400’le-
rin kurulumuyla ilgili bir gelişme henüz kay-
dedilmemiştir.”

'KAÇ SİLAH ENGELLENDİ'

“Maalesef, dünyanın en pahalı hurdasına
dönüşen S-400 alımına karşı Kongre üye-
lerinin bu tutumu, ABD yönetiminin Kıb-
rıs Barış Harekatı’nın ardından 1975 yılın-
da Türkiye’ye 3 yıl boyunca uyguladığı silah
ambargosundan sonra 40 yıldır başvur-
madığı diplomatik baskı aracı olarak tari-
he geçmiştir”  ifadesini kullanan Çevi-
köz’ün Akar’a yönelttiği sorular özetle şöy-
le:  “2 yıllık bu süreçte toplam kaç silah sa-
tışı durdurulmuştur? Satışı engellenen si-
lahların türleri nelerdir? 

F-16 savaş uçaklarının yenilenmesinin
durdurulması söz konusu engellemenin
kapsamında mıdır? Türkiye 1.25 milyar do-
lar ödenen F-35 programından uzaklaştı-
rılmış ve F-35 parçası üreten Türk şirket-
lerden alımlar durdurulmuştur. Ülkemizin
bu süreçten kaynaklanan  ekonomik kaybı
ne kadardır? Silah satışlarının engellen-

mesinin çözümüne ilişkin olarak hangi
adımlar atılmıştır? Türkiye’ye silah am-
bargosu uygulayan ülkeler hangileridir?” 

'SAĞLIKLI YOL ERTELENMESİ'

Ünal Çeviköz, geçen yıl Mayıs ayında
Meclis’te yaptığı açıklamada S-400'lerin
kurulunumun ertelenmesini istemişti: "Sa-
yın Dışişleri Bakanı Türkiye ile ABD ara-
sında S-400’lerin satın alımıyla ilgili olarak
bunların ne kadar güvenlik tehdidi oluş-
turduğunu anlamak üzere bir komisyon ku-
rulması teklifinde bulundu. Ancak bugüne
kadar ABD’den bu komisyon teklifine bir
yanıt alamadığını sürekli dile getiriyor.
Böyle bir komisyonun Türkiye ile NATO
arasında kurulmasının daha uygun olaca-
ğını, mesele bir NATO güvenliği meselesiyse
NATO askeri makamları ile Türkiye aske-
ri makamları arasında bu konunun NATO
açısından ne kadar önemli bir güvenlik so-
runu oluşturacağının anlaşılması maksadıyla
bu komisyonun faaliyete geçirilmesi ve bu
komisyonun çalışmaları sonuçlanana kadar
da Türkiye’nin S-400 füzelerini kendi top-
raklarına konuşlandırmayı ertelemesini
öneriyoruz. Bu fevkalade sağlıklı bir yol ola-
caktır. Çünkü giderek mesele Türkiye-
ABD meselesi olmaktan Türkiye-NATO
meselesi olmaya doğru evrilmektedir.
NATO üyesi olan bir ülke olarak Türki-
ye’nin de üye olduğu örgütün kendisinden
beklediği yükümlülüklerin yerine getirme-
ye gayret göstermesi gerekir.”

'TÜRKİYE PATRİOTTA 
ISRAR ETMELİYDİ'

Çeviköz, geçen yıl Eylül ayında yaptığı
başka bir açıklamada, Türkiye'nin ulusal gü-
venliği için NATO üyeliğinin olmazsa olmaz
olduğunu ileri sürmüş ve S-400 alımını
eleştirmişti: “Türkiye'nin Patriotları almak
isteyip de ABD'nin Patriotları Türkiye'ye ver-
mediği doğru değil. Türkiye'nin Patriotla-
rı alımla ilgili öne sürdüğü şartlar ABD ta-
rafından kabul edilmemiştir. Bu şartlar
kabul edilmedi diye Patriotları almaktan vaz-
geçmek yerine bu şartları tekrardan gözden
geçirmek ve ABD ile çok ciddi ve sıkı bir pa-
zarlık yaparak Patriotlar ile ilgili gerçek ta-
lep ve ihtiyaçlarımızı karşılayacak şekilde bir
anlayışa varmak gerekirdi. Ama Türkiye
bunu başaramadıysa bunun karşılığı karşı
kamptan olan bir ülkenin üretmiş olduğu si-
lahı almak olmamalıdır. Bizim dile getirdi-
ğimiz buydu.”

İlk 5 sıra ABD şirketlerinin
“Defense News Top 100”e 8 yeni şirket girdi.

Listenin zirvesinde ise ABD'li şirketler yer aldı. Lis-
tenin ilk 5 sırasında 50 milyar 506 milyon dolar ci-
royla Lockheed Martin, 34 milyar 300 milyon
dolarla Boeing, 29 milyar 512 milyon dolarla Ge-
neral Dynamics, 28 milyar 600 milyon dolar ci-
royla Northrop Grumman ve 27 milyar 448 milyon
dolarla Raytheon Company yer aldı.

AĞRILI anne Süheyla Demir,
2014 yılında gazetecilik mesleği ha-
yaliyle lise okuyup üniversite sınav-
larına hazırlanırken terör örgütü
PKK üyelerince kandırılıp dağa çı-
karılan kızının döneceği günü umut-
la bekliyor.

Hamur ilçesine bağlı Seyithanbey
köyünde yaşayan Mehmet ve Sü-
heyla Demir çiftinin 4 çocuğundan
biri olan Hayal, il merkezindeki
Şemsi Türkmen Anadolu Lisesinde
6 yıl önce 3. sınıfta okurken terör ör-
gütü PKK üyelerince kandırılarak

kaçırıldı. Yıllardır kızının hasretini
çekerek ayakta durmaya çalışan
anne Demir, küçük kızı Asmin ile
çareyi 3 Eylül'de çocuklarının dağa
kaçırılmasından HDP'yi sorumlu
tutan Diyarbakır annelerinin parti-
nin il binası önünde başlattığı otur-

ma eylemine katılmakta buldu.
Minik kızı ile aylarca Diyarba-

kır'da eylemde yer alan ve yeni tip
koronavirüs (Kovid-19) salgını ne-
deniyle evine dönen anne Demir,
salgının sona ermesi ve normalleş-
me sürecinin başlamasıyla tekrar
“evlat nöbeti”ne katılacak.

HAYALİNDEN GERİYE
FOTOĞRAF MAKİNESİ
KALDI

Yaklaşık 3 ay önce Cumhurbaş-
kanı Recep Tayyip Erdoğan ile İçiş-
leri Bakanı Süleyman Soylu'nun da
telefonla görüştüğü anne Demir, ga-
zetecilik hayalleri kuran kızından
geriye kalan fotoğraf makinesi, üni-
versiteye hazırlık kitapları, kişisel eş-
yaları ve çektiği onlarca fotoğraf al-
bümlerine bakarak hasret gideriyor.
Diyarbakır annelerinin evlatlarına
kavuşma haberlerini televizyonda
izleyerek umutlanan Demir, kızının
dönüp geleceği günü umutla bekliyor.

Anne Süheyla Demir, kızının
2014 yılında terör örgütü PKK ta-
rafından kaçırıldığını ve o günden
bu yana gözü yaşlı şekilde bekle-

diklerini söyledi.
Kızının evine dönmesi yönünde

çağrıda bulunan Demir, şöyle ko-
nuştu: “Benim kızım öyle bir kız de-
ğildi, okuyordu. Okumak istemeyen
ve onlara gönül veren biri okumaz.
Kızım sabah dershaneye gidiyor ve
sonraki gün sabah kayıp. Onlarla
gitmek isteyen dershaneye gider
mi? Kızımı okusun diye okula gön-
derdim. Onlar benim kızımı kan-
dırıp kaçırarak götürdüler ve 7 yıl-
dır beni bu acıya mahkum ettiler.
Dilerim Allah'tan onlar da böyle ev-
lat acısı çeksin ve o zaman belki
beni anlarlar.”

'UMUDUMU 
KAYBETMEDİM'

Demir, kızı Asmin ile aylarca Di-
yarbakır annelerinin eylemine ka-
tıldığını anlatarak, eyleme katılan
birçok annenin evladına kavuştu-
ğunu hatırlattı. Umudunu hiç kay-
betmediğini ve kızının geleceği
günü beklediğini aktaran Demir,
“Virüs salgını ve çocuğum olduğu
için beni evime gönderiler. Bir
daha gitmeyi düşünüyorum. Daha

umudumu kaybetmemişim. Cum-
hurbaşkanı Erdoğan ve İçişleri Ba-
kanı Süleyman Soylu ile konuştum.
Onlar da bize ellerinden geleni
yaptıklarını söylediler. 'İnşallah kı-
zınızı buluruz' dediler. Ben de bir
umutla onlardan haber bekliyorum.
7 yıldır gözüm yolda, kulağım te-
lefonda bekliyorum. Kızımdan hiç
bir ses, seda ve haber yok” diye ko-
nuştu.

Kızının gazeteci olma hayaliyle
okuduğunu belirten Demir, şunla-
rı kaydetti: “Fotoğraf makinesiyle
yüzlerce fotoğraf çekmiş ve onları
halen saklıyorum. Tek umudu ga-
zeteci olmaktı ve onun için okuyup
çabalıyordu ama umutlarını sön-
dürdüler. Kızımı kandırıp götür-
düler ve bütün umutlarını yıktılar.
Kızım eğer beni görüyor ve duyu-
yorsa çıksın gelsin o yol, yol değil-
dir. Ya orada ölecek ya da öldüre-
cek. Çoğu kişi ailesine kavuştu,
biz de darısı başımıza diyoruz. On-
ları her gördüğümde 'inşallah ben
de bir gün kızıma öyle kavuşu-
rum, sarılım ve koklarım' diyo-
rum.”
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Güvenlik korucusu 
şehit oldu

VAN'ın Çaldıran ilçesindeki terör operasyo-
nunda bir güvenlik korucusu şehit oldu.

Alınan bilgiye göre, önceki akşam saatlerinde
Çaldıran ilçesinde Şehit Jandarma Üsteğmen
Harun Parlak Operasyonu düzenlendi. Operas-
yonda güvenlik korucusu Haki Taş şehit düştü.
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MİLLİ Savunma Bakanı Hulusi Akar,
Genelkurmay Başkanı Orgeneral
Yaşar Güler ile birlikte Libya'nın baş-

kenti Trablus'ta Savunma Güvenlik İşbirliği ve
Eğitim Yardım Danışma Komutanlığına gitti.
Akar ve Güler ziyaret sırasında Katar Başba-
kan Yardımcısı ve Savunma Bakanı Halid bin
Muhammed el-Atiyye ve Libya Savunma Ba-
kan Yardımcısı Selahaddin en-Nemruş ile de
bir araya geldi.

Millî Savunma Bakanı Hulusi Akar bera-
berinde Genelkurmay Başkanı Orgeneral Ya-
şar Güler ile Güvenlik, Askerî İşbirliği Muta-
bakat Muhtırası kapsamında yapılan faaliyet-
leri yerinde incelemek üzere Libya'nın başkenti
Trablus'a gitti, Bakan Akar ve Orgeneral Gü-

ler'in ziyareti dolayısıyla Mitiga Havaalanında
askerî tören düzenlendi. BM tarafından tanı-
nan meşru Libya Hükümeti’nin Savunma Ba-
kan Yardımcısı Selahaddin en-Nemruş, Ge-
nelkurmay Başkanı Korgeneral Muhammed eş-
Şerif ile Türkiye’nin Trablus Büyükelçisi Ser-
hat Aksen ve diğer Türk ve Libyalı yetkililer ta-
rafından karşılanan Bakan Akar, tören kıtası-
nı selamladı. Törenin ardından Bakan Akar ve
Genelkurmay Başkanı Orgeneral Güler, mu-
tabakat kapsamında oluşturulan Savunma
Güvenlik İşbirliği ve Eğitim Yardım Danışma
Komutanlığına gitti. Buradaki inceleme ve de-
netlemelerinin ardından Akar ve Orgeneral Gü-
ler, personel ile öğle yemeğinde bir araya gel-
di. Samimi bir ortamda geçen yemeğe Katar Sa-
vunma Bakanı Halid bin Muhammed el-Atiy-
ye ile Libya Savunma Bakan Yardımcısı Sela-

haddin en-Nemruş da katıldı.
Yemeğin ardından personele hitap eden

Akar, eğitim, işbirliği ve danışma görevlerindeki
başarılarından dolayı tebrik etti.

Çalışmaların aynı şekilde devam edeceğini
dile getiren Akar, şunları söyledi: “Önümüzdeki
dönemde de Sayın Cumhurbaşkanımızın tali-
matları doğrultusunda, Libya'nın birliği, bü-
tünlüğü, rahatı, huzuru için ateşkesin kalıcı hale
dönüştürülmesi ve Libya'nın bir bütün olarak
varlığını gerçekleştirebilmesi için dün olduğu
gibi bugün de elimizden gelen her türlü gayreti
gösterdik, göstermeye devam edeceğiz. Bu ko-
nuda Katarlı kardeşlerimiz de bizimle bera-
berler. Sayın Katarlı Bakan kardeşim de bu ko-
nuda her türlü fedakarlığı yaptı ve yapmaya da
devam ediyor. Libyalı kardeşlerimizi haklı da-
valarında desteklemek suretiyle istenilen so-

nuçlara ulaşacağımıza inanıyoruz.”
Personele fedakar ve özverili çalışmalarına

devam etmeleri talimatında bulunan Akar, şöy-
le devam etti: “Türkiye olarak 500 yıllık geç-
mişimiz, ortak kültürümüz, tarihimiz olan
Libyalı kardeşlerimize elimizden gelen deste-
ği vermeye devam edeceğiz. İnşallah sonuçta
da başarılı olacağız. Birçok fitne, fesat, çeşitli
girişimler var. Bunların hiçbirine boyun eğ-
meden, 'Libya Libyalılarındır' diyerek Lib-
ya'nın BM tarafından tanınan meşru hükü-
metinin yanındayız. Buna da devam edecek ve
inşallah bize verilen vazifeyi başaracağız.”

Tüm milletin burada görev yapan Meh-
metçik ile gurur duyduğunu, onlara güvendi-
ğini belirten Hulusi Akar, “Hepinize kazasız,
belasız, hayırlı başarılı görevler diliyorum”
ifadeleriyle konuşmasını tamamladı.
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TÜRKİYE ve Rusya'nın İdlib'in güneyin-
deki M4 karayolu üzerinde ortak devriyesi sı-
rasında Eriha-Museybin beldeleri arasında
TSK'ya ait bir zırhlı araç saldırıya uğradı.

Milli Savunma Bakanlığı tarafından yapı-
lan açıklamada, “İdlib’teki M4 Karayolunda
25’inci Türkiye-Rusya Federasyonu Birleşik
Kara Devriyesi tamamlanmıştır. Devriye es-
nasında teröristlerin gerçekleştirdiği saldırıda
bir aracımızda hafif hasar meydana gelmiştir.
Saldırının gerçekleştirildiği bölge ateş altına
alınmış, operasyon devam etmektedir” denildi. 

Konuyla ilgili, Rusya'nın Suriye'deki Ta-
rafları Uzlaştırma Merkezi'nden yapılan açık-
lamada ise Rus-Türk ortak devriyesi sırasın-
da Türk askerlerinin bulunduğu aracın yakı-
nında patlama yaşandığını duyurdu. Açıkla-
mada, Rus tarafından yaralanan olmadığı

bildirilirken yaralı Türk askeri bulunup bu-
lunmadığı belirtilmedi.

Patlamanın M4 karayolunun İdlib geri-
limi azaltma bölgesinde kalan kısmında
gerçekleştirilen Rus-Türk ortak devriyesi sı-
rasında meydana geldiğini belirten merkez,
Türk askeri aracı yakınında infilak eden pat-
layıcının türünün henüz tespit edilemediği-
ni kaydetti.

Rusya Dışişleri Bakanlığı Sözcüsü Mariya
Zaharova 13 Ağustos'ta ortak devriyelerinin
bölgedeki militanların devam eden provo-
kasyonları nedeniyle askıya alındığını duyur-
muştu. Zaharova, “Militanlar, hükümet güç-
lerinin mevzilerine ve yakınındaki yerleşimlere
saldırılarını artırdı ve M4 karayolu boyunca uza-
nan güvenlik koridorunda provokasyonlara de-
vam ediyor. Bundan dolayı M4 karayolunda-

ki Rus-Türk ortak devriyeleri geçici olarak dur-
duruldu” demişti.

Cumhurbaşkanı Erdoğan ile Rusya Dev-
let Başkanı Putin’in yaptığı görüşme sonrasında
5 Mart 2020 tarihinde Moskova’da varılan mu-

tabakat gereği Rusya ile M4 karayolundaki ilk
devriye faaliyeti 15 Mart 2020 tarihinde ger-
çekleştirilmişti. Böylece bu tarihten itibaren M4
karayolunda Rusya ile toplam 25 kez ortak dev-
riye faaliyeti yapılmış oldu.

Akar Libya'da
eğitim çalışmalarını
yerinde inceledi

Bakan�Hulusi�Akar,�beraberinde
Genelkurmay�Başkanı�Orgeneral

Yaşar�Güler�ile�Trablus'ta�Güvenlik,
Askeri�İşbirliği�Mutabakat�Muhtırası

kapsamında�yapılan�eğitim�ve
danışmanlık�faaliyetlerini�inceledi.
Katar�Savunma�Bakanı�Halid�bin
Muhammed�el-Atiyye�ve�Libya

Savunma�Bakan�Yardımcısı
Selahaddin�en-Nemruş'la�görüştü

ABD geçiş izni vermeyen
Suriye ordusunu vurdu

SAVAŞ uçakları, ABD askeri konvoyunun
geçişine izin vermeyen Suriye ordusunu
bombaladı.

ABD'ye ait savaş uçağının Haseke kırsa-
lında Suriye ordusuna ait kontrol noktasını
hedef aldığı saldırıda ilk belirlemelere göre
en az 1 Suriye askeri öldü, 2 asker yaralan-
dı. 

ABD askeri konvoyu, Haseke kırsalında
yer alan Kamışlı ilçesinin güneyindeki Ebu
el-Deheb köyünden geçerken Suriye ordusuna
ait askeri kontrol noktasına takıldı. Konvo-
yun geçiş izni vermeyen ordunun kontrol nok-
tasına ABD uçakları ağır makineli silahla ateş
açtı. En az 1 askerin öldüğü saldırıda yara-
lanan 2 asker hastaneye sevk edildi.

Suriye ordusu Haseke il merkezindeki
Kevkep Dağı, güvenlik birimi ve 156. Tuga-
yı kontrol ediyor. Kamışlı ilçe merkezinde ise
Suriye'ye ait bir havaalanı ve askeri tugay ile
bir güvenlik birimi yer alıyor. Haseke ilindeki
bazı devlet kurumları da ordunun kontro-
lünde. Ancak ABD destekli PKK/YPG de bu-
rada faaliyet gösteriyor.

Suriye ve Libya'yı 
masaya yatırdılar

CUMHURBAŞKANI Tayyip Erdoğan
ve Rusya Devlet Başkanı Vladimir
Putin Suriye ve Libya'daki durumu is-
tişare etti.

İletişim Başkanlığından yapılan
açıklamaya göre, Erdoğan ile Putin gö-
rüşmesinde, turizm, ulaştırma, ener-
ji ve ekonomi başta olmak üzere bir-
çok alanda iki ülke ilişkilerini gelişti-
recek adımlar ele alınarak, yeni tip ko-
ronavirüs (Kovid-19) salgınına karşı or-
tak mücadele hususları değerlendirildi.

Doğu Akdeniz ve Libya'daki geliş-
melerin de ele alındığı görüşmede, iki
lider yakın işbirliğini ve diyaloğu sür-
dürmenin önemini vurgularken, Su-
riye'deki duruma ilişkin de Türkiye ve
Rusya arasında askeri ve diplomatik
kanallar üzerinden temasların de-
vam etmesi konusunda mutabık kal-
dı.

Kremlin'den yapılan açıklamada
ise “Görüşmede özellikle Libya krizi
üzerinde duruldu. Sürdürülebilir ateş-
kesin sağlanması ve Berlin Konferansı
kararları ile BM Güvenlik Konseyi'nin
2510 sayılı kararı uyarınca doğrudan
müzakerelerin başlaması için çatışan
tarafların gerçekçi adımlar atmaları
gerektiğinin altı bir kez daha çizildi”
denildi.

Açıklamaya göre terörle mücade-
leye dönük ortak çabaların aktif hale
getirilmesine odaklanarak Suriye'deki
durumu istişare eden Putin ve Erdo-
ğan, 2018 tarihli Soçi Mutabakatı'na
ek olarak 5 Mart'ta kabul edilen pro-
tokol başta olmak üzere İdlib gerilimi
azaltma bölgesiyle ilgili Rus-Türk mu-
tabakatlarının uygulanması amacıy-
la koordinasyonu sürdürmeyi karar-
laştırdı.

Liderler, ticari ve ekonomik ilişki-
lerin geliştirilmesi de dahil olmak
üzere iki gündemdeki çeşitli konula-
rı ele aldı. Rusya ile Ankara ve İstan-
bul'un yanı sıra Türkiye'deki bazı tu-
rizm bölgeleri arasındaki uçak sefer-
lerinin yeniden başlatılması bağla-
mında Putin, Türkiye'de bulunan Rus-
ya vatandaşlarının hijyen ve salgın ba-
kımından güvenliğinin sağlanmasının
önemli olduğunu vurguladı.

AŞIDA İŞBİRLİĞİ

Liderler, Rusya'da Kovid-19 aşısının
tescil edilmesi kapsamında Kovid-
19'la mücadele alanındaki ilgili ku-
rumlar arasında işbirliğinin geliştiril-
mesi gerektiğini kaydetti. Liderler, Rus-
ya ile Türkiye arasındaki temasların çe-
şitli düzeylerde sürdürülmesini ka-
rarlaştırdı.

ABD Dışişleri Bakanlığı üst düzey yetkilile-
rinden Siyasi İşler Müsteşarı David Hale, Gü-
ney Kıbrıs Rum Yönetimi (GKRY) ile Doğu
Akdeniz'deki doğalgaz arama çalışmalarında iş-
birliğini geliştirmek istediklerini söyledi.

Lübnan temaslarından sonra Güney Kıb-
rıs'taki Larnaka havaalanında GKRY Dışişle-
ri Bakanı Nikos Hristodulidis ile görüşen Hale,
Doğu Akdeniz'in stratejik açıdan büyük önem
taşıdığına dikkat çekti. ABD'li yetkili Güney Kıb-
rıs'ın kendi karasuları ve sözde münhasır eko-
nomik bölgesinde (MEB) keşfedilen hidro-
karbon kaynaklarını sondaj ve kullanım hakkını
desteklediklerini kaydetti. Hale,bu doğal kay-
nakların Kıbrıslı Rumlar ve Kıbrıslı Türkler ara-
sında adil bir şekilde paylaşılması gerektiğini de
sözlerine ekledi.

ABD'nin GKRY Büyükelçiliği'nden yapılan
açıklamada "hidrokarbon çalışmalarının tüm
Akdeniz'de ekonomik refah ve sürdürülebilir
enerji güvenliğini sağlama amacı taşıyacağını”
ileri sürüldü.

Hale'in Güney Kıbrıs ile ABD arasında baş-
ta terörizmle mücadele, deniz ve sınır güven-
liği, insan kaçakçılığıyla mücadele olmak üze-
re güvenlik alanındaki işbirliğinin geliştirilme-

sinden duyduğu memnuniyeti dile getirdiği açık-
landı. Hale ayrıca Ada'da BM Güvenlik Kon-
seyi kararları temelinde yeniden birleşmeyi sağ-
lama amaçlı görüşmelerin yeniden başlatılma-
sını desteklediklerini de söyledi.

GKRY Dışişleri Bakanı Hristodulidis de gö-
rüşme ile ilgili açıklamasında Hale'in, ABD'nin
Doğu Akdeniz bölgesindeki angajmanını sür-
düreceği güvencesi verdiğini kaydetti.

Güney Kıbrıs, ABD'li Exxon Mobil ve
Noble Energy ile Katarlı Qatar Petroleum ve
şirketlerine sözde MEB alanında doğalgaz
sondaj ruhsatı vermişti.

KKTC Başbakanı'ndan Fransa'ya kınama
KUZEY Kıbrıs Türk Cumhuriyeti

(KKTC) Başbakanı Ersin Tatar,
Fransa'nın, Güney Kıbrıs Rum
Yönetimi'ne (GKRY) askeri
destek sağlamakla barışa
değil bölgede gerginliğin
artmasına hizmet ettiğini
belirterek, “Fransa'yı bü-
tün bu gerçekler ortadayken
Rum yönetimine sağladığı as-
keri destek nedeniyle kınıyor, bir
an önce tutumunu gözden geçirmeye
davet ediyorum” dedi.

Başbakan Tatar, yazılı açıklamasında,
“Güney Kıbrıs'taki devlet bir Rum devle-
tidir. Dolayısıyla, GKRY'nin sanki bizim de
ortak olduğumuz Kıbrıs Cumhuriyeti devam
ediyormuş gibi uluslararası anlaşmalara
imza atmaya devam etmesi uluslararası hu-
kuk bakımından ciddi bir ayıp olmaya de-
vam etmektedir” ifadelerini kullandı. Tatar,
Fransa'nın bu durumu bilerek Rumlarla an-
laşma yapmasının 1960 antlaşmalarına ay-
kırı olması ve bu antlaşmaların taraflar ara-
sında kurduğu dengeyi bozması nedeniyle
tehlikeli bir adım olduğunun altını çizdi.
Başbakan Tatar, şöyle devam etti: “Fransa,

GKRY'ye askeri destek sağlamakla barı-
şa değil bölgede gerginliğin art-

masına, Kıbrıs sorununun bir
sonuca bağlanmasının uza-
masına hizmet etmekte-
dir. Oysa, Fransa BM Gü-
venlik Konseyi üyesidir ve
barışın sağlanması ve/veya

devam etmesi gibi önemli
bir sorumluluğu vardır. Fran-

sa'yı bütün bu gerçekler orta-
dayken Rum Yönetimi'ne sağladığı

askeri destek nedeniyle kınıyor, bir an
önce tutumunu gözden geçirmeye davet edi-
yorum.”

KKTC ile Türkiye'nin Doğu Akde-
niz'deki haklarını korumakta kararlı oldu-
ğuna işaret eden Tatar, Kıbrıs Türkü'nün
egemenliğini ve güvenliğini hiçe sayan tu-
tumlara boyun eğmeyeceklerine vurgu
yaptı.

Rum basınında, 11 Ağustos'ta yer alan
habere göre, GKRY ile Fransa arasında yü-
rürlüğe giren savunma iş birliği anlaşması
kapsamında Fransa Hava Kuvvetlerine ait
2 savaş ve 1 nakliye uçağı Baf'taki Andre-
as Papandreu Hava Üssü'ne inmişti.

Ortak devriye sırasında Türk zırhlısına saldırı

ABD'den Güney Kıbrıs'a 
'doğalgaz' güvencesi

AB'den Türkiye'ye
'Yavuz' tepkisi

Türkiye ile Yunanistan aras�nda Do�u Ak-
deniz'de gerginlik sürerken, Avrupa Birli�i
(AB) Türkiye'nin Yavuz sondaj gemisi için yeni
Navtex ilan etmesine tepki göstererdi ve Tür-
kiye'ye  Do�u Akdeniz'de do�algaz arama faa-
liyetlerine “derhal” son vermesi ça�r�s�nda
bulundu.  AB D�� �li�kiler ve Güvenlik Poli-
tikalar� Yüksek Temsilcisi Josep Borrell ta-
raf�ndan yap�lan aç�klamada, Ankara'n�n tu-
tumunun “diyalo�un ve müzakerelerin ye-
niden ba�lat�lmas� için yürütülen çabalara”
zarar verdi�i ileri sürüldü. 

AB'ye üye ülkelerin Cuma günü yapt��� vi-

deo konferansta Türkiye'nin Do�u Akde-
niz'deki faaliyetleri ele al�nm�� ve toplant� son-
ras�nda Ankara'ya “tansiyonu dü�ürme ve di-
yalo�a yeniden ba�lama” ça�r�s� yap�lm��-
t�. AB'den gelen bu ça�r� üzerine Türkiye,
“Ça�r�n�z� Yunanistan'a yap�n” yan�t�n� ver-
mi�ti.  Geli�meler s�ras�nda Oruç Reis sismik
ara�t�rma gemisi Do�u Akdeniz'de faaliyet-
lerini sürdürüyordu. AB'nin ça�r�s�ndan son-
ra Türkiye Yavuz sondaj gemisinin çal��-
malar�n� yürütece�i alana yönelik 18 A�us-
tos-15 Eylül tarihleri için yeni bir Navtex (De-
nizcilere Duyuru) ilan etmi�ti.
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C
UMHURBAŞKANLIĞI Sözcüsü İbra-
him Kalın’ın “Bize 150 yıldır modern-
leşme adı altında başkalarının hikayeleri

anlatıldı. Artık kendi hikayemizi yazma zamanı-
dır” paylaşımıyla başlayan tartışmada bir yanlış
var.

FİKİRLER TARİHE HAPSEDİLİYOR

Fikirler neredeyse tümüyle tarihe hapsedili-
yor ve tarihteki konumlanmalar, daha önce söy-
lenen, yazılıp çizilenler üzerinden ifade ediliyor.

Oysa karşımızda çok yeni bir olgu var. Kalın
9 Ağustos’ta CNNTürk’te katıldığı programda
da şunları söyledi:

“Bize modernleşme adı altında dayatılan hi-
kayenin içinde beyaz olmayan adam yok. Siz
yoksunuz, ben yokum, Çin medeniyeti, Hint
medeniyeti, Afrika medeniyeti, Latin Amerika
hatta Rusya yok.

“Milli Mücadele bu bahsettiğim Avrupa mer-
kezciliğe ve oryantalizme karşı itirazın en so-
mutlaşmış mücadelelerinden biridir. Modern
dönemin en büyük en güçlü antiemperyalist ha-
reketidir. Türk milleti burada bir büyük destan,
bir büyük hikaye yazdı. Ben diyorum ki bizim
büyük hikayemizin özünde bu itiraz var, bu dire-
niş var. Bugün bu ruhu Türkiye tekrar kuşanmak
zorunda ve ben tekrar kuşandığını düşünüyo-
rum.

“Bize dayatılan 150 yıllık modernleşmenin
iki ana unsuru vardı: 1) Avrupa merkezcilik, 2)
Oryantalizm. Birinci, hukuğun, medeniliğin,
yüksek kültürün, ilerlemenin kriteri Avrupa’da
üretilen değerlerdir diyen bir bakış açısı. Bu ta-
rihe, bilim, düşünce, felsefe ve mantık kadim Yu-
nan’da başladı diyerek yansıdı. Onlar, İslam
bilimi ve felsefesini derinden etkiledi doğru. Ama
o kadim Yunan filozoflarının neredeyse tamamı
kadim Mısır’a gerçek bilgeliğin ve felsefenin mer-
kezi olarak baktılar. O zaman MÖ 4000’e gitti-
niz ve tarih perspektifi bir anda değişti. Belki
biraz daha araştırırsak kadim Mısır Göbeklite-
pe’ye çıkacak. Avrupa merkezci tarih perspek-
tifi bizim ufkumuzu o kadar daralttı ki bu tarih
kayboldu.

“Türkiye bugün dünya sistemi içerisinde an-
tiemperyalist bir duruş sergiliyor mu sergilemiyor
mu? Soralım, sisteme kim itiraz ediyor?

“Marx, üzerine bina ettiğiniz o görkemli ya-
pıların altında işçilerin emeği var, ceseti var, her
şeyi var dedi. Komünist Manifesto’yu bu gözle
okuyun, vicdanı olan herkes, adalet duygusu
olan herkes onun altına imzasını atar.

“Bazı arkadaşlar solculuk adına Rojava dev-
rimi yapıyoruz diye Kuzey Suriye’de şurada bu-
rada birtakım maceralara atılıyorlar. Amerikan
koruması altında solculuk yapıyoruz diyorlar. Ne-
rede kaldı antiemperyalizm? Kim veriyor o ken-
dine solcuyum diyen PYD’ye silahı, parayı?”

YEPYENİ BİR SÖYLEM

Benim nezdimde bu sözler tartışmayı bitiri-

yor. Ancak bazı arkadaşları tatmin etmedi ve bir
tarih tartışmasıdır başladı. Bu söylemin, Kalın’ın
kitaplarında da bu netlik ve bütünlükte yer al-
madığını, yazarımız Gaffar Kalınca’dan öğren-
dim.

Yepyeni bir söylemle karşı karşıyayız. İfade
eden de Cumhurbaşkanlığı Sözcüsü.

ALBAYRAK’IN AÇIKLADIĞI 
BİLDİRGE

Şimdi bir alıntı daha yapacağım. Maliye Ba-
kanı Berat Albayrak, İbrahim Kalın’dan birkaç
gün sonra 12 Ağustos’ta CNNTürk’te prog-
rama çıktı. Albayrak’ın açıklamalarını Aydınlık,
isabetli biçimde “Özal döneminin sonu” başlı-
ğıyla manşet yaptı. Açıklamadan vurgular şöyle:

“Her alanda milli bağımsızlık mücadelesi.
“Bu nedenle iki senedir tertipler ve baskılar…
“Ekonomi modelini değiştirdik.
“Eski model: Yüksek faiz, düşük kur, ithalata

bağımlı.
“Eski model artık sürdürülemez.
“1980’den sonra ekonomiyi kurla ölçme al-

gısı oluştu.
“İthalat cenneti olduk.
“Üretim ve istihdam odaklı ekonomiye geçi-

yoruz.
“Önceliğimiz bağımsız milli ekonomi.
“Güvenlikte ve dış siyasette de bağımsızlık.
“Siyasal ve ekonomik bağımsızlık birbirini

güçlendirir.
“Doğu Akdeniz’de kaynaklarımıza sahip çı-

kıyoruz.
“Bağımsızlığın bedeli var ecdadımız ödedi.”

DEVRİM OLUYOR

Bu bildirgenin, Vatan Partisi programından
farklı olmadığını görüyoruz.

Dönelim baştaki tartışmaya. Enerjimizi tarih
tartışmasıyla harcarsak, bugünkü yeni durumu
anlayamayız. Türkiye bir sıçramanın içinde.
Olan bitenler elbette son altı yıllık süreç içinde
anlaşılabilir. Ama yeni bir durumdur. Önce ve
ağırlıklı olarak bunu değerlendirmeliyiz. Tersi
Vatan Partisi’ni de anlamamak demektir. Çünkü
gelinen yerde belirleyici rolümüz var.

Hadi bunu da geçelim. En önemlisi geleceği
kuruyoruz.

Kurmakta da kararlıyız.
Dip not: ABD eski Başkan Yardımcısı, şim-

dinin de Demokrat başkan adaylarından Joe Bi-
den’ın 7 ay önceki sözlerinin bugün gündeme
gelmesi ve büyük infial yaratması da bu yeni sü-
recin parçasıdır. Açıklamanın en önemli muha-
tabı Kemal Kılıçdaroğlu, “Yedi ay önceki sözler
niye bugün konuşuluyor” diye karşıladı ve yerini
bir kez daha belli etti.

Biden, ABD’nin Rand raporunda yer alan
stratejiyi özetlemiş. “Önümüzdeki yedi yıl” gibi
baksak yanlış değil. Sözleri küçümseyen herkese
2019 Aralık’ında kamuoyuna yansıyan raporu
incelemelerini öneririm.

HDP ABD'ye tam teslim

AYDINLIK / ANKARA

H
DP Dış İlişkiler Komisyonu Eş
Sözcüsü Hişyar Özsoy,  PKK'ya ya-
kın yayın organlarından Mezo-

potamya Ajansı (MA)’na ABD Başkan
adayı Joe Biden’ın açıklamalarına ilişkin ko-
nuştu. Biden'ın sözlerinin sekiz ay sonra
gündeme gelmesini eleştirdi. İçte ve dışta
sıkışan siyasi iktidarın krizlerin sebebi ola-
rak Avrupa Birliği (AB) ile ABD’yi gös-
termeye çalıştığı öne süren Özsoy, “Yani
gündem saptırma, sorunların sebebini dı-
şarıya bağlama eğilimidir. ‘Dünya bize
düşman’ söyleminin bir parçası olarak te-
davüle sokuluyor” dedi.

'ERDOĞAN’IN GİTMESİNİ 
İSTİYORLAR'

Erdoğan’ın demokratik yöntemlerle ik-
tidardan gitmesini isteyen tek Batılı liderin
sadece Joe Biden olmadığını söyleyen Öz-
soy, “Avrupa liderlerinin büyük çoğunluğu
bunu düşünüyor. On yıl önce Joe Biden

Türkiye’ye geldiğinde ya da Erdoğan
ABD’ye gittiğinde sarılıyordu. Biden ve
Erdoğan sarmaş dolaş kucaklaşıyorlardı.
Demek ki köprünün altında çok sular geç-
miş ve Erdoğan’ın kurduğu bu yeni sistem
dünya ile uyumlu değilmiş” ifadelerini kul-
landı.

'BATI İLE DİDİŞME PLANLI'

Erdoğan'ın önümüzdeki dönemde içe-
rideki milliyetçiliği diri tutmak, kendi ta-
banının dağılmasını önlemek için Batı ile
birtakım gerilimler oluşturmak isteyeceğini
ileri süren Özsoy, “Öyle görünüyor ki
önümüzdeki seçimlerde muhtemelen Batı
ile karşı karşıya gelerek, hem İslamcıları
hem milliyetçileri popülist bir söylemle et-
rafında tutmaya çalışacaktır” diye konuş-
tu.

ABD KARŞITLIĞININ SONUÇLARI
OLUR!

Erdoğan’ın Ayasofya çıkışının ve Ba-
tılı ülkelerle didişmesinin çok rastlantısal

olmadığını ve bunların planlı bir şekilde
tasarlandığını da iddia eden Özsoy, şun-
ları söyledi:

“Batı ile karşı karşıya gelmenin, dış
mihraklar söylemi üzerinden içerideki mil-
liyetçiliği devam ettirmeye çalışmanın
ekonomiye çok büyük tahribatları ola-
caktır. Nihayetinde Türkiye ekonomisi
Batı ile önemli oranda entegre olmuş.
Ekonominin yüzde 50’sinden fazlası AB
ülkeleriyle yapılıyor. Türkiye’ye gelen
yabancı yatırımcıların yüzde 65’inden
fazlası Avrupa ülkelerinden geliyor.
ABD karşıtlığı, AB karşıtlığı belki Er-
doğan için bir noktaya kadar yarayabi-
lir fakat bunun dozu kaçtığı zaman
Türkiye’nin geneline çok ciddi ekono-
mik sonuçları olacaktır. İki tarafı keskin
bıçak gibi. Batı karşıtlığı iç siyasette top-
lumu bir noktaya kadar tatmin edebilir
fakat bu toplum aç. Yani ucuz, milliyetçi
yabancı düşmanlığının Türkiye’de çok
fazla işe yarar durumu kalmamıştır, bu
yoksulluk, açlık durumunda.”

HDP'li�Hişyar�Özsoy,
Cumhurbaşkanı
Erdoğan’ın�Batı�ülkeleriyle
planlı�olarak�didiştiğini
savundu,�'ABD�karşıtlığı,
AB�karşıtlığı�belki�Erdoğan
için�bir�noktaya�kadar
yarayabilir�fakat�bunun
dozu�kaçtığı�zaman
Türkiye’nin�geneline�çok
ciddi�ekonomik�sonuçları
olacaktır'�dedi

KILIÇDAROĞLU'NA 
ESKİ ADAYI SORULDU
AYDINLIK / ANKARA

CHP Genel Başkanı Kemal Kılıçdaroğlu,
Abdullah Gül’ün Cumhurbaşkanlığı adaylığı ko-
nusunda, “Gül’den korkuyorlar” değerlen-
dirmesi yaptı.

Kılıçdaroğlu, Cumhuriyet Gazetesi'nden
İpek Özbey’in sorularını yanıtladı. Kılıçda-
roğlu’nun Abdullah Gül’le ilgili sorulara ver-
diği yanıtlar dikkat çekti. Kılıçdaroğlu,”Eski
Cumhurbaşkanı Abdullah Gül ile her hafta bir
araya geliyor, uzun telefon konuşmaları yapı-
yormuşsunuz, gönlünüzdeki cumhurbaşkanı
adayı da Abdullah Gül’müş, doğru mu?” so-
rusuna “Doğru değil” şeklinde bir yanıt ver-
medi, şu ifadeleri kullandı:

'TARAFSIZLIK İÇİN YEMİN 
ETMİŞTİR'

“Sayın Abdullah Gül, cumhurbaşkanıyken
belli aralıklarla Cumhurbaşkanlığı Köşkü’ne da-
vet eder, bizim gözümüzden Türkiye’yi ve
Türkiye’nin sorunlarını dinlemek isterdi. Ben
de aktarırdım, gizli kapaklı değildi zaten. Bir
devlette olması gereken geleneği sürdürmek is-
tiyordu. Neden? Çünkü cumhurbaşkanı dev-
letin sigortasıdır, tarafsızlık için de yemin et-
miştir. Cumhurbaşkanlığı’ndan ayrıldığı gün Ge-
nel Merkezimize geldi, vedalaştık, kendisini
uğurladık. Herhangi bir kavgamız yok, yeri gel-

diğinde kendisini de eleştirdik, onu da söyle-
yeyim. Ayrıldıktan sonra en son kız kardeşimin
vefatı dolayısıyla Sayın Gül aradı, başsağlığı di-
leklerini iletti. Kendisine teşekkür ettim. En son
görüşme o zaman. 'Her hafta görüşme' ve ben-
zer iddiaları ortaya atanlar birilerinin kontro-
lü altında olan, ruhen de rahatsız şahsiyetler.”

Kılıçdaroğlu, “Peki, aklınızdan cumhur-
başkanı adayı olarak hiç Abdullah Gül geçti
mi?” sorusuna da şu yanıtı verdi: “Şöyle ifade
edeyim: Bize gelen böyle bir şey yok. Nereden
çıktı ben de bilmiyorum. Abdullah Gül, ister-
se cumhurbaşkanı adayı olabilir tabii. Kalkıp,
‘Olamazsın’ diyemeyiz ki... Bu konuda bize ge-
len hiçbir şey yok. Olmayan bir konuda bir dü-
şünce beyan etmemizin mantığı yok. Soru şu:
Abdullah Gül’den neden bu kadar korkuyor-
lar?”

'GELECEK VE DEVA 
PARTİLERİNE ÖN YARGIMIZ YOK'

Kılıçdaroğlu, Davutoğlu’nun Gelecek ve Ba-
bacan’ın DEVA partileriyle ittifak konusunda
da şunları söyledi:

“Millet İttifakı genişler mi? Onu zaman gös-
terir, bugünden bir şey söyleyemem. İki parti
de şu anda kuruluş aşamasında. Siz nasıl ga-
zeteci olarak dikkatle izliyorsanız, biz de siya-
setçi olarak dikkatle izliyoruz. Bu konuda bir
söz söylemek, her şeyden önce o iki siyasi par-

tiye nezaketsizlik olur. Nihayetinde, uzun yıl-
lar ülke yönetiminde bulunmuş kadrolar ta-
rafından kurulmuş iki ayrı siyasi parti. Süreç için-
de siyasi kimliklerinin inşa sürecini tamamla-
yacaklar.

'“Bizim kimseye karşı bir önyargımız yok, ol-
mamalı da zaten... İlkeler üzerinden bakmalı-
yız, geleceğe. Geçmişteki kavgalar, tartışmalar,
ayrılıklar üzerinden değil. Geçmişte olduğu-
muzdan farklı bir noktaya gelmişsek ve o
nokta parlamenter demokrasi, şeffaflık, de-
netim, liyakat, yargı bağımsızlığı, herkes için ve
her alanda adalet, hakkaniyet, kayırmacılığın
ve israfın sona ermesi, herkese iş ve aş, tek bir
çocuğun dahi yatağa aç girmeyeceği bir sosyal
devlet anlayışı, kayıt dışı istihdamın sona er-
mesiyse kimseye önyargıyla bakamayız. Geç-
mişin hataları, yanlışları ile insanlar yargılan-
mamalı.

AK PARTİ'NİN KURULUŞ 
DÖNEMİNİ GÜZELLEDİ

“Bizim Ak Parti’ye karşı da bir önyargımız
yok. Kendi kuruluş ilkelerine, parti program-
larına baksalar, aslında bugün yaptıklarının tam
tersinin kuruluş programlarında olduğunu gö-
recekler. Tamamen saptılar. Bugün aslında Ak
Parti diye bir parti yok. Sadece bir kişi var, Er-
doğan var. Birisi çıkıp Erdoğan’a 'Efendim şu-
rada bir yanlışınız var' diyebiliyor mu, diyemez.

Erdoğan, bugün TBMM toplantısı eksi beş de-
recede yapılacak dese, kimse itiraz etmez,
hepsi ellerini kaldırır. Orası bir parti değil, Er-
doğan Kulübü. Erdoğan gider parti biter.”

'EKMELEDDİN İHSANOĞLU ENDER
BİR İSİM'

Kılıçdaroğlu daha önce Cumhurbaşkanı
adayı gösterdiği, İngiliz istihbarat servislerinin
yurtdışı görevlere gönderilecek ajanlarının
eğitildiği Exeter Üniversitesi’nde doktora son-
rası çalışmalar yapan Ekmeleddin İhsanoğlu’nu
da şöyle övdü:

“Bugün Ekmeleddin Bey cumhurbaşkanı ol-
saydı Ortadoğu’da bu felaket olmazdı. Ekme-
leddin Bey, Türkiye’nin yetiştirdiği ender bilim
insanlarından biridir. Başka ülkelerin, adına

uluslararası yarışma düzenlediği, ödül verdiği
bilim insanımızdır ama yeteri kadar anlata-
madık. Önyargılarımız vardı, vesaire. Dünya gö-
rüşüne katılırsınız, katılmazsınız ama Ekme-
leddin Bey’in saygınlığı konusunda bugün de
bir endişem yoktur.”

ERKEN SEÇİM

Kılıçdaroğlu erken seçimle ilgili de şu ifa-
deleri kullandı: “Türkiye 2023’e kadar bu
buhranı zor taşır, ama erken seçime gidemez-
ler. Çünkü erken seçime gittikleri taktirde or-
taya çıkacak tablonun farkındalar. Erdoğan ai-
lesi iktidardan gitmenin maliyetini çok iyi bi-
liyor… Yerel seçimlerden sonra genel seçim-
ler yarın yapılacakmış gibi tüm hazırlıklarımı-
zı yapıyoruz. Yarın karar alsınlar, biz hazırız.”

AYDINLIK / ANKARA

CHP Genel Merkezi’nin Muharrem İnce’nin
eleştirilerine verdiği yanıtta “İddia sahibinin dü-
nürü de dahil olmak üzere, yerel seçimlerde de hal-
kın desteğini alan her CHP’li aday gösterilmiştir”
ifadeleri tepki çekti.

Eski Devlet Bakanı, eski CHP yöneticisi ve eski
İstanbul Milletvekili Algan Hacaloğlu konuyla il-
gili açıklama yaptı. İnce’nin dünürü Özcan Işık-
lar’ın 41 yıllık partili olduğunu anımsatan Haca-
loğlu, CHP Genel Merkezi’nin 6 maddelik yanı-
tında bu ifadelerin yer aldığı 2. maddeyi son de-
rece yadırgadığını belirtti.

CHP’nin açıklamasında Muharrem İnce ile Öz-

can Işıklar’ın kast
edildiğini belirten
Hacaloğlu “Evet; Ö.
Işıklar'ın kızı İdil
Göknil 11 Temmuz
2017 yılında M. İnce’nin
oğlu Salih Arda ile evlen-
miştir” dedi. Yalova’daki dü-
ğünde Deniz Baykal, Kemal Kılıçdaroğlu ile bir-
likte kendisinin ve eşinin de bulunduğunu hatır-
latan Hacaloğlu, “31 Mart 2019 Belediye Başkanlığı
seçimlerinde, ‘dünürü de aday yaptık’ demek
CHP’nin kurumsal tavrı olamaz. Bu ifade, örgü-
te, parti emeğine yapılmış büyük bir ayıp ve say-
gısızlıktır” ifadelerini kullandı.

'Gül’den korkuyorlar'

AK Parti TBMM Grup Ba�kanvekili
Bülent Turan, ABD Ba�kan Aday� Joe
Biden'�n aç�klamalar�na tepki gösterdi.

Ak Parti Çanakkale Milletvekili
Jülide �skendero�lu, �l Ba�kan� Naim
Makas ve partisinin il yöneticileriyle
kentteki bir sosyal tesiste toplant� dü-
zenleyen Turan, burada bas�n men-
suplar�n�n sorular�n� yan�tlad�.

Biden'�n sözlerinin benzeri aç�k-
lamalar�n her dönem yap�ld���n�, Bi-
den'�n da beyanatlar�yla çok net so-
nuçlar ortaya koydu�unu vurgulayan
Turan, �öyle konu�tu:

“Joe Biden'�n küstah konu�mas�yla
ilgili aç�klamam�z� yapt�k. Tahayyül et-
tikleri Türkiye'yi bulamayacaklar. Adi
senaryolar�n art�k bu topraklarda bir
kar��l��� yok. Say�n Erdo�an liderli-
�indeki dizayn edilemeyen, milli ira-
denin hakim oldu�u Türkiye'ye al�-
�acaklar. Ancak ana muhalefet lide-
ri Say�n K�l�çdaro�lu'nun, Biden'�n söz
konusu muhalefetle i�birli�i önerisi-
ne tepki göstermek yerine Say�n
Cumhurba�kan�m�z�, D��i�leri Baka-
n�m�z� ve �leti�im Ba�kan�m�z� hedef
almas� kendisi ad�na tam bir acizlik.
'Atatürk'ün partisiyiz' diye ortada ge-
zen Say�n K�l�çdaro�lu'na yak��an;
skandal aç�klamalar�n sahibi Joe Bi-
den'e tepki göstermesi, 'Biz sizin pi-
yonunuz de�iliz' demesiydi.

“Aç�klamas�nda Joe Biden'�n ad�-

n� anmayan K�l�çdaro�lu, partisinin
kurultay�nda '�lk seçimlerde dost-
lar�m�zla birlikte iktidar olaca��z'
demi�ti. Say�n K�l�çdaro�lu'nun
'dostlar�m�z' dedikleri if�a olmaya
ba�lad�. Asl�nda CHP Genel Ba�-

kan�n�n kasetle de�i�mesi, 15 Tem-
muz hain FETÖ darbe giri�imi, Gezi
Park� olaylar� gibi süreçlerin hepsi
bize nas�l bir tezgah oldu�unu da
gösteriyor. Görüyoruz ki kimler
kimlerle beraber."

Turan: Adi senaryoların artık karşılığı yok

CHP’de 'dünür' tartışması



C
UMHURBAŞKANLIĞI Arşiv Dai-
re Başkanı Muhammet Safi’nin İkin-
ci Dünya Savaşı yıllarına ait paylaş-

tığı bir belge tartışmaları da beraberinde ge-
tirdi. Belge, Nazi Almanyası’nın 1943 Eylü-
lünde kendi işgali altında olan Ege Adaları-
nı Türkiye’ye vermek istediğini, İnönü-Sa-
raçoğlu yönetiminin ise bunu reddettiğini an-
latıyor. Safi, bu tutumundan ötürü İnönü’yü
suçlayan bir tavır içerisinde.

Ada meselesine geleceğiz. Bu teklifin
geldiği dönemde Almanya’nın savaştaki du-
rumundan da bahsedeceğiz. Hatta Türkiye’ye
yeni toprak vaadeden tek gücün Almanya ol-
madığını da göstereceğiz. Fakat önce şunu
belirtmeliyiz: Devletin arşivlerinin emanet edil-
diği bir kişinin bu tavrı büyük disiplinsizlik. Ken-
disinin görevi, eski Cumhurbaşkanlarımızı ve
Başbakanlarımızı yermek değil, devletin ar-
şivine sahip çıkmaktır. 

Ada konusuna girmeden önce İkinci
Dünya Savaşında Türkiye’nin tutumu konu-
sunda birkaç şey söylemek gerekir.

SAVAŞ TECRÜBESİ OLAN 
KADRO

İkinci Dünya Savaşı’nda Türk Dış Politi-
kasının esası, iktisadi güçlüklerle ve askeri ye-
tersizliklerle yakalandığımız savaş yıllarında,
daha önceki savaşlardan büyük tecrübeler bi-
riktirmiş bir kadronun, ülkenin ihtiyaçlarını ve
çıkarlarını esas alan, maceracılıktan uzak, kı-
sıtlılıklarının ve olanaklarının farkında olan ger-
çekçi yaklaşımlarla henüz 20’li yaşlarında olan
Cumhuriyetimizi felaketlerden uzak tutmasıdır.

İkinci Dünya Savaşı’nda Türkiye’nin si-
yasetleri konusunda araştırmalar yaptığınız-
da Türk Dışişlerinin yetenekli kadrolarını ta-
nıma ve onların çetin müzakereciliklerine şa-
hit olma olanağına da sahip oluyorsunuz.

II. DÜNYA SAVAŞI BİZİM 
SAVAŞIMIZ DEĞİL

Türkiye, Birinci Dünya Savaşı’nın aksine
bu savaşta merkezi bir yer işgal etmiyordu.
Birinci Savaş, Avrupa’nın üç büyük emper-
yalist gücü olan İngiltere, Fransa ve Rusya’nın
Batı Asya’yı paylaşmak üzere kurdukları it-
tifakın bir sonucuydu. Osmanlı Devleti’nin ira-
desi dışında gelişen bu durum Türkiye’yi ka-
çınılmaz olarak savaşın içine çekti. Çünkü Tür-
kiye, doğrudan doğruya savaşın konusuydu.

Türkiye burada geriden gelen bir başka em-
peryalist güç olan Almanya ile ittifak kurarak
bütünlüğünü sağlayabileceğini düşündü. Yan-
lış bir görüş değil, tarihin mecbur bıraktığı bir
eylemdi. Hesap tutmadı ancak Kurtuluş Sa-
vaşı yeni bir Türk Devleti’nin kuruluşunu sağ-
ladı.

İkinci Dünya Savaşı’nda ise temel itki Al-
man ve İtalyan yayılmacılığı idi. Esas olarak
Avrupa’da bir nüfuz savaşı olarak başladı ve
Uzak Asya’ya kadar yayılarak devam etti. İtal-
ya, izlediği saldırgan Akdeniz siyaseti sebe-
biyle Türkiye açısından bir tehdit unsuruydu,
özellikle bu tehdit İtalya’nın müttefiki Al-
manya’nın Ege’ye yerleşmesiyle daha da şid-

detlendi.

DİPLOMASİDE ESNEKLİK VE
KIVRAKLIK

Türkiye savaşın üç büyük oyuncusuyla ilgi
çekici bir ilişki içerisindedir. İngiltere, Almanya
ve Sovyetler Birliği ile dönem dönem yükselen,
dönem dönem düşen bir tansiyon söz ko-
nusudur. Türkiye savaş yılları boyunca bu ül-
kelerle hem dost hem de neredeyse düşman
konumdadır. Bu devletlerin hepsi, hem Tür-
kiye için potansiyel bir tehdidi hem de bir di-
ğerine karşı potansiyel bir müttefiki ifade edi-
yordu.

Aynı kadro, aynı anda İngiltere’nin sava-
şa girin baskılarına “Türkiye’yi ziyan etmeyin”
söylemiyle, Almanya’nın baskılarına “Taraf-
sız bir Türkiye’nin Sovyetler’e karşı Alman-
ya’nın sağ kanadının güvencesi olduğu” si-
yasetiyle, Sovyetler Birliği’nin hiddetine ise
“Türkiye’nin tarafsızlığının Sovyetler Birliği açı-
sından Anadolu ve Kafkasların güvencesi ol-
duğu” iddiasıyla karşı koyuyordu. Türkiye te-
mel olarak, kendisinin savaş dışında kalma-
sının savaşan bütün kesimlerin bir yönüyle çı-
karına uygun düşeceğini ifade ediyordu. Za-
ten diplomatik başarı da, kendi doğrusunun
diğerlerinin de doğrusu olduğunu muhatabı-
na kabul ettirebilmektir.

GERÇEKLİKLER ZEMİNİNDE
DİPLOMASİ

Türk diplomasisi kendi milletinin çıkarına
olan “tarafsızlık” siyasetinin muhataplarının
da çıkarına olduğunu anlatmaya çalışıyordu.
Kanaatimize göre bu tutum, İngiliz Dışişleri’nin
sıkça ima ettiği “savaş dışında kalmak isteyen
güçsüz bir ülkenin diplomatik cambazlıkları-
nın” ötesinde anlamlara sahiptir. Bu diplomatik
zekâ küçük yalanların değil büyük gerçekle-
rin üzerine kuruluydu.

Gerçekten de Churchill’in yoğun çabala-
rı sonucunda Balkanlar’da ya da Anadolu’da
açılacak ve Türkiye’nin dâhil olacağı yeni bir
cephe, İngilizlerin iddia ettiği gibi savaşı kısaltan
bir rol oynamak bir yana, tersine onu daha
fazla yayan ve daha çok sayıda insanın yok
olmasına sebep olacak bir macera olacaktı.
Üstelik mevcut askeri teknolojisi ile Türkiye’nin
Alman savaş makinası karşısındaki durumu
da hayli şüpheliydi.

Dahası, savaşın seyri de Türk siyasi ön-
derliğini sürekli olarak savaş dışında kalma ko-
nusunda yeniden ve yeniden ikna etti. Fran-
sa’nın hezimeti, İngiltere’nin düştüğü aciz du-
rum, Sovyetler Birliği’nin geri çekilişi, Ame-
rika Birleşik Devletleri’nin temkinliliği ve
Yunanistan, Bulgaristan, İran gibi komşula-
rının düştükleri durum Türk kamuoyu ve ba-
sınını da hükümetle birlikte hareket etme ko-
nusunda ikna etti.

Hem İngiltere ve Fransa ile müttefik
olup, hem de Almanya ile düşman olmamak
mümkün müydü? Türkiye savaş süresince bu-
nun pekâlâ mümkün olabileceğini, kendi dı-
şındaki güçler memnun olmasa da, göstere-
bilmiştir.

RİSKLER VE AVANTAJLAR

Türkiye, üstün jeopolitik konumunun ge-

tirdiği risk ve tehditler ile yine aynı jeopolitik
konumun getirdiği avantajlar arasındaki çe-
lişkiyi ikincisi lehine değerlendirebilmiştir.
Savaşın bütün birincil oyuncuları bu konu-
mundan ötürü Türkiye’yi kendi yanında sa-
vaşta görmek için çaba harcamıştır. Türkiye
ise bu coğrafi önemini her bir muhatabına sa-
vaşın dışında kalma gerekliliğinin gerekçesi
olarak sunmuştur. Bu büyük manevra kabi-
liyeti, muhatabına kendi gerçekliklerini da-
yatma başarısı, Türk diplomasisinin büyük tec-
rübesini ve başarısını yansıtmaktadır.

Türkiye, muhataplarına kıyasla iktisadi ve
askeri üstünlükten yoksun oluşunun yarattı-
ğı olumsuz durumu eşsiz konumunun getir-
diği olanaklarla dengelemiştir. Türkiye, top-
raklarına yönelecek her türlü saldırıya karşı-
lık vereceğini önceden ilan ederek de her şeye
karşın askeri bir caydırıcılığının olduğunu his-
settirmiştir.

STRATEJİYE UYGUN 
SİYASETLER

Stratejik düzlemde, savaş öncesinden
başlayarak, “Yurtta barış, dünyada barış” an-
layışıyla savaş dışında kalmayı ve bağımsız-
lığını korumayı amaçlayan Türkiye, taktiksel
düzlemde ise sürekli değişen siyasetler geliş-
tirmeyi başarmıştır. Esneklik ve kıvraklık o dö-
nem Türk diplomasisinin temel özellikleridir.

Savaşın seyrinde veya savaşın taraflarının
konumlanmalarında görülen dalgalanmala-
ra göre Türkiye, sürekli yeni siyasetler uy-
gulamış, savaş dışında kalma stratejisine uy-
gun olan taktik seçenekleri her zaman üret-
meyi başarmıştır. Bu seçenek üretme kabi-
liyeti şüphesiz bağımsız dış politika güdebil-
me olanağının bir sonucudur.

Söz gelimi İngiltere ve Fransa ile yapılan
üçlü ittifak anlaşması İngilizler tarafından çe-
şitli zamanlarda Türkiye’nin savaşa girmesi-
nin bir gerekçesi yapılmak istenirken, Türk
tarafı için ise aynı anlaşma savaş dışında kal-
manın gerekçesi yapılabilmiştir. Aynı maddeleri
farklı şekilde yorumlayabilmek, Türk diplo-
masisinin o dönem için ne kadar çetin ceviz
olduğunu gösteren bir başka olgudur.

TEK DİSİPLİN

İngiliz ve Alman resmi kaynaklarından sü-
reci seyrettiğimiz zaman gördüğümüz man-
zaralardan biri de Türk dış politikasının
Cumhurbaşkanı’ndan konsolosluk görevlile-
rine kadar bütün unsurlarıyla bir disiplin ve bü-
tünlük halinde olduğudur. Bu tutarlılık ve sa-
vaş dışında kalma konusunda gösterilen se-
bat, savaşın bütün taraflarını zaman zaman
çılgına çeviren ama sonunda Türkiye’ye
mecbur bırakan olağanüstü bir rol oynamış-
tır.

BAĞIMSIZ DIŞ POLİTİKA

İkinci Dünya Savaşı yıllarında Türk dış po-
litikasının temel özelliklerini şu şekilde sıra-
layabiliriz.

-Bize ait olmayan bir savaşa girmemek
-Maceracılıktan uzak durmak, gerçekçi ol-

mak
-“Yeni toprak” vaatlerine yüz vermemek
-Türkiye’nin bağımsızlığına gölge düşürecek

anlaşmalardan kaçınmak
-Müttefiklerinin değil, kendisinin çıkarla-

rını esas almak, ihtilaflarda zaman kazanmak
-Savaşa girmeyerek, savaş sonunda askeri

olarak güçlü kalmak
-Savaşın getirdiği iktisadi olanakları özel-

likle krom madenini değerlendirmek.
Aslında yukarıdaki maddeleri tek bir de-

yimle özetlersek Türk dış politikası adı geçen
dönemde “kendi omuzları üzerinde kendi ba-
şını” taşımıştır. Savaş sonunda genç Türkiye
Cumhuriyeti parçalanmamış, harap olmamış
ve bağımsızlığını kaybetmemiştir.

Türkiye eğer kendi omuzları üzerinde ken-
di başını taşımıyor olsaydı, hem Almanya’nın
hem de İngiltere’nin toprak vaatlerinin üze-
rine atlayabilir ve kendi felaketini hazırlaya-
bilirdi.

ALMANYA’NIN OLTASI

Safi’nin paylaştığı 1943 tarihli belgenin çok
öncesinde Almanya’nın Türkiye’yi çeşitli va-
atlerle kendi tarafına çekmek istediği bilin-
mektedir. Savaş yıllarının Almanya Dışişleri
Bakanı Joachim Von Ribbentrop, Alman-
ya’nın Ankara Büyükelçisi Franz Von Papen’e
gönderdiği 11 Ağustos 1941 tarihli telgraf-
ta “Türklerin bir süredir yatışmış görünen em-
peryalist eğilimlerini canlandırmaya bakma-
lıyız” demektedir. Türkiye kendisine Alman-
ya tarafından iletilen Sovyetler Birliği ege-
menliğindeki Kafkaslar, Hazar’ın doğusu, Ha-
lep gibi bölgelerde toprak vaatlerini sürekli red-
detmiştir. Bundaki temel sebep, Sovyetler Bir-
liği ile girilecek bir savaşın Türkiye’ye muh-
temel faturasının bilincinde olmaktır. Al-
manya’nın amacı ise hem Türkiye’yi yanına
çekmek hem de Kırım, Kafkasya ve Türkis-
tan’daki Türk kökenli halkların sempatisini ka-
zanmak ve Sovyetler Birliği’ni kuşatmaktır.

TÜRKİYE’NİN ÖNGÖRÜSÜ

Hitler’in Türkiye’ye Ege Adalarını teklif et-
tiği Eylül 1943’te Rusya içerisinde Alman iler-
leyişi çoktan durdurulmuş, Almanya Kursk ve
Stalingrad’da bozguna uğramış, Sovyet Or-
duları karşı taarruzlarla Almanları toprakla-
rından süpürmeye başlamışlardı. Dahası
Temmuz’da üst düzey bazı subaylar Hitler’i
ortadan kaldırmaya çalışmış, yine Tem-
muz’da Hitler’in bir numaralı müttefiki Mus-
solini, İtalya’da iktidardan indirilmiş ve tu-
tuklanmıştı. Bütün bu gelişmeler Almanya’nın
liderlik ettiği Mihver ülkelerinin savaşı kay-
bedeceğini açıkça göstermiştir.

Böyle bir ortamda Almanya’nın “adalar”
oltasına takılmak, Türkiye’yi mahvetmek
olurdu. Türkiye’nin Almanya, İtalya ve Ja-
ponya ile benzer akıbetleri yaşaması demekti.
Bırakın Adalara sahip olmayı, Türkiye’nin
1936’da Montrö ile ancak tam olarak ege-
menlik sağlayabildiği Boğazların bile gelece-
ği tehlikeye girerdi. Yani Safi’nin “açıkladığı”
belge, Türk devletini yönetenlerin başarısız-
lığını değil, tersine başarısını göstermektedir.

İNGİLTERE’NİN OLTASI

Üstelik Türkiye’ye “yeni toprak” öneren
yalnızca Almanya değildi. İngiltere’nin de ben-
zer önerileri olmuştur. 27 Mayıs 1941’de, Hit-
ler’in Suriye’ye saldırı planları yaptığı dönemde,
Avam Kamarası Savunma Komitesi Halep’in
Türk kuvvetleri tarafından işgalini öneren bir
karar aldı. Ancak bu hiçbir zaman hayata geç-

medi. Çünkü Türkiye o sıralarda Almanya ile
“Dostluk ve Saldırmazlık Antlaşması” imza-
lamak üzeredir. Kısa süre içerisinde Polonya,
Benelüks, Fransa ve bütün Balkanları ele ge-
çirip Türkiye’ye komşu olan Almanya ile bir
gerginlik Türkiye’nin çıkarına değildi. Üste-
lik 1941 yazı itibarıyla Trakya’nın düz ova-
larında Almanların İstanbula’a ilerleyişini
durdurabilecek bir müttefik de bulunmuyor-
du. ABD ortada yoktu, İngiltere işgal tehli-
kesiyle karşı karşıyaydı, Fransa silinmişti ve
Sovyetler Birliği yeni başlayan Alman işga-
liyle uğraşıyordu. Türkiye bu önerilere yüz ver-
memiş ve oltaya gelmemiştir. Foreign Offi-
ce’e 1942’de sunulan bir başka raporda da
Türkiye’ye Kafkaslar’da, İran sınırında, Ha-
lep, Musul ve Ege adaları konularında teklif-
ler götürülebileceği ifade edilmiştir. Ancak yine
aynı raporda İngiltere’nin başka mercilere de
aynı yerlerle ilgili sözler verildiği bu nedenle
Türkiye’nin olası taleplerinin karşılanamayacağı
belirtilmiştir.

Türkiye yeni toprak talep etme gibi ma-
ceralara girmeyerek doğru yapmıştır. Aksi
olsaydı, bırakın genişlemeyi, milyonlarca in-
sanımızı kaybetmenin yanı sıra, mevcut top-
rak bütünlüğümüzü ve egemenliğimizi kay-
betme noktasına bile gelebilirdik. O döne-
min diplomasi tecrübelerinden bugün için de
çıkarılacak çok ders vardır
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Hitler’den ada almak?

Hüner Tuncer, �smet �nönü’nün
D�� Polikas�, Kaynak Yay�nlar�

Kitap önerileri

TBB BAŞKANI FEYZİOĞLU’NDAN İSTANBUL SÖZLEŞMESİ DEĞERLENDİRMESİ:

İstanbul�Sözleşmesi�tartışmaları�sürüyor.�Konunun�bugün�Ak�Parti�MYK'da�ele
alınması�da�bekleniyor.�'Bir�sözleşme�yaşatmaz�ama�yaşatmaya�katkıda�bulunur'
diyen�TBB�Başkanı�Feyzioğlu�meseleye�soğukkanlı�yaklaşılmasını�istedi

OLCAY KABAKTEPE / ANKARA

T
ÜRKİYE Barolar Birliği (TBB) Baş-
kanı Metin Feyzioğlu, İstanbul Söz-
leşmesi'ne ilişkin Aydınlık’a yaptığı

açıklamada, "İstanbul Sözleşmesi hukuki bir
düzenleme. İstanbul Sözleşmesi'ne karşı çıkan
da çoğunluğu bunu okumamış. ‘İstanbul Söz-
leşmesi yaşatır’ diyen de okumamış. Bir söz-
leşme yaşatmaz ama yaşatmaya katkıda bu-
lunur" dedi.

TBB Başkanı Metin Feyzioğlu, İstanbul
Sözleşmesi üzerinden yürütülen tartışmalara
ilişkin Aydınlık’a özel açıklamalarda bulundu.
"İstanbul Sözleşmesi üzerinden çok anlamsız
ve bizi birbirimize kırdırmak amaçlı bir fırtı-
na koparılıyor" diyen Feyzioğlu, şöyle devam
etti:

“Aslında her şey birbiriyle bağlantılı. İçe-
ride birlikteliğimizi sarsacak algı operasyonları
yürütülüyor. İstanbul Sözleşmesi'ne soğukkanlı
bir şekilde bakalım. Kadına yönelik şiddetle
mücadeleyi sistematik bir şekilde hükümlere
bağlamış olan ve devletlere çok önemli yü-
kümlülükler yükleyen en kapsamlı uluslararası
sözleşmedir. İçerisinde içimize sinmeyecek hü-
kümler olabilir, çok doğru hükümler de var-
dır. Türk kamu düzenine aykırı olan hüküm-
leri zaten uygulamazsınız. Ama birileri sanki

şöyle bir hava estiriyor: İstanbul Sözleşmesi'ni
okuyor, boşanıyor. İstanbul Sözleşmesi'ni oku-
yor, homoseksüel olmaya karar veriyor. Hiç
kimse İstanbul Sözleşmesi'ni okuyup homo-
seksüel olmaz. Hiç kimse de İstanbul Sözleş-

mesi'ni okuyup, 'Ben boşanayım' demez.”
Kadınların şiddetin egemen olduğu bir bir-

likteliği sürdürmesini istemenin, onun en te-
mel insan hakkını ve insanlığını yok saymak ola-
cağını kaydeden Feyzioğlu, şu ifadeleri kullandı:

“İstanbul Sözleşmesi var diye bir kadın bo-
şanmaya karar vermiyor. Şiddet görüyor, ev-
liliği eziyete dönüşüyor. Bu durumdaki bir ka-
dını İstanbul Sözleşmesi korumayı amaçlıyor.
O zaman bizim kafa kafaya verip aile içi şid-
deti nasıl önleyeceğimizi çözmemiz lazım.
İstanbul Sözleşmesi hukuki bir düzenleme. İs-
tanbul Sözleşmesi'ne karşı çıkan da çoğunlu-
ğu bunu okumamış. ‘İstanbul Sözleşmesi ya-
şatır’ diyen de okumamış. Bir sözleşme ya-
şatmaz ama yaşatmaya katkıda bulunur.”

'SİYASİ BAKMAYIZ'

Feyzioğlu, örgüt üyeliği suçundan 13 yıl 6
ay hapis cezasına çarptırılan Avukat Ebru Tim-
tik ile 10 yıl 6 ay hapis cezası alan avukat Ay-
taç Ünsal'ın başlattığı ölüm orucuna ilişkin de
şunları söyledi: "Bizim için tutuklu yargılama
istisna olmalıdır. Yaşam hakkının kutsallığı nok-
tasından yola çıkarak tutuksuz yargılanma ge-
rekiyorsa, adli tıptan da gelen rapor bu yön-
deyse bunun dikkate alınması gerekir. Yargı-
lama süreci bitmedi. Adil yargılama noktasında
hiçbir tereddüte yer vermemek gerekir. Biz ko-
nuya insani ve adil yargılama açısından baka-
rız, siyasi açıdan bakmayız. İlgili kişi kim
olursa olsun biz onların adil yargılanma hak-
kından tereddütsüz yararlanmasını isteriz.
Bunun için mücadele ederiz.”

Sözleşme yaşatmaz
katkıda bulunur

AVUKATLIK Kanunu’ndaki düzenle-
menin ardından İstanbul 2 Nolu Baro’nun
kurulması için Türkiye Barolar Birliği’ne ilk
müracaat geldi.

Konuyla ilgilenen avukatlar, İstanbul 2
Nolu Baro’nun kurulması sürecini basın top-
lantısıyla kamuoyu ile paylaştılar. Toplan-
tıya aralarında yeni baronun kurucu üyeleri
olan avukatlar Şengül Karslı, Necati Cey-
lan, Niyazi Paksoy ve Cavit Tatlı’nın da bu-
lunduğu çok sayıda avukat katıldı.

Avukat Şengül Karslı, Kurucular Kurulu
olarak İstanbul’da yeni bir baro kurmak için
çalışmalarını başlattıklarını, Türkiye Barolar
Birliği’ne müracaatlarını yaptıklarını ve
elektronik ortamda oy kullanabilmek için
Ulusal Hukuk Ağı Projesi (UHAP) kap-

samında oy kullanma sürecinin başladığı-
nı duyurdu.

Kurucular Kurulu üyesi olan avukat Ne-
cati Ceylan da İstanbul Barosu’nda yıllar-
dır yapılan seçimlerde seçilme hakları ba-
kımından sistemin getirdiği temsil edile-
memezlik çıkmazının bu yasa ile aşıldığını
ifade etti: “Baro özgürleştirilmiştir. Kuru-
luşumuz yenidir. Kuruluşumuzun özünü
temsil eden insan hak ve adalet kavramla-
rının tarihi, insanlık tarihi kadar eskidir. Hu-
kukun Üstünlüğü Platformu’nu oluşturan
paydaşlar, Tüm Hukukçular Derneği, Hu-
kukçu Hanımlar Derneği, Türk Hukuk Ens-
titüsü İstanbul Şubesi, Yeryüzü Avukatla-
rı Derneği, Demokrat Hukukçular Derneği,
Hukukun Üstünlüğü Derneği, Yeryüzü
Adalet ve İnsan Hakları Derneği, Hu-
kukçular Derneği ve meslektaşlarımız ola-
rak ortak iradelerimiz ile 2 Nolu Baro adı
altında yeni baromuzun kuruluşuna karar
vermiş bulunmaktayız.”

Eski YARSAV üyesinin
başvurusu reddedildi
AYDINLIK / ANKARA

ANAYASA Mahkemesi
(AYM), FETÖ soruşturması
kapsamında bir süre tutuklu ka-
lan eski YARSAV üyesi Cüneyt
Durmaz'ın bireysel başvurusunu
reddetti. Kararın gerekçesinde, darbe ve FETÖ so-
ruşturmalarının diğer ceza soruşturmalarına göre
daha zor ve karmaşık olduğu belirtildi.

Eski Sayıştay denetçisi ve YARSAV üyesi Cüneyt
Durmaz, 15 Temmuz’un ardından KHK ile ihraç
edildi. Durmaz daha sonra Ankara Cumhuriyet Baş-
savcılığı'nca FETÖ/PDY'ye üye olma suçundan
yürütülen soruşturma kapsamında 27 Ekim 2016'da
tutuklandı. İtiraz reddedilen Durmaz AYM’ye bi-
reysel başvuruda bulundu. AYM’de başvuru süre-
ci devam ederken Ankara 2. Sulh Ceza Hakimliği,
20 Ekim 2017'de Durmaz'ı tahliye etti. AYM ise kişi
hürriyeti ve güvenliği hakkının ihlal edildiğine iliş-
kin iddianın açıkça dayanaktan yoksun olması ne-
deniyle kabul edilemez olduğuna karar verdi.

'ZOR VE KARMAŞIK'

AYM kararının gerekçesinde, şu ifadeler yer aldı:
“Öncelikle terör suçlarının soruşturulması kamu ma-
kamlarını ciddi zorluklarla karşı karşıya bırakmak-
tadır. Bu nedenle kişi hürriyeti ve güvenliği hakkı,
adli makamlar ve güvenlik görevlilerinin -özellikle
organize olanlar olmak üzere- suçlarla ve suçlulukla
etkili bir şekilde mücadelesini aşırı derecede güç-
leştirmeye neden olabilecek şekilde yorumlanma-
malıdır. Özellikle darbe teşebbüsüyle veya
FETÖ/PDY ile bağlantılı soruşturmaların kapsamı
ve niteliği ile FETÖ/PDY'nin özellikleri (gizlilik, hüc-
re tipi yapılanma, her kurumda örgütlenmiş olma,
kendisine kutsallık atfetme, itaat ve teslimiyet te-
melinde hareket etme) de dikkate alındığında bu so-
ruşturmaların diğer ceza soruşturmalarına göre çok
daha zor ve karmaşık olduğu ortadadır.”

Selim Deringil, Denge 
Oyunu, Tarih Vakf� Yurt Yay�nlar�

İkinci baro için 
ilk başvuru



1. Klasör – Yanlışlık, yanılgı. 2. Karakteroloji –
Şenliklerde ve bayramlarda caddelere geçici olarak
kurulan süslü kemer. 3. Ağırbaşlılık – Zambiya’nın
başkenti. 4. Değerli bir taş – Göksel. 5. Yağ, bal, yoğurt
gibi şeyleri koymaya yarayan kulplu, tahta kap, gerdel –
Bağışlama, bağış. 6. Beddua – Bitiş – Av. 7. Mısır’ın plaka
işareti – Sevgiliye kavuşma – Uzaklık anlatan sözcük. 8.
Bravo. 9. Son, nihayet – Kızıl ya da yeşil renkte damarlı ve
çok sert bir çeşit mermer, porfir. 10. Hainlik – Hep bir
durumda ve hiç değişmeden duran. 11. İnce perde ya da
örtü – Din ile ilgili işler. 12. Spielberg’in bir bilimkurgu
filmi – Mevzu – Arseniğin simgesi. 13. Bayağı – Ham ile
olgun arası meyve. 14. Erik – Çare – Ruh. 15. Düzgün
biçilmiş ensiz ve uzun tahta – Mezopotamya’da kurulmuş
en büyük sitelerden birisi – Küçük bal teknesi.

1. Ağzına kadar dolu, silme – Almaç, reseptör – Yemek
yeme ihtiyacı duyan kimse. 2. Asya’da bir ülke –
Helyumun simgesi – Alanı geniş. 3. İnce, narin – Posta
sürücüsü – Bir meyve. 4. Sayıboncuğu – Sıcak ya da
soğuk havayı dengeli olarak savuran araç – Bir bağlaç. 5.
Mitolojik bir çalgı – Beatles’ın bir şarkısı. 6. Hile, entrika
– İki dağ arasındaki sırt – Güney Amerika’da yerde
yaşayan ve pek iyi uçamayan bir kuş. 7. Bir meyve – Bir
doğa olayı – Hayvanın boynuna geçirilen ya da tasmasına
takılan ip. 8. Işık şiddeti birimi – “Bir sevdiğim … şarkı
söyler / biri yanıbaşımda içer içer, ötekini kıskanır”
(Orhan Veli Kanık) – Bir yüzey ölçüsü. 9. Kıyı, yaka – Cana
yakın. 10. Atacılıkla ilgili – Dördül – Japon halk türküsü.
11. Kovuşturma – Bazı cisimlerin, kendileri değişikliğe
uğramadan başka maddeler üzerindeki kimsayal etkiyi
hızlandırması. 12. Ağabey – Dul kadınlar – Erkek ördek.
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N S O A A ‹ A Z K
Y A T I R I M L ‹ P O M N E V A L E

Z E L ‹ L S A L A M A N D R A A R
N E A C I M I K K U M A R D A E

L A A M A Z O N R E E R ‹ T E M
‹ M L A A R I K ‹ L T O G O A M A

A L T A N ‹ T ‹ D A L
A S A D B D A N E I

M U A R E F E E M ‹ fi
E S E R M E K ‹ K ‹ I

H M O D A Y E L R A K
B A S ‹ T E B E N E K

K U Y U U E A ‹ O T U R U M
Ç ‹ L E E T A N O L M E L ‹ H T E

R U A D A L E T S A V A fi B fi
S A B U R A E K O L O J ‹ ‹ K A M E

O T A M A K K A N Y A M A T O
B E Y A Z L A P A Z S E M N A L E

K A H ‹ R E ‹ R A D E A N O R A K

KARE BULMACA
SOLDAN SAĞA
1. Sıralaç-Hata. 2. Irabilim-Tak. 3. Vakar-Lusaka. 4. Akik-Semavi. 
5. Külek-Hibe. 6. Ah-Son-Şikar. 7. Et-Visal-Ta. 8. Aferin. 9. Hitam-
Somaki. 10. İhanet-Dural. 11. Zar-Diyanet. 12. Et-Konu-As. 
13. Adi-Alasulu. 14. Alu-Umar-Tin. 15. Çıta-Ur-Laza.
YUKARIDAN AŞAĞIYA
1. Sıvama-Ahize-Aç. 2. Irak-He-İhatalı. 3. Rakik-Tatar-Dut. 
4. Abaküs-Fan-Ki. 5. Lir-Love Me Do. 6. Al-Senir-Tinamu. 
7. Çilek-Sis-Yular. 8. Mum-Şanoda-Ar. 9. Sahil-Munis. 
10. Atavik-Kare-Uta. 11. Takibat-Kataliz. 12. Aka-Eramil-Suna.
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Hazırlayan: İlker Mumcuoğlu / mumcuogluilker�gmail.com
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08:00 Kahvaltı Haberleri

10:00 Müge Anlı ile Tatlı Sert

13:00 ATV Gün Ortası

14:00 Beni Bırakma

19:00 ATV Ana Haber

20:00 Eşkıya Dünyaya

Hükümdar Olmaz

23:45 Hercai 

02: Kara Ekmek

06:30 Söz İstanbul’da
10:30 Biz Bize
11:00 Eğitime Yolculuk
11:30 Bizim Topraklar
12:00 Haberler
14:00 Haberler
14:30 Ellerin Türküsü
15:30 Ellerin Türküsü
16:00 Güncel
17:00 Haber
18:15 Kültür Sanat
19:30 Başkent’te Kariyer
21:00 Kitap Dünyası
23:00 Sanatın Adımları

06:00 TRT HABER’de Dün Bugün

11:00 Satırbaşı Haber.

11:40 Spor

11:55  Hava Durumu

12:00 Satırbaşı Haber.

15:00 Sıcak Haber

19:55 Ana Habere Doğru

22:00 Haber 22

22:55 Hava Durumu

23:00 Gece Bakış

08:15 İncir Ağacı
09:30 İyi Fikir
11:30 1’De Bugün
11:40 Kralın Kızı
13:00 Aileler Yarışıyor
15:15 İncir Ağacı
17:05 1’De Bugün
17:15 Seksenler
19:00 Ana Haber
19:55 Doğrusu Ne?
20:00 Tutunamayanlar
22:15 3’Te 3 Tarih
00:15 Vuslat

06:00 Haber Bülteni
08:00 Haber Bülteni
10:00 Haber Bülteni
10:15 ŞehrinHikayeleri
11:00 World’s Toughest Jobs 
14:00Öğle Ana Haber
12:00 Haber Bülteni
13:00 Ahber Bülteni
13:30 Ne Yapsak?
15:00 Gerçek Fikir Ne?
18:00 Haber Bült
19:00 Ana Haber Bülteni
20:00 Ana Haber Bülteni
01:00 Haber Bülteni

06:00 Hawaii Evleri

09:00 Hayalimdeki Ev 

10:00 Adalet 

11:00 Karayip Evleri

12:00 Gelinliğe Evet De

13:00 Ağır Yaşamlar 

16:00 Pasta Savaşları

17:00 Görevimiz Temizlik 

20:30 Ufak Tefek Evler

07:15 Çalar Saat 

10:00 Çağla İle Yeni Bir Gün 

12:15 Her Yerde Sen

14:00 Temizlik Benim İşim

19:00 FOX Ana Haber

20:00 Kadın

00:15 Ferhat İle Şirin

06:00 Güne Merhaba

09:00 A’dan Z’ye

10:00 10’dan Sonra

13:00  Gündem 13

16:00 Günlük

18:00 Haberler

19:00 Ana Haber

21:00 Akıl Çemberi

23:30 Limitsiz Futbol

08:00 Güne Başlarken 
09:00 Haber Bülteni
10:50 Lifestyle
11:00 Haber Bülteni
11:50 Laf Aramızda
12:00 Paranın Nabzı
13:00 Öğle Bülteni
15:00 Öğle Bültenii
16:00 Günün İçinden 
17:00 Günün İçinden
18:00 Günün İçinden
19:00 Akşam Haberleri
20:00 Ana Haber
21:00 Siyasi İşler

07:30 Balçiçek İle Dr. Cankurtaran

09:00 Neler Oluyor Hayatta 

12:30 Gelinim Mutfakta

16:15 Arka Sokaklar

18:45 Kanal D Haber

20:00 Hekimoğlu

00:15 Zalim İstanbul

03:15 Gelinim Mutfakta

07:00 Mesut Yar İle Bugün

09:30 Sevdim Seni Bir Kere

10:45 Hayalimdeki Gelinlik

13:30 Gerçeğin Peşinde

16:30 En Güzel Bölüm

16:45 Sevdim Seni Bir Kere 

18:45 Star Haber

20:00 Hızlı ve Öfkeli

06:00 Kuaförüm Sensin

08:00 Kendine İyi Bak

09:30 Zahide Yetiş’le

12:30 Kuaförüm Sensin

16:00 Kuzey Yıldızı

18:45 Show Ana Haber

20:00 Ramo 

00:00 Çukur

07:00 Halk Uyanıyor

08:00 Günaydın Türkiye

10:00 Sendromsuz Pazartesi

11:00 Medya Mahallesi

13:00 Haber Masası

15:00 Haber Masası

17:00 Piyasalar 

19:00 Ana Haber

21:00 Bi De Bunu İzle   

10.00 Televizyon Gazetesi

12.30  Gün Ortası

15:00 Yeni Dünya

17.30 Nasıl Yani

19.00 Ana Haber 

20.30 Çıkış Yolu

23.00 Gece Görüşü

TV YAYIN
AKIŞI

08:10 Uyan Türkiye

10:00 Canlı Performans

11:00 Film

13:00 Gün Ortası Haber

15:00 Günün Getirdikleri

17:00 Yereli Yönetenler

18:30 Ana Haber 

19:30 Yereli Yönetenler

20:30 İçimizdeki Sesler

22:00 Fırat Boyları

00:00 Haberler 
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ONUR AKAY

K
ENDİSİNİ 2008 yılında kay-
bettik demek bile yanlış olur!
“Ölümsüzleşmek” kelimesi

sanki Avni Anıl için bulunmuş ve eser-
lerinin altına atığı imza ile “sonsuzlaş-
mak” kelimesini, Türk müziğinin yakın
tarihinde bir kez daha göstermiştir.
Yaratıcı ruhundan kopan eseler say-
makla bitmez.

“Dil Şad Olacak Diye Kaç Yıl Avut-
tu Felek”, “Mihrabım Diyerek Sana
Yüz Vurdum”, “Bu Akşam Bütün
Meyhanelerini Dolaştım İstanbul’un”,
“Rüya Gibi Uçan Yıllar”, “Ağla Gitar
Çal Gitar”, “Ah Bu Şarkıların Gözü
Kör Olsun” gibi şarkılar mûsıkî tarihi-
mize altın harflerle kazınmış eserle-
rinden sadece bazıları…

Avni Anıl’la beni, hem hocam hem
de yakın dostum olan “Hançer-i Aşkınla
Ey Yâr” isimli ölümsüz eserin söz yazarı
büyük şair Halil Soyuer, yine büyük şair
Cemal Safi’nin kurucusu olduğu Tür-
kiye Şairler ve Bestekârlar Festiva-
li’nde tanıştırmıştı. Yıl 1998 ve 21 ya-
şındayım. Kendisinin elini öptükten
hemen sonra, “Siz, Münir Nurettin
Selçuk ve Sadettin Kaynak’la röportajlar
yapmışsınız, bende sizinle yapmak isti-
yorum” dedim ve biraz düşündükten
sonra, “Evladım yarın kaldığım otelde
sorularını sorabilirsin” dedi. 

İLK SORUMA BİRAZ KIZDI

Ertesi gün Soyuer’le beraber otelin
yolunu tuttuk. Avni Anıl’ın ilk soruma
biraz kızdığını ise, 2 yıl sonra şiir kita-
bım için verdiği yazıdan anladım. Anıl,
o yazının bir bölümünde, “Kahveleri-
mizi içerken bana ilk sorduğu soru, ‘Bes-
telerinizi inceledim ve sadece 17 makam
kullanmışsınız. Bir bestekârın adı üs-
tünde Kâr, yani güçlerini ortaya koy-
duğu, çok sanatlı büyük eserler beste-
lemesi de gerekmez mi?’ olunca biraz
kızdım, biraz şaşırdım ve okuması için
çantamda olan hiç duymadığı şarkımın
yeni yazılmış notasını uzattım. Şarkıyı

deşifre bile etmeden okuyunca, duy-
gudan yola çıktığını gördüğüm bu gen-
cin, mûsıkîyi de iyi bildiğini anladım” ifa-
delerini kullanmıştı. Gençliğin verdiği
cesaretle sorduğum bu ilk soruyu, şim-
di karşımda dursa sormamın imkânsız
olduğu röportajı, 22 sene sonra ilk kez
Aydınlık Gazetesi okuyucuları ile pay-
laşıyorum.

'ŞEKİP’İN ŞARKISINI 
BESTELESİN DE GÖREYİM'

� Bestelerinizi inceledim ve sadece
17 makam kullanmışsınız. Bir beste-
kârın adı üstünde “Kâr”, yani güçle-
rini ortaya koyduğu, çok sanatlı bü-
yük eserler bestelemesi de gerekmez
mi?

Nereden duydun bunu?
� Konservatuvardaki hocalarımız-
dan.

Ben öyle düşünmüyorum ama doğ-
ru söylüyorsun bunu suç gibi gösteren,
küçümseyenler var. Sadettin Kaynak
bestelerinde 29 makam kullanmış, Se-
lahattin Pınar ise 7 makam. Sana bir de
şöyle bir örnek vermek isterim. Şekip
Ayhan Özışık’ın 100 şarkısı varmış ve
hepsi düyek usûlünde bestelenmiş.
Bunu söyleyenler Şekip’in “Senede
Bir Gün” şarkısını bestelesin de göre-
yim.
� Doğduğunuz semt Üsküdar Seli-
miye’de oturan, “Mihrabım Diyerek”
ve “Dil Şad Olacak Diye Kaç Yıl
Avuttu Felek” isimli şarkılarınızın
söz yazarı Turgut Yarkent, Şekip Ay-
han Özışık’la çocukluk arkadaşı ol-
duğunuzu, Deniz Gezmiş’in de kom-
şunuz olduğunu anlatmıştı bana.

Evet, doğru anlatmış. Üsküdar Mu-
siki Cemiyeti’ne ben götürmüştüm.
Çok yakın arkadaşımdı ve aynı za-
manda top arkadaşımdı Şekip’cim.
Deniz Gezmiş de evde okuduğumuz
şarkılarımı dinlermiş.

'YAŞIN BENDEN KÜÇÜK AMA
SANATIN BÜYÜK'

� Usta şair Halil Soyuer’in size

“Baba” demesi dikkatimi çekti.
Yaşını sorduğumda ise sizden bü-
yük olduğunu öğrendim.

“Senin yaşın benden küçük ama
sanatın büyük. Onun için sana bun-
dan sonra Avni Baba diyeceğim.”
dedi ve o gün bu gün baba der.
� Beste çalışmalarına nasıl baş-
ladınız ve ilk besteniz hangisidir?

Üsküdar Mûsıkî Cemiyeti’nde
eğitim alırken beste işi çok kafama ta-
kılırdı ve kafamda bestelerin geçmişte
nasıl yapıldığı konusunda merak et-
tiğim sorular vardı. Bunları ilk önce
Emin Ongan hocama sordum ve bu
konuda araştırmalar yaparken, Ca-
hit Öney’in “Ağla Çeşmim Eski Lez-
zet Kalmamış Peymânede” isimli
güftesi çok hoşuma gitti ve sürekli
içimden müzikli olarak okumaya
başladım ve ilk bestem böylece çık-
mış oldu. Notaya alınan ilk bestem
“Sordular Mecnûn’a Leylâ’nın Saa-
det Hânesin” isimli güfte yazarı sa-
hipsiz bir şarkımdır. Necdet Varol çok
beğeniyor, notaya alıyor ve radyoda
hocalara gösteriyor ve ilk şarkımı An-
kara Radyosu’nda dinliyorum.

'ŞİİRLER BULUR BENİ'

� Sizce beste nedir?
Şiirdeki sözlerin ezgi ile uyumu-

dur.
(Burada yanımızda bulunan şair

Halil Soyuer devreye giriyor ve “Şi-
irle müziğin kol kola girmesidir” di-
yerek ekliyor)
� Şiirleri nasıl seçiyorsunuz?

Ben seçmem şiirler bulur beni.
Önce beni bir yerlere götürmesi ge-
rekir. Sonra beynimdeki ezgiler şiir-
deki sözcüklerle kavgaya kendi baş-
lar.
� Bestelere attığınız Avni Anıl im-
zasının Türk mûsıkîsi tarihine
atıldığını düşünüyorum. Siz bu ko-
nuda ne düşünüyorsunuz?

Buna ben değil gelecek günler ka-
rar verecek ama çileyi sürdürerek
böyle olmasını diliyoruz.

Ö
NCE kültürün trajedisi başladı. Sonra da
ahlakın. Ya da kültürün kültürsüzlük ah-
lakı ya da ahlakın ahlaksızlık kültürü.

(Bir yerden başlamak için söylüyorum bunu.
Belki tam tersi de olmuş olabilir? Hani tavuk mu
yumurtadan. Yumurta mı tavuktan” misali bir
söz kısırlaşması bir tür.)

Öyle ya da böyle, hiç hesaba  katılmamış bu
ikisinin birden aynı anda trajik çöküşü ise bütün
diğer insani değerlerin yanı sıra büyük kadim in-
sanlığın çağsal trajedisine yol açtı doğal olarak.

Asıl trajik olan bir diğer insani toplumsal  ger-
çeklik ise daha bunların konuşulmaya başlandığı
noktada “hakikat”in birden kaybolmaya başla-
ması.

Tıpkı ister karı-koca ya da iki sevgili, ister iki
ortak ya da yol arkadaşı aralarındaki sorunları,
yaşamaya başladıkları tıkanıklığı daha aralarında
konuşup dillendirmeye başladıkları an girdikleri
ikinci fakat çok daha derin bir çıkmaz. Çıkışı bir
türlü bulunamayan, belki de hiçbir zaman da asla
bulunamayacak olan asıl tarihsel çıkmaz.

Bir tür tamanlanamayacak bir eksiklik, bir ol-
mamışlık, bir hamlık, çiğlik söz konusudur
çünkü.

Eğer sorun seninle benim aramızda peydah-
lanmışsa doğrudur hamlık da kavramsızlık da
formsuzluk da iştahsızlık da oradadır evet. Ama
yalnızca sen de ya da bende değil. Belki yalnızca
bende ya da sendedir ama fark etmez. Ya da
bizzat yolun kendisinde de, onun kavramlarında
ya da bir yerlerinde bir eksiklik, olmamışlık, denk
düşmemişlik söz konusu olamaz mı?

Kim bilir belki de birlikte yürünmesi gereken
yol bitmiştir çünkü. Birlikte gitmek ilerlemek yol
alabilmek için gerekli olan asıl şey neyse o bit-
miştir çünkü.

Bu bazen gözle ya da zihinle ya da kalple il-
gili bir şey olabilir. Bazen içinden geçtiğimiz kri-
tik süreçle ilgili olmazsa olmaz bir şeydir belki
de? Bazen de sende ya da bende birlikte devam
edebilmek için gerekli olan alt yapı ya da ateş
ya da ruh kıvılcımı tükenmiştir çünkü kim bilir?

Bir arabanın içerisindedir ve yola devam
etmek için  yol üzerinde bir yerden benzin alman
ya da motora su koyman gerekir ama ya bir
benzin istasyonu yoktur ya da benzin alacak
paran yoktur.

Gittiğin yol birden bitmiştir ama nedenini çö-
zerek yolunu değiştirip başka yeni bir yol bul-
man gereklidir ama bu defa da bunu yapacak
aklın cesaretin basiretin ya da gücün yoktur.
Kendini ansızın yola da arabaya da suya da ben-
zine de küfredip dururken bulursun ki vay ha-
line?

Tek tek bireyler de, toplumlar da,  kültürler
de, ahlaki durumlar da vb. benzer krizli durum-
larla sıklıkla karşılaşırlar ve sürekli kendilerine ya
da ait oldukları yere, yola, kavrama, kimliğe po-
zisyona sürekli söylenip dururlar.

Bazıları birden derin bir umutsuzluğa, boşluğa
düşerler. İç dehlizlerinin kederlerine kapılırlar.
Melankolik bir ruhla sağa sola savrulmaya baş-
larlar.

Böylesi durumlarda bazıları sanır ki bu trajik
çöküş yalnızca kendisinde oluyor.

Bazıları da sanır ki bu kendisinden başka her-
kes de var olan büyük bir sorun derin bir çık-
maz.

VAHŞİ MELONKOLİK KURT!

Bazıları sanıyorlar ki bu yalnızca bizde Türki-
ye'de yaşanıyor. Oysa kitaplarda dergilerde ga-
zetelerde yazdığı gibi dünyanın diğer taraflarında
da aynen devam eden Coronavirüs salgını gibi
büyük ve öldürücü bir hastalık bu. Çünkü kültü-
rel ya da ahlaki kriz anı bütün dünya da birden.

Kültürün ya da ahlakın sorunları çoğu zaman,
kültür ise kültürün daraltılmış alanında, ahlak ise
de ahlakın iyice kayganlaşmış çamurlu yüzeyinde
aranıyor çoğunlukla.

Oysa sorun tarih boyunca hep yaşanmış ol-
duğu gibi yine yaşanan çağın içine düşmesi ge-
keren kriz anında. Bu kriz anının kendine özgü
ideolojik kültürel kodlarında, kavramlarında, artık
bütünlüğünü kaybetmiş toplumsal alanlarda,
parçalanmış insani, toplumsal ruhlarda.

O yüzden ister ailenizde ister iş yerinizde ister
arkadaşlarınız arasında var olan bir sorunu eğer
basiret gösterip siz çözmez de uçlarını parmak
sokacak bir yara olarak bırakırsanız bilin ki fırsat
kollayan birileri bir gün gelip sözüm ona onu dı-
şarıdan çözmeye girişir ki vay halimize!

Türkiye’nin bir yanı uzunca bir süredir “geç-
mişi” diğer yanı ise sözüm ona “geleceği” sertçe
ama umutsuzca konuşmayla zaman geçirir bir
sürece girmiş görünüyor. Kendi içinde boşlukta
bir iç tepişme bu. Bu bir hidrofor olsa ya fişi çe-
kilir ve susturulur ya da bir tamirciye götürülmesi
gerekir.

Yoksa, boşa çalışmaktan motorun yanaca-
ğını aklı eren herkes bilir.

Toplumlar da aileler gibidirler ve sonradan ol-
madırlar. İnsan dişi ya da erkek önce tekti. Sonra
doğanın iç işleyişi gereği önce ikili sonra üçlü
dörtlü olundu.

Sonra da bu doğal olmalardan yeni yeni ai-
leler, diğer gruplar, hırslar, tutkular, partileşmeler
oluştu. Sonra klanlar aşiretler kavimler toplu-
luklar uluslar haline evrildiler.

Köyler, kasabalar, kentler, bölgeler ve devlet-
ler de aynı yolda oldular. Onlar da sonradan ol-
madırlar yani.

Birey olmakla toplum olmak, toplum olmakla
topluluk olmak, millet ya da ulus olmakla devlet
olmak, devlet olmakla insan olarak kalabilmek
ve bunu da bir biçimde başarıp yerine getirmek
öyle kolayca başarabilmek hiç de kolay değil bil-
diğiniz üzere...

Başka da bir yolu yok ne yazık ki?
Biliyorsunuz, insan da başlangıçta dağ ba-

şında avlanan vahşi bir kurt gibiydi. Elbette kur-
dun da ait olduğu bir sürüsü vardı ama kadim
bir iç güdüye sahipti yine de sürünün her bir par-
çası.

Benzer bir durum insan için de böyleydi muh-
temel ki? Önce ikili üçlü çoklu yakınlıklar, za-
manla  bu yakınlıkların giderek klanlara
kavimlere ırklara, dinlere, kültürlere ahlaklara ve
yığma kalabalıklara evrilmesi filan derken şu anki
dünya hali işte...

Bir iken iki, iki iken üç olmanın, üç iken dört
ya da beş olmanın tarihi ile çok olma ile mil-
yonlarca sayıya ulaşmanın ve devlet olmanın ta-
rihi birbirinin yolunda belirip ortak bir yola
yordama dönüşür çünkü.

Fakat unutulmasın ki insanlık tarihi bunun
öyle pat diye olmadığını, milyonlarca insanın bu
olmanın bedelini insanlık adına ödemeyi göze
alıp öldüğünü, öldürdüğünü yazıyor.

Keşke öyle olmasaydı ama böyle.
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Kültürün kültürsüzleşmesi 
ya da ahlakın ahlaksızlaşması trajedisi

2008�yılında
sonsuzluğa
uğurladığımız�Türk
Sanat�Müziği'nin
usta
bestecilerinden
Avni�Anıl'la
yaptığım�söyleşiyi
22�yıl�sonra�ilk�kez
Aydınlık�okurlarına
sunuyorum�

'Deniz Gezmiş 
şarkılarımı
dinlermiş'

Ses sanatçımız Yıldırım koronaya yenik düştü
TRT İstanbul Radyosu sanatçıların-

dan Necmettin Yıldırım vefat etti. Koro-
navirüse yakalanan 60 yaşındaki ses sa-
natçısı, bu sabah hayatını kaybetti.

Yıldırım, yarın Malatya'nın Darende il-
çesine bağlı Günpınar köyünde son yol-
culuğuna uğurlanacak.

Darende'de 9 Mart 1960'ta dünyaya ge-
len Necmettin Yıldırım, ilk ve ortaokulu kö-
yünde tamamladıktan sonra Adana Yapı-
Sanat Enstitüsü İnşaat ve Sıhhi Tesisat Bö-
lümü’nden mezun oldu. Müzik öğrenimi-

ne 1977'de İstanbul Teknik Üniversitesi
Devlet Konservatuvarı Ses Eğitimi Bö-
lümü’nde başlayan sanatçı, 1979’da kısa
bir süre İstanbul Devlet Operası’nda
korist olarak görev yaptı. Yıldırım aynı yıl
sınavlarını kazanarak girdiği Devlet Ko-
rosu’ndan 1986’da TRT İstanbul Rad-
yosu’na geçti. Çok sayıda Türk musikisi
sesli yayınında solist ve korist olarak gö-
rev alan, evli ve bir çocuk babası Yıldırım,
TRT İstanbul Radyosu’nda ses sanatçı-
lığı görevini sürdürüyordu.

Şahinkaya eserleriyle anılıyor
GEÇEN y�l kaybetti�imiz res-

sam Emel �ahinkaya‘n�n ustal�k
dönemine ait eserler sanatse-
verlerle bulu�uyor. Vision Art
Platform‘un 42 Maslak AVM’de
yer alan galerisinin ev sahipli�i
yapt��� sergi, ayn� zamanda sa-
natç�n�n hayat�n� kaybedi�inin
ard�ndan yap�lan ilk sergi olma

özelli�i ta��yor.
Sergi Emel �ahinkaya’n�n

özellikle 1988–2008 dönemi ya-
p�tlar�ndan olu�an bir seçkiye yer
verirken, sergiye Mehmet Ergü-
ven’in Emel �ahinkaya’n�n sanat
hayat� üzerine kaleme ald���,
100’ü a�k�n eserinin yer ald��� sa-
natç� kitab� da e�lik ediyor.

�lham�n� kelimelerden alan sa-
natç�n�n eserlerinde bitki örtüsü,
a�aç ve çiçekler, bahçeler dikkat
çekerken; gölge ve ���k kullan�-
m� da öne ç�k�yor. Sanatseverler,
Emel �ahinkaya’n�n i�lerini 10
Eylül tarihine kadar devam ede-
cek sergiyi ziyaret ederek göre-
bilir.

Halil Soyuer-Avni An�l-Onur Akay

Avni An�l- Onur Akay Halil Soyuer-Avni An�l-Onur Akay
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İSRAİL ile Birleşik Arap Emirlikleri
(BAE) arasında resmi diplomatik iliş-
kilerin başlatıldığı ‘normalleşme’ an-

laşmasından sonra, diğer Körfez ülkeleri de
İsrail ile anlaşmaya yeşil ışık yaktı.

Bahreyn iki ülkenin anlaşmasını olum-
lu karşıladığını açıklayıp tebrik etmişti. Dün
de Umman ve Sudan’ın İsrail ile anlaşma
sinyalleri verdiği basına yansıdı.

Umman Dışişleri Bakanı, İsrail Dışişleri
Bakanı ile telefonda bölgedeki gelişmele-
ri değerlendirdi. Umman Dışişleri Ba-
kanlığından yapılan açıklamada “Filistin
halkının talebi olan Filistin devletinin inşa
edilmesinin gerekliliğine vurgu yapıldığı”
ifade edildi.

Bu telefon görüşmesi BAE’den sonra
Umman’ın da İsrail’le normalleşme an-
laşmasına gideceği şeklinde yorumlandı.

İsrail İstihbarat Bakanı Eli Cohen ise,
Birleşik Arap Emirlikleri'nden sonra Su-
dan'ın da yakında Tel Aviv ile normalleş-
me anlaşmasına varacağını açıkladı.

Eli Cohen, İsrail'in Kamu Yayın Kuru-
luşu KAN'a yaptığı açıklamada, "Sudan ile
normalleşme anlaşması pek yakında. Bu ta-
rihi anlaşma belki yılbaşından önce bile im-
zalanabilir" dedi.

KAN'ın haberinde Tel Aviv ile Hartum
arasında normalleşme anlaşmasının im-
zalanması için hazırlıkların sürdürüldüğü
kaydedildi.

Sudan Egemenlik Konseyi Başkanı Or-
general Abdulfettah el-Burhan ilk defa 3
Şubat’ta Uganda'da İsrail Başbakanı Bin-
yamin Netanyahu ile görüşmüştü.

Netanyahu da sosyal medya hesabından
yaptığı yazılı açıklamada, "İki ülke arasın-
daki ilişkileri normalleştirecek işbirliğini baş-
latma konusunda fikir birliğine vardık" ifa-
desini kullanmıştı.

İsrail istihbarat servisi MOSSAD'ın
Başkanı Yossi Cohen'in  önceki akşam
BAE'ye gittiği belirtilmişti.

BAE'li adı belirtilmeyen üst düzey bir
yetkiliye dayandırılarak, normalleşme an-
laşmasının imzalanmasının hemen arka-
sından iki ülkenin karşılıklı olarak büyük-

elçilikleri açacağı kaydedilmişti.

5 ARAP ÜLKESİ DAHA

Öte yandan, İsrail gazetesi Jerusalem
Post’ya yayımlanan haberde Arap Birliği'ne
üye 5 ülkenin daha İsrail ile diplomatik iliş-
ki kurmak için BAE ile varılan anlaşmanın
gidişatını gözlemlediği iddia edildi.

Habere göre Suudi Arabistan, Katar,
Fas, Umman ve Bahreyn iki ülke arasında
varılan anlaşmanın önümüzdeki aylarda ge-
tireceği sonuçlara göre İsrail ile normal-
leşme adımı atmaya hazırlanıyor.

İsrail Başbakanı Benyamin Netanyahu
da Twitter hesabından, BAE ile varılan nor-
malleşme anlaşmasına verdikleri destekten
dolayı Mısır, Umman ve Bahreyn’e teşek-
kür etmişti.

SUUDİ ARABİSTAN SAHASINDAN
UÇAK SEFERLERİ BAŞLATIYOR

Bu haberler sonrasında İsrail Başbakanı
Netanyahu ise, Suudi Arabistan hava sahası
üzerinden Tel Aviv'i Birleşik Arap Emir-
likleri'ne (BAE) bağlayacak doğrudan
uçuşlar için çalıştıklarını söyledi.

Netanyahu, başkent Tel Aviv'deki Ben
Gurion Havalimanı'nda gerçekleştirdiği
incelemeler sırasında yaptığı açıklamada,
"Size şu anda Tel Aviv'i Dubai ve Abu Da-

bi'ye bağlayacak, Suudi Arabistan hava sa-
hasından geçecek doğrudan uçuşlar dü-
zenlemeye yönelik çalışmaların müjdesini
veriyorum" dedi.

Suudi Arabistan hava sahası üzerinden
gerçekleşecek uçak seferlerinin, İsrail ha-
vacılığının ve ekonomisinin çehresini de-
ğiştirecek bir adım olduğunu savunan Ne-
tanyahu, "Tel Aviv ile Dubai arasında di-
rekt uçuşların kurulması, İsrail turizmini ve
havacılık pazarını canlandıracak. Bu adı-
mın, hiç görmediğimiz hacimlerdeki yatı-
rımları da çekeceğini tahmin ediyoruz" ifa-
delerini kullandı.

İsrail Başbakanı Netanyahu, 6 Mart
2018'de Suudi Arabistan'ın Hindistan'dan
İsrail'e giden uçaklara hava sahasını kul-
lanma izini verdiğini açıklamıştı.

İRAN VE TÜRKİYE’Yİ 
ÇEVRELEME PLANI

İsrail’in Körfez ülkeleri ile normal-
leşme hamleleri uzmanlar tarafından
İran’ı ve Türkiye’yi çevreleme planı
dahilinde değerlendiriliyor.

Ayrıca bu hamlelerin Yüzyılın An-
laşması doğrultusunda hayata geçirildiği
ve hali hazırda işgal edilmiş olan Filis-
tin topraklarının ilhakına zemin hazır-
layacağı kaydediliyor.
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Almanya’da Türk gence
George Floyd muamelesi

ALMANYA'nın Mülheim an der Ruhr ken-
tinde polisin, ABD'li siyahi George Floyd'un öl-
dürülmesine neden olan olaydaki gibi Türk gen-
cin boynuna dakikalarca bastırarak şiddet uy-
guladığı ortaya çıktı.

Almanya'da yaşayan Gök ailesi, polis şidde-
tine maruz kaldıkları için şikayette bulundu.

Anne Fatma Gök, AA muhabirine yaptığı
açıklamada, olayın 8 Ağustos Cumartesi günü
akşam saatlerinde yaşandığını anlattı.

Yanlış araç park etme nedeniyle polis çağ-
rıldığını belirten Gök, şunları söyledi:

"Çekici geldi aracı çekmek için. Eşim çekiciyi
kullanan kişiye cezayı kabul ettiğini, aracı in-
dirmesini istedi. Burada çekici şoförü de tamam
dedi. Ancak bu arada karşı tarafta polis iki oğ-
lum ile tartıştı. Çocuklarım da neden böyle dav-
randıkları yönünde sözler sarf edince çocukla-
rımın üzerine yürüyüp tartaklamaya başladılar.
Bunlar yetmezmiş gibi kelepçe taktılar. Eşim de
polislere müdahale etmek isterken onu da yere
yatırıp dizleriyle üzerine basarak kontrol altın-
da tutmaya çalıştılar. Polislerden biri büyük oğ-
lumun bacaklarına, diğeri ise boynuna baskı ya-
pıyordu. Bu 10 dakika sürdü. Oğlumun nefes ala-
madığını söyleyip bırakmalarını istedim. Geor-
ge Floyd olayını hatırlatarak 'Oğlumu öldüre-
ceksiniz' diye bağırdım. Eşim ve büyük oğlum bir
gece nezarethanede kaldı. Ufak oğlum 16 ya-
şında olması nedeniyle 3 saat sonra serbest bı-
rakıldı."

BAŞKONSOLUSLUK YETKİLİLERİ 
ZİYARETE GELDİ

Olayın ardından Türk Başkonsolosluğu yet-
kililerinin kendilerini ziyarete geldiğini dile ge-
tiren Fatma Gök, "Devletimizin yanımızda gör-
mek bizi çok mutlu etti. Yetkililerden Allah razı
olsun" dedi.

Gök ayrıca, polisler hakkında suç duyuru-
sunda bulunduklarını aktararak, "Hangi çağda
yaşıyoruz. Bu tür şiddet ve muamele kabul edi-
lemez" diye konuştu.

Japon ekonomisinde
sert daralma

JAPONYA ekonomisi ikinci çeyrekte geçen
yılın aynı dönemine göre yüzde 27,8 daraldı.

Japonya Ekonomi Bakanlığı verilerine göre,
Japonya'da gayrisafi yurt içi hasıla, nisan-hazi-
ran döneminde bir önceki çeyreğe kıyasla yüz-
de 7,8 geriledi. Söz konusu veri, ikinci çeyrek-
te geçen yılın aynı dönemine göre de yüzde 27,8
düşüş kaydetti.

Ekonomistler, ülke ekonomisinin ikinci çey-
rekte yıllık bazda yüzde 27,2 daralmasını bek-
liyordu.

Yeni tip koronavirüs (Kovid-19) salgınından
önce düşük ekonomik büyümeyle mücadele
eden Japonya'da, son açıklanan veriler hastalı-
ğın mali etkilerinin ciddi boyutta olduğunu or-
taya koydu.

Öte yandan Japonya ekonomisinin ikinci çey-
rekte kaydettiği küçülme, karşılaştırılabilir gay-
risafi yurt içi hasıla veri setinin başladığı 1980'den
bu yana en sert daralma olarak kayıtlara geçti.

Somali’de 
bombalı saldırı

SOMALİ’de terör örgütü Eş-Şebab mili-
tanlarının düzenlediği bombalı ve silahlı saldı-
rıda 3 asker hayatını kaybetti.

Somali Hükümet Sözcüsü İsmail Muhtar
Ömer, terör örgütü Eş-Şebab militanlarının Bay
bölgesinde askeri üsse bomba yüklü araçla sal-
dırdığını bildirdi.

Ömer, patlama sonrası askerler ve militan-
lar arasında çatışma çıktığını ve saldırının geri
püskürtüldüğünü belirtti.

Somali’nin başkenti Mogadişu'da önceki
gün bir otele yapılan bombalı ve silahlı saldırı-
da 20'ye yakın kişi hayatını kaybetmişti.

Saldırının sorumluluğunu Eş-Şebab üslen-
mişti.
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ABD Başkanı Donald Trump, 13 Ağus-
tos Perşembe günü İsrail ile BAE'nin "iliş-
kilerini tamamen normalleştirmek" için an-
laşmaya vardıklarını duyurmuştu. İsrail
Başbakanı Netanyahu da Trump'ın payla-
şımını alıntılayarak, "Bu, tarihi bir gün" de-
ğerlendirmesi yapmıştı.

BAE resmi ajansı WAM'ın haberinde de
İsrail ile BAE'nin, ilişkilerin tesisi için "or-
tak bir yol haritası" belirleme konusunda an-
laştığı ve iki ülkeden yetkililerin ilerleyen

haftalarda bir araya gelerek farklı alanlar-
da ikili anlaşmalar imzalayacağı ifade edil-
mişti.

BAE, 1979'da Mısır'ın, 1994'te de Ür-
dün'ün ardından İsrail ile normalleşme an-
laşması imzalayan üçüncü Arap ülkesi
oldu.

İsrail ile normalleşme anlaşması yap-
mayan Kuzey Afrika ile Körfez’deki bazı
Arap ülkelerinin ise İsrail'le ticari ilişkile-
ri bulunmakta.

Normalleşme anlaşması

Filistin Başbakanı Muhammed Iştiyye,
hükümetinin Ramallah’taki haftalık kabi-
ne toplantısının açılışında yaptığı konuş-
mada, "İlişkilerin normalleşmesi ve İsrail
egemenliğinde Mescid-i Aksa'da namaz kıl-
mak kabul edilemez" ifadelerini kullandı.

İsrail'in Batı Şeria topraklarını "ilhakı"
ertelemesinin normalleşme anlaşmasından
değil, "Filistin tutumunun sağlamlığından"
kaynaklandığını kaydeden Iştiyye, Filistin
ile ilgili kararları Filistinlilerin vereceğini ve
onların temsilcisinin de Devlet Başkanı
Mahmud Abbas olduğunu söyledi.

Iştiyye, "İsrail ile BAE arasında imza-
lanan normalleşme anlaşması, Arap mu-
tabakatından açıkça sapmaktır" dedi.

Hükümetinin İsrail'in ilhak ve yerleşim

birimleri planlarına karşı mücadele etme-
ye devam edeceğini ifade eden Iştiyye, Fi-
listin yönetiminin normalleşme anlaşmasını
görüşmek üzere çarşamba günü önemli bir
toplantı yapacağını duyurdu.

"İşgalci İsrail'in Arapların ortak düşmanı
olduğunu" vurgulayan Iştiyye, "Barışa kar-
şılık barış bir yanılsamadır. Barış, adalet ve
gerçek üzerine inşa edilir" diye konuştu.

Arap mutabakatından sapma!

Tel Aviv, 13 A�ustos 2020

Macron, Mahmud Abbas’ı
Paris’e davet etti

FRANSA Cumhurbaşkanı Mac-
ron, Filistin Devlet Başkanı Abbas'ı
istişare için Paris'e davet etti.

Emmanuel Macron, Twitter he-
sabından yaptığı açıklamada, Fi-
listinli mevkidaşı Mahmud Abbas
ile telefon görüşmesi gerçekleş-
tirdiğini belirtti. 

Görüşmede, Orta Doğu'daki
barış için çalışmaya kararlı oldu-
ğunu ifade ettiğini aktaran Mac-
ron, "Uluslararası hukuka saygılı
adil bir çözüme ulaşmak için mü-
zakerelerin yeniden başlatılması
bir öncelik olmaya devam ediyor"
ifadesini kullandı.

ABBAS: FİLİSTİN MESELESİNİ 
KULLANAMAZSINIZ

Filistin resmi ajansı WAFA'nın

haberine göre ise Abbas gö-
rüşmede Fransız mevkidaşına,
"Ne Birleşik Arap Emirlikleri'nin
(BAE) ne de başka bir devletin
Filistin halkı adına konuşma
hakkı var. Başka bir Arap ülke-
sinin de benzer bir adım atma-
sı durumunda BAE'ye karşı ta-
kındığımız tutumu sergileye-
ceğiz. Filistin meselesinin, nor-
malleşme gerekçesi ya da baş-
ka bir sebeple kullanılmasını ka-
bul etmeyeceğiz." dedi.

Macron'un Filistin mesele-
siyle ilgili konuların istişaresini
tamamlamak üzere kendisini
Paris'e davet ettiğini aktaran
Abbas, ziyaret tarihinin en ya-
kın zamanda belirlenmek üzere
daveti kabul ettiğini kaydetti.

VENEZUELA Devlet Başkanı Nicolas
Maduro, Rusya'nın geliştirdiği Sputnik V
ülkeye geldiğinde aşılanacak ilk vatandaş
olacağını duyurdu.

Filipinler Devlet Başkanı Rodrigo
Duterte’nin daha Rusya ilk koronavirüs
aşısını tescillememişken denemeler için
gönüllü olmak istediğini söylemesinin ar-
dından, Venezuela Devlet Başkanı Ni-
colas Maduro da Kovid-19 aşısı ülkeye
geldiğinde aşılanacak ilk vatandaş ola-
cağını duyurdu. 

Sputnik TR’nin haberine göre, tel-
evizyondan halka seslenen Maduro, Rus-
ya'nın Ocak 2021'de dolaşıma sokmayı
öngördüğü Sputnik V isimli aşı hakkın-
da açıklamalarda bulundu.

"(Koronavirüse karşı) Dünyada nü-

fusunu aşılayacak ilk ülkenin Rusya ol-
masından memnuniyet duyuyorum" diyen
sosyalist lider, "Hepimizin aşı olacağı
zaman da gelecek ve ilk aşılanacak da ben
olacağım. Aşı yaptırıp örnek olacağım"
vurgusunu yaptı.

Ardından sağlık çalışanlarını, yaşlıla-
rı ve kronik sağlık sorunları olanları aşı-
layacaklarını belirten Venezuela lideri, ül-
kesinin ilaçlara erişiminin ABD yöneti-
mi tarafından engellendiğini hatırlatırken,
Başkan Donald Trump'ın Özel Temsilcisi
Elliott Abrams'ın rolüne dikkat çekti.

Maduro, 'koronavirüse karşı ilaç al-
maya çalıştıklarında Trump yönetiminin
şirketi arayıp satış yapmama talimatı
verdiğini, böylelikle Venezuela'ya zul-
mettiğini' belirtti.

Maduro: Rus aşısı geldiğinde
ilk ben vurulacağım
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ÇİN’in büyüyen ekonomisi, 40 yılda bü-
yük düşüşe geçen yoksulluk oranı,
orta halli refah toplumunu kurma he-

defindeki başarısı, Çin’e özgü sosyalizmin teo-
risine büyük ölçüde ışık tutuyor. Çin’in Mao
Zedung’la başlayıp, Deng Xiaoping ile devam
eden Xi Jinping ile daha da yükselen pra-
tikleri Çin’e özgü sosyalizmin başarısını göz-
ler önüne seriyor. 

Xi Jinping’in Çin’in ekonomik büyüme-
sinin nasıl şekillenmesi gerektiğiyle ilgili
başlıkları ele aldığı son makalesi yayımlan-
dı.  

GELECEK İNŞASININ TEMELİ:
MARKSİST EKONOMİ POLİTİK

Çin Devlet Başkanı Xi Jinping’in yeni ma-
kalesi ÇKP’nin teorik yayını olan Qiushi (Ger-
çeği Olguda Aramak) dergisinde “Çağdaş
Çin Marksist Ekonomi Politiğinin Kesintisiz
Olarak Yeni Alanlarının Açılması” başlığı ile
yayınlandı. Makalede, Çin ekonomisinin
Marksist ekonomi politik ile geliştirilmesi üze-
rine önemli vurgular mevcut. 

Makale aslında 23 Kasım 2015’te 18.
Merkez Siyasi Bürosu’nun düzenlediği 28.
Kolektif Araştırma Seminerinde Xi Jin-
ping’in yaptığı kapanış konuşmasına daya-
nıyor. O konuşmanın bugün genişletilerek ya-
yımlanması ise ayrıca anlamlı.

Xi Jinping, Marksist ekonominin önemi-
ne dikkat çekerken, Marksist ekonomi an-
layışının geleceği inşa etmede temel politika
olduğunu söylüyor.

Xi, “Marksist ekonomi politik, Marksiz-
min önemli bir parçasıdır ve aynı zamanda
Marksizmi sürdürmek ve geliştirmek için zo-
runlu bir derstir. Marksist ekonomi politiği
gözden geçirerek ekonomik kalkınma yasa-
larına ilişkin anlayışımızı ve kavrayışımızı de-
rinleştireceğiz ve ülkemizin ekonomik kal-
kınmasına liderlik etme yeteneğimizi ve se-
viyemizi geliştireceğiz” vurgusuyla ekonomide
Marksist düşüncenin önemine dikkat çeki-
yor. 

Ayrıca Xi, “Bu çalışmayı düzenlemenin
amacı, Marksizmin temel ilkelerinin ince-
lenmesini ve anlaşılmasını sağlamak. Mark-
sist politik ekonomiyi gözden geçirerek eko-
nomik kalkınma yasalarına ilişkin anlayışımızı
ve kavrayışımızı derinleştireceğiz, ülkemizin
ekonomik kalkınmasına liderlik etme yete-
neğimizi ve seviyemizi geliştireceğiz” diyerek

Çin Komünist Partisi (ÇKP) pratiğinin
Marksizme katkısından bahsetti. 

BİLİM İNSANLARI 
YENİDEN İNCELİYOR

Bazı insanlar, Marksist ekonomi politiğin
ve Kapital'in modası geçmiş olduğuna ina-
nıyor. Bu sonuç keyfi ve yanlıştır. Uluslararası
mali kriz perspektifini bir kenara koymak ge-
rekirse, birçok kapitalist ülke ekonomik ge-
rilemeler, ciddi işsizlik sorunları, artan ku-
tuplaşma ve derinleşen sosyal çatışmalara ma-
ruz kalmaya devam etti. Uluslararası mali kri-
zin ardından, birçok Batılı bilim insanı, ka-
pitalizmin dezavantajları üzerine düşünmek
için Marksist ekonomi politiği ve Das Kapi-
tal’i yeniden incelemektedir diyen Xi Jinping
Marksist ekonomi politiğin ekonomik kriz-
lere cevap oluşturabilecek bir yapıda oldu-
ğunu söylüyor. 

ÇKP MARKSİZMİN GELİŞTİRİLMESİNE
HER ZAMAN ÖNEM VERDİ

Partimiz, Marksist ekonomi politiğin in-
celenmesine, araştırılmasına ve uygulanma-
sına her zaman büyük önem vermiştir. Mao
Zedung’un dört kez yoğun bir şekilde "Das
Kapital" üzerine çalıştığını ve yeni demokrasi
döneminde yaratıcı bir şekilde yeni bir de-
mokratik ekonomik program ortaya koydu-
ğunu hatırlatan Xi Jinping; “Yoldaş Mao Ze-
dung, Sosyalist inşanın yolunu keşfetme sü-
recinde, sosyalist toplumun temel çelişki
teorisini önermek, genel planlamayı öne
sürmek, kapsamlı dengenin önemli bakış açı-
larına dikkat etmek gibi ülkemiz ekonomi-

sinin gelişimi hakkında özgün görüşler ortaya
koydu; temel olarak tarım, öncü faktör ola-
rak sanayi, hafif ve ağır tarımın koordineli ge-
lişimi. Bunlar, partimizin Marksist ekonomi
politiğinin yaratıcı gelişimidir” tespitini yap-
tı.

KAMU MÜLKİYETİNİN HAKİMİYETİ
KURUMSAL GARANTİDİR

Çin ekonomisinin büyümesindeki en bü-
yük etkenlerden birisi piyasadaki kamu sek-
törünün ağırlığıdır. Ekonomide kamu sek-
törünü sağlamlaştırmanın ve geliştirmenin
önemine vurgu yapan Xi Jinping, “Ekono-
minin kamu dışı sektörünün gelişimini teşvik
etmeli, desteklemeli ve rehberlik etmeliyiz. Bir-
birimizin güçlü yönlerini tamamlamak, bir-
birimizi teşvik etmek ve birlikte geliştirmek için
çeşitli mülkiyet sistemlerini teşvik etmeliyiz.
Aynı zamanda, ülkemin temel ekonomik sis-
teminin Çin özellikleri ve sosyalist piyasa
ekonomik sisteminin temeli ile sosyalist sis-
temin önemli bir ayağı olduğu konusunda çok
açık olmalıyız” diyerek özel sektörün gelişi-
minin desteklenmesi ve iki sektörün de birbirini
tamamlaması gerektiğini söyledi.

Xi Jinping, “Kamu mülkiyetinin hâkim ko-
numu sarsılamaz ve devlete ait ekonominin li-
der rolü sarsılamaz. Bu, ülkemizdeki tüm et-
nik grupların insanlarının kalkınmanın mey-
velerini paylaşmasını sağlamak için kurumsal
bir garantidir” vurgusunu yaparak kamu sek-
törünü sarsılmaz bir temel olarak ele aldı.

PAYLAŞIMI ÜRETİM BELİRLER

Sosyalist paylaşım ilişkilerinin geliştirilip

desteklenmesi makalenin önemli noktala-
rından biri. Marksist ekonomi politikte, pay-
laşımın üretim tarafından belirlendiğini
söyleyen Xi Jinping. "Üretimi en iyi teşvik
edebilecek şey, toplumun tüm üyelerinin ye-
teneklerini olabildiğince kapsamlı bir şe-
kilde geliştirmesine, sürdürmesine ve kul-
lanmasına olanak tanıyan paylaşım türüdür"
dedi.

Çin’in gelir dağılımında, çeşitli neden-
lerle, başta gelir farkının artması, birincil da-
ğıtımda işgücü ücretinin düşük olması ve
milli gelir dağılımında ikamet edenlerin ge-
lirinin düşük oranda olması gibi başlıkları
hala bazı önemli sorunlara işaret ettiğini de
vurgulayan Xi Jinping, “Bu bağlamda,
buna büyük önem vermeli, ikamet edenlerin
gelir artışının ekonomik büyüme ile sen-
kronizasyonunu teşvik etmeye çalışmalı, iş-
gücü ücretlerinde artış ve işgücü verimlili-
ğindeki artış, sistemleri ve belirli politika-
ları iyileştirmeye devam etmeli, ulusal ge-
lir dağılım modelini planlamalıyız. Kentsel
ve kırsal bölge sakinlerinin gelirlerini ar-
tırmaya ve gelir farkını azaltmaya devam et-
meliyiz” tespitinde bulundu.

SOSYALİST EKONOMİ 
REFORMUNA BAĞLILIK

Xi Jinping makalesinde “Sosyalist ko-
şullar altında bir piyasa ekonomisi geliş-
tirmek, partimizin büyük bir öncü çalış-
masıdır” diyerek ‘Çin kapitalistleşiyor mu’
tartışmalarına cevap verdi.

Xi Jinping sosyalizme bağlılığını defa-
larca vurguladığı makalesinde, “Ülkemizin

ekonomik kalkınmasının büyük başarısın-
daki kilit faktör, sadece piyasa ekonomisi-
nin güçlü yanlarını değil, aynı zamanda sos-
yalist sistemin avantajlarını da devreye
sokmuş olmamızdır. Çin Komünist Parti-
si'nin ve sosyalist sistemin önderliğinin te-
mel dayanak noktası altında bir piyasa
ekonomisi geliştiriyoruz. Nitelikli sosyaliz-
mi asla unutmamalıyız. Bunun sosyalist bir
piyasa ekonomisi olduğunu söylememin ne-
deni, sistemimizin üstünlüğünü korumak ve
kapitalist piyasa ekonomisinin dezavan-
tajlarını etkin bir şekilde önlemektir” dedi. 

PRATİK TEORİNİN KAYNAĞIDIR

Marksist ekonomi politiğin canlılık ka-
zanması için zamanla ilerlemesi gerektiğini
söyleyen Xi Jinping, “Pratik, teorinin kay-
nağıdır. Gelişmiş ülkelerin yüzlerce yıldır kat
ettiği geliştirme sürecini tamamlamak için on-
larca yıl harcadık. Ülkemizin ekonomik kal-
kınma süreci ve muhteşem başarıları dünya
çapında ilgi gördü” dedi.

Şu anda hem dünya ekonomisinin hem de
Çin ekonomisinin birçok yeni, büyük sorunla
karşı karşıya olduğunu belirten ve bu sorunları
anlayabilmek ve çözebilmek için bilimsel teo-
rik cevaplara ihtiyaç olduğunu vurgulayan Xi
Jinping, teorik yatırımlara ihtiyaç duyuldu-
ğunu aktardı.

Xi Jinping aynı zamanda Çin'in ekonomi
teorisinin, çağdaş Çin Marksist ekonomi
politiğinde yeni alanlar açmaya devam etti-
ğini ve Marksist ekonomi politiğin inovas-
yonuna ve gelişimine katkıda bulunduğunu
söyledi.

AYDINLIK / DIŞ HABERLER

ÖZELLİKLE Çin’e ve Rusya’ya kar-
şı Avrupa’yı örgütleme amacıyla
tura çıkan ABD Dışişleri Bakanı Pom-
peo beklediği ilgiyi göremedi. 

Mike Pompeo, bir ay içinde ikinci
Avrupa seyahatini tamamladı. Ancak
radikal politikaları şimdiye kadar
yalnızca soğukkanlılıkla karşılandı.

ÇEKYA BAŞBAKANI: 
BİR TEHDİT GÖRMÜYORUM

ABD Dışişleri Bakanı Mike Pom-
peo, bir aydan kısa bir süre içinde Av-
rupa'ya yaptığı ikinci seyahatinde
Çin’e karşı propagandasını sürdürdü.

Çekya Başbakanı Andrej Babis ile
düzenlediği basın toplantısında ko-
nuşan Pompeo, Çin karşıtı gündemini
tekrarlayarak Çin’i temelsiz bir teh-

dit olarak nitelendirdi. Çekya Baş-
bakanı Pompeo’nun tersine soğuk-
kanlılıkla konuşarak, Çekya'nın ege-
men bir ülke olduğunu ve burada bü-
yük bir tehdit görmediğini söyledi.

Huawei'yi her defasında bir tehdit
olarak nitelendiren Pompeo, iddia-
sına somut bir kanıt sunamadı. 

ABD-Slovenya 5G ortak bildirge-
si daha çok yeniyken, yerel medya,
Pompeo'nun 5G, insan hakları ve de-
mokrasiye yönelik sözde tehditleri-
nin Batı medeniyetinin değerleriyle
değil, kimin daha büyük bir pay
alacağıyla ilgili olduğuna dikkat çek-
ti. 

AVUSTURYA DIŞİŞLERİ BAKANI:
AB İLE ORTAK TUTUM

5G ve siber güvenlik konusun-
da, Avusturya Dışişleri Bakanı Ale-

xander Schallenberg cuma günü
Pompeo ile düzenlediği basın top-
lantısında, Avrupa Birliği (AB) için-
de ortak bir tutum aldıklarını söy-
ledi.

Ayrıca Avusturya'nın, Kuzey
Akım 2 boru hattı projesine karşı
ABD'nin sınır ötesi yaptırımları
kullanmasından dolayı derinden
pişmanlık duyduğunu kaydetti ve
bu konuda ortak bir çözüm bulmak
için ikili görüşmelerde bulunmayı
tercih edeceklerini sözlerine ekle-
di.

Pompeo’nun Avrupa’daki turu,
Çin’e karşı Avrupa’yı birleştir-
mekti. Kullandığı sert ve saldırgan
dil Avrupa tarafından gerçekçi
karşılanmadı. Sözde demokrasi
ve özgürlüğü koruma amacıyla
çıktığı turda takındığı tutumun
gerçeklikle örtüşmemesi sonu-
cunda, aradığını bulamadı.

YENİ SOĞUK SAVAŞ HEVESLİSİ

Yeni bir Soğuk Savaş çıkarma
heveslisi olan Pompeo’nun, yeni
bir demir perde kurma hamlesini
değerlendiren Columbia Üniver-
sitesi'nden profesör Jeffrey Sachs
“Maalesef bu zihniyetin etkisi al-
tında ABD dış politikası genellik-
le diplomasiden savaşa kaydı”
dedi.

Sachs, Soğuk Savaş döneminde
anti-komünist coşku, Amerika Bir-
leşik Devletleri'nin Güneydoğu
Asya ve Orta Amerika'da çok sa-
yıda ağır savaşa girmesine neden
oldu. Amerikalılar bu çöküntüler-
de hâlâ zayıflarken, Pompeo gibi
demagoglar başka bir Soğuk Savaş
peşinde açıklamasında bulundu.

Xi Jinping: Marksizmi sürdürmek ve
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Pompeo Avrupa’da aradığını bulamadı

Çin�lideri�Xi�Jinping�ÇKP’nin�yayın�organında
kaleme�aldığı�makalede�ülkenin�ekonomik
gelişiminin�teorik�rotasını�çizdi,�Çağdaş�Çin’in
Marksist�Ekonomi�Politiğine�yeni�alanlar�açmaya
devam�edeceği�mesajını�verdi
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İSVEÇ devlet televizyonu STV, çalışan-
larından Çinli şirket ByteDance'e ait TikTok
uygulamasını kurumsal telefonlarından sil-
melerini istedi.

SVT'den yapılan açıklamada, çalışanlar-
dan, şirket e-postalarına erişim için kullanı-
lan kurumsal telefonlarında TikTok uygu-
laması bulundurmamaları istendi.

TikTok uygulaması bulunduranların da
uygulamayı silmesi talep edilen açıklamada,
TikTok'un gereğinden fazla bilgi topladığı öne
sürüldü.

ABD Senatosu, hükümet çalışanlarının
mobil cihazlarına Çin merkezli sosyal med-
ya platformu TikTok'u indirmesini yasakla-
yan yasa tasarısını geçen hafta onaylamıştı.

İsveç devlet
televizyonundan

TikTok yasağı

AVRUPA Birliği (AB) üye ülkelerinin li-
derlerinin 19 Ağustos'ta düzenlenecek ola-
ğanüstü zirvede Belarus'taki gelişmeleri gö-
rüşeceği bildirildi.

AB Konseyi Başkanı Charles Michel, sos-
yal medya hesabından paylaştığı mesajda, Be-
larus halkının özgürce liderlerini seçme ve
geleceğini tayin etme hakkı olduğunu belirtti.

Protestoculara karşı şiddettin kabul edi-
lemez olduğunun altını çizen Michel, "Çar-
şamba günü Belarus'taki durumu görüşmek
için AB Liderler Zirvesi düzenleyeceğim"
açıklamasında bulundu.

AB Konseyi Sözcüsü Barend Leyts ise ola-
ğanüstü toplantının video konferans yoluy-
la gerçekleştirileceğini bildirdi.

AB dışişleri bakanları, geçen hafta dü-
zenledikleri toplantıda Belarus'taki seçimlere
hile karıştırıldığı iddiasıyla düzenlenen gös-
terilerde şiddet kullanılmasının kabul edi-

lemez olduğunu belirterek, "şiddet kullanı-
mı, baskı ve seçim sonuçlarının değiştiril-
mesinden" sorumlu tutulan kişilere yaptırım
uygulanması konusunda mutabık kaldıkla-
rını duyurmuştu.

BELARUS'TAKİ PROTESTOLAR

Belarus’ta 9 Ağustos’ta yapılan cumhur-
başkanlığı seçimlerini oyların yüzde 80’ini ala-
rak kazanan Cumhurbaşkanı Aleksandr
Lukaşenko’ya karşı protestolar başlamıştı.

Muhalefet, "hile karıştırıldığı" iddiasıyla
seçim sonuçlarını kabul etmeyerek üst mah-
kemeye itiraz edeceklerini açıklamıştı.

Belarus Cumhurbaşkanı Lukaşenko ise
protestoların Batı tarafından kışkırtıldığını
açıklamış, ABD ve AB ülkelerinden pro-
testoculara destek gelmişti.

Bu destekler sonrası olaylara ilişkin ‘tu-
runcu hareket’ tartışmaları başlamıştı.

AB liderleri Belarus için toplanıyor

FOTO: WANG ZHAO /AFP



SEMİH NİŞANCI 

SERHAT YURTÇİÇEK

GEÇEN sezon Beşiktaş taraftarları
için büyük duygu değişimleriyle
geçti. Abdullah Avcı idaresindeki si-

yah-beyazlılar sezona iyi bir giriş yapama-
mıştı. Taraftar, Fikret Orman yönetiminden
memnun değildi, kulübün gelirlerinin "çar-
çur" edildiği konusunda fikir birliği vardı.
Yükselen protestolarla başlayan süreç 24 Ey-
lül 2019'da Fikret Orman'ın istifa kararı al-
masıyla sonuçlandı. 20 Ekim 2019'da yapı-
lan seçimde ise başkanlığa Ahmet Nur
Çebi seçildi ve yeni bir sayfa açıldı.

Çebi ile birlikte Avcı'nın Beşiktaş'ı taze
kan buldu, takım önemli bir galibiyet seri-
si yakaladı. Taraftar umutlanmıştı. Ancak iç
sahadaki Yeni Malatyaspor maçında kaçan
pozisyonlar ve alınan mağlubiyet, siyah-be-
yazlı futbol takımının tekrar kırılgan bir ya-
pıya bürünmesine sebep oldu. Puan kayıp-
ları peş peşe geldi, Beşiktaş'a gönül veren-
ler eleştiri oklarını bu kez Abdullah Avcı'ya
yöneltti. Sonunda Avcı ile de yollar ayrıldı. 

Yeni bir teknik direktör arayan Ahmet
Nur Çebi başkanlığındaki yönetim, karar ve-
rirken çok zorlanmadı. Taraftarın da bek-
lentisi doğrultusunda "Camianın evladı"
Sergen Yalçın'ı teknik direktörlüğe getirdi.
Beşiktaş taraftarının büyük desteğini alan
Sergen Yalçın, Kara Kartallara çok daha hü-
cum ağırlıklı bir futbol oynattı ve bir dönem
puan durumunda alt sıralara gerileyen
Beşiktaş'ı 3'üncü sıraya yükseltme-
yi başardı. Yalçın idaresindeki
Beşiktaş, Şampiyonlar Ligi ele-
meleri oynamaya da hak ka-
zandı.

Beşiktaşlı taraftarlar ge-
lecek sezona çok daha iyim-
ser bakıyor. Kulübün çok
ciddi maddi sıkıntıları olsa
da zorlukların üstesinden
gelinebileceği inancı hakim.
"4 Büyük 4 Konuk" dosya-
mızda, sıra Beşiktaş'ta. Ko-
nuğumuz ise Beşiktaş'ı çok ya-
kından tanıyan usta gazeteci Ser-
dar Sarıdağ. 

'BAĞIŞ KAMPANYASI 
BEŞİKTAŞ'I BÜTÜNLEŞTİRDİ'

Öncelikle Beşiktaş için en güncel ve ya-
kıcı konu olan finansal durumdan başlamak
istiyorum. Önceki hafta "Bırakmam Seni"
bağış kampanyasında hatırı sayılır bir
miktar toplandı. Bu elbette kulübün sıcak
para ihtiyacına ilaç gibi gelecektir ancak
uzun vadede yeterli olmayacağı çok açık. Ah-
met Nur Çebi yönetimi şeffaf ve temelleri

sağlam bir ekonomik yapı kurabilecek mi?
Bunun nüveleri oluştu mu?

� "Bırakmam Seni" adlı bağış kampan-
yasında umulandan fazla bir gelir elde edil-
di. Kampanya devam ediyor. Şu an için bir
son kullanma tarihi yok. Çünkü kampanya
maddi değil manevi bir yola doğru girdi.
Bence en önemlisi, camia içerisinde bü-
tünlük sağlamak adına böylesine manevi ka-
zanımları elde etmek.

İşin iç karartıcı gerçeklerine bakacak olur-
sak, evet uzun vadede mali tablo hiç iyi gö-
zükmüyor. Sizin de dediğiniz gibi şeffaf ve
temelleri sağlam bir ekonomik yapı oluş-
turulur lakin böyle bir oluşumda işte yuka-
rıda bahsettiğim manevi bütünlüğün de
sağlanması lazım. Ancak o zaman bu mali
prangalardan kurtulursunuz.

'TÜM GELİRLER 
BORÇLARA GİDİYOR'

Beşiktaş, 2020-2021 sezonuna ayağını
yorganına göre uzatarak girmek zorunda.
Elde, Sergen Yalçın'la gelen üçüncülüğün
getirdiği bir moral var fakat kadrodaki bel-
li başlı eksikler de herkesin malumu. Sol bek
N'Sakala takviyesinden başka resmileş-
mek üzere olan bir transfer var mı? Kulü-
bün transfer politikası nasıl olacak, Sergen
Yalçın'ın talepleri ile yönetimin yapabile-
cekleri arasında uçurum var mı?

� Beşiktaş'ın limit sorunu olmasa bile, yö-
netim ayağını yorganına göre uzatmak zo-

runda fakat ortada yorgan da
yok. Üstünüzü örtebilecek

bir mali örtü yok. Gelen
ne varsa o da borca gi-

diyor. Şu an için taşıma
suyla değirmeni çevi-
riyorlar. Yönetim de
bunun geçici bir çö-
züm olduğunu bili-
yor. Bu nedenle el-
lerindeki tek koz
olan futbola yatırım

yapmak zorundalar. 
Bu yatırım bazen

transferle bazen de alt-
yapıdan yetiştirdiğin genç-

lerle olur. Örneğin, kalede
Ersin var. Forma giymeden önce

piyasa değeri 300-500 bin TL arasındaydı.
Fakat şu an 3-5 milyon TL arasında. Bir di-
ğer örnek Rıdvan Yılmaz. Sergen Yalçın'ın
verdiği şans sayesinde kendini gösterdi.
Alman Stuttgart Kulübü, Rıdvan'ı transfer
etmek istiyor. Senede iki tane böyle genç çı-
kartırsanız ve transferde emekliliği gelmiş
isimler yerine daha geleceğe dönük hamleler
yaparsanız, sportif ve ekonomik başarıyı bir-
likte yürütürsünüz.

'ERSİN, SERGEN 
YALÇIN'IN BİRİNCİ TERCİHİ'

Gençlerden bahsetmişken, önümüzde-
ki sezon Beşiktaş'taki rolleri nasıl olabilir?

� Yeni sezonda Ersin, Beşiktaş Teknik
Direktörü Sergen Yalçın'ın birinci kaleci ter-
cihi olacak. Ona geldiği günden beri çok ina-
nıyordu. Rıdvan Yılmaz da, eğer bir kulüp,
Beşiktaş yönetimini memnun edecek şekilde
bonservis bedeli önermezse Beşiktaş'ta ka-
lacak. 

'TÜRK FUTBOLUNUN 
FAY HATLARI KURCALANIYOR'

Biraz da Türk futbolunda
tüm kulüpleri ilgilendiren
konulardan bahsetmek
istiyorum. 21 takım-
lı ligi ve iki kere de-
ğişen yabancı
oyuncu kuralını
nasıl değerlen-
diriyorsunuz?

� Futbolda
10 senede yaşa-
nacak değişimi ne-
redeyse birkaç haf-
tada yaşıyoruz. Türk
futbolunun altyapısı böy-
lesine köklü değişiklikleri bir
seferde kaldırabilecek güçte değil.
Futbolun fay hatlarını bu şekilde kurcalar-
sanız, ufuktaki depreme engel olamazsınız.
Çok riskli kararlar alınıyor. Risk aldığınız-

da adaletli kararlar da veremeyebilirsiniz.
Ülke futbolu bu kadar yoğun maç tempo-
sunu belki kaldırabilir ama çok hasar gö-
rebilir. İçerisinde futbol oynamamış insan-
ların çoğunlukta olduğu yapılar, çökmeye
mahkumdur. O yapılardan da futbol aklı çık-
maz maalesef.

Çokça tartışılan "Harcama
Limitleri"nden kimi kulüpler hiç mem-
nun değil. Hatta Kasımpaşa, yaptığı açık-
lamada konuyu "Ligden çekiliriz"e kadar gö-
türdü. TFF'nin "limit" politikasında eksik
ya da çarpık yönler var mı?

� Kesinlikle var. Şunu unutmayalım, ön-
celikli amaç kulüplerin aşırı borçlanmasını

engellemek ve mali açıdan ku-
lüplerin nefes alabilme-

sini sağlamak. Buna
kimse itiraz ede-

mez. Fakat sal-
gın sonrası ligi
niye oynattık?
Kulüplerin
para kazan-
ması için.
Çünkü salgın

yüzünden ku-
lüpler olumsuz

etkilendi. Bence
TFF, transfer limitle-

rini belirlerken, bu salgın
dönemini de göz önünde bulun-

durmalıydı. Ayrıca, transfer limitinin sıkın-
tılı olduğunu bile bile pahalı transferler ya-
pan takımların şikayeti de, bana çok man-

tıklı gelmiyor. Transfer limiti sorunu olma-
yan Galatasaray, daha önce görüştüğü Mert
Hakan Yandaş'ı; transfer limiti sorunu ol-
mayan Trabzonspor ise Novak'ı, transfer li-
miti sorunu olan Fenerbahçe'ye kaptırıyor.
Bunun cevabını bir türlü bulamıyorum.

'BEŞİKTAŞ CAMİASI SERGEN 
YALÇIN'IN ARKASINDA OLMALI'

Son olarak, ilk soruyla da bağlantılı bir
anekdotla söyleşimizi tamamlamak istiyo-
rum. Beşiktaş'ın bağış kampanyasına siz de
destek oldunuz. Teknik direktör Sergen Yal-
çın, sizden bahsederken "Aramızı iyi tuta-
lım" anlamına gelecek bir cümle kurdu. Ser-
gen Yalçın'la iletişiminiz nasıl? Hiç de
fena geçmeyen 6 aylık periyodu da düşü-
nürsek, Sergen Yalçın'ın Beşiktaş'taki ge-
leceğini nasıl görüyorsunuz?

� Sergen Yalçın'ın futbolculuğu döne-
minde de Beşiktaş'ı yakından takip ediyor-
dum. O gece "fazla eleştirme" diye bir espri
yaptı. Sergen Yalçın her zaman hayata bu
pencereden bakar. Mizah ile etle tırnak gi-
bidir. Kendisi de bir zamanlar yorumculuk
yapıyordu ki çok başarılıydı. O günlerdeki yo-
rumlarında da mizahı, kelimelerinin arası-
na serpiştirirdi. Samimi olduğunuz sürece
Sergen Yalçın iletişime çok açık bir insandır.
Onun Beşiktaş'taki geleceği parlak. Bu ca-
mianın yetiştirmiş olduğu ve yaşı Sergen Yal-
çın'dan büyük olan tüm futbol adamları Ser-
gen Yalçın'ın arkasında olmalıdır. Beşiktaş,
daha önce Rasim Kara ile yakaladığı böyle
bir şansı bu kez iyi değerlendirmelidir.

UEFA, Avrupa kupalarını müthiş fi-
naller ile bitiriyor. Ağustos ayının ne-
redeyse her günü müthiş futbol kar-

şılaşmaları ile geçiyor. Dört müthiş kupa, Av-
rupa’nın 4 farklı ülkesinde tek maçlık eleme
maçları ile oynanıyor. Ne yazık ki, ülkemiz-
de sadece ikisi yayınlanıyor, o da şifreli ka-
nallarda.

Şampiyonlar Ligi’nde yarı final maçları bu-
gün başlıyor. Çeyrek finallerde Bayern’in Bar-
celona’yı elediği karşılaşma tıpkı 2014 Dün-
ya Kupası yarı final maçı gibiydi. Alman ta-
kımının kalesinde yine Neuer vardı, savun-
mada Boateng; yine ilk gol Müller’den gel-
di. 2014’te Almanya Brezilya’yı yarı final-
de 7-1 yenerken; bu sefer çeyrek finalde Ba-
yern Münih, Barcelona’yı 8-2 yendi. Bu iki
maç; istediğiniz kadar büyük marka olun, di-
siplinin karşısında her zaman hezimete uğ-
rayacağınızı kanıtladı. 

2009’da kurulmuş Leipzig, Şampiyonlar
Ligi’nin diğer yarı finalisti oldu. Alman di-
siplininin bir başka örneği. Üstelik takımın
son 4 yılında 127 maçında oynamış ve 78
gol atmış oyuncusu Timo Werner, çeyrek fi-
naller öncesi Chelsea ile sözleşme imzaladığı
için Portekiz’de takımında oynayamıyor.
Werner bu sene Bundesliga’da 28 gol attı ve
takımın en golcü oyuncusu oldu, 8 asist ile
de takımın en fazla asist yapan ikinci oyun-
cusu. Böyle bir eksiklik başka bir ülkenin ta-
kımında olsa, maç başlamadan yenilgi kabul
edilirdi. Werner’in menajerleri, futbolcu-
nun dört yıllık emeğini taçlandırmasını en-
gelledi. İki Alman takımı, yarı finalde Fran-
sızlarla oynuyor. İngiliz, İspanyol ve İtalyan
takımları; Şampiyonlar Ligi çeyrek finalinden
ötesine geçemedi. Fransa Ligi yedincisi
Lyon, yarın Bayern ile oynayacak. Macron

fırkateynini Ege yerine Portekiz’e mi gön-
derseydi acaba?

Avrupa Ligi yarı final maçları da dün ta-
mamlandı. İlk yarı final maçında, Sevilla
Manchester United’ı eledi. Üstelik 2 sene-
dir kalede olan La Liga’nın en iyi 4 kaleci-
sinden biri olarak seçilen Çek Milli Vaclik’in
sakatlığı nedeniyle oynamamasına rağmen.
Faslı Bounou, kalede fırsatı çok iyi değer-
lendirdi. United, hem ülkesinde hem Avru-
pa’da başarısız oldu. Adının aksine, gönül-
lerden sonsuza dek ayrılanlar başarısız olmaya
devam edecek.

Avrupa Gençlik Ligi’nin çeyrek final
maçları da bugün başlıyor. Son 16’nın son
2 maçı bu Pazar günü oynandı. Real Mad-
rid 1-0 gerideyken 11. dakikada 10 kişi kal-
dığı maçta Juventus’u 3-1 yenerek eledi. In-
ter de Rennes’i eledi. İzlediğim 4 takımı da
alın Süper Lig’e koyun, başa oynarlar. Kad-
rolarında altyapıdan yetişen 1 oyuncuyu bile
oynatmak istemeyen Süper Lig takımlarımız
gençlerin neleri başarabildiğini bu turnuva-
da izlemeli. 

8 TAKIMDA 9 TÜRK

Çeyrek finalde oynayacak 8 takımın
kadrosunda 9 Türk gencimiz var. Bazıları alt
yaş milli takımlarımızda da görev yapan genç-
lerimiz, UEFA’nın esame listelerinde hep oy-
nadıkları kulüp takımının vatandaşlığında gö-
züküyorlar. Ajax’ta Naci Ünüvar ve Tunahan
Taşlı isimlerini bir yere not edin; özellikle Na-
ci’yi. Barcelona’ya 2 gol atıp bir de asist ya-
pan Naci henüz 17 yaşında, tüm dünya onu
konuşacak. Lyon’da ise Türk ikiz kardeşler
oynuyor: Melih ve Semih Altıkulaç. 

18 Nisan 2019 günü, Paris’te Türkiye ve
Fransa 17 yaş altı milli takımları özel bir maç
yaptı. O maçta bu ikiz kardeşler ilk 11’de sa-
haya çıktılar. Melih 3, Semih 18 numaralı for-
mayı giydiler. İkinci yarı ikisi de değiştirildi.
Ama o 45 dakikada, ikiz kardeşler için de

dünya futbolu için de bir ilk yaşandı. Melih
Fransız, Semih Türk Milli Takımındaydı. Kar-
deşler ilk kez farklı takımlarda birbirlerine ra-
kip olurken; dünya futbolunda ikiz 2 kardeş
ilk kez bir milli maçta farklı takımlarda oy-
nadılar. 

Danimarka temsilcisi Midtjylland’da ise Do-
ğuhan Aral Şimşir’i izleyeceğiz. Salzburg’da
ise 4 Türk genci var: Tolgahan Şahin, Ber-
kay Gündoğan, Oğulcan Bekar ve Denizcan
Cosgun. Avrupa Gençler Ligi’nin çeyrek fi-
nalinde 8 farklı ülkeden takım var, kupada
Türkiye’yi temsil eden Galatasaray gruptan
dahi çıkamadı. Avrupa’nın 6. büyük bütçe-
sine sahip ligiyiz. Ne yazık ki, gençlerimizi ye-
tiştiremiyoruz. Geleceğimizi, hala Avrupa ta-
kımlarının kadrolarında arıyoruz. Onlar ye-
tiştirse de, biz milli yapsak telaşı içindeyiz. Ye-
terli altyapı tesisi olmayan kulüplerimizin pro-
fesyonel liglerimize alınmaması gerekir. Ye-
tiştirici olmayan bir kulüp yarışmacı olamaz.
Futbol ülkemizde bu kadar popülerken ve
gençlerimizin umuduyken; yüzünü yabancı
oyuncu menajerlerine dönmüş kulüp yöne-
ticileri, spora katkı verdiklerini sanmasınlar.

KADIN FUTBOLU VE 
YAYINCI KURULUŞ

Cuma günü, Bask bölgesinde Kadınlar
Şampiyonlar Ligi çeyrek finalleri başlayacak.
Müthiş bir mücadele izleyeceğiz. Gençlerde
olduğu gibi kadınlarda da temsilcimiz 2. tura
dahi yükselemedi. Ülkemiz koşullarında,
Beşiktaşlı kadınların aldığı sonuçlardan
memnun kalmıştım. Çeyrek finale kalan ta-
kımların kadrolarında, ne yazık ki bir tane bile
genç kızımız yok. Nasıl olsun ki? Melih Şen-
dil, Real Madrid’in pembe renkli formasını
yorumlarken “Kadınlar futbol oynamasın” de-
miş. Kabul edilemez. Beinsports da hemen
Şendil’in işine son verdi. TFF de, Beinsports’u
kutlayan ve Şendil’i eleştiren bir açıklama ya-
yımladı. Aferin Beinsports’a, Aferin TFF’ye.
Bir spor emekçisinin ipini çekerek Türk ka-
dın futbolunu kurtardınız, bravo size. 

Beinsports’a sormak gerek, UEFA Şam-
piyonlar Ligi’ni yayınlıyorsun da UEFA Ka-

dınlar Şampiyonlar Ligi’ni niye yayınlamı-
yorsun? Türkiye’de erkeklerin Süper Ligi’ni
yayınlamak için ayırdığın bütçenin milyon-
da birini kadın futboluna ayırdın mı? Geçti-
ğimiz sene ligimizden kaç kadın futbol maçı
yayınladın? Federasyona da sormak gerek,
kadın futbolunu geliştirmek için neler yap-
tığını? Melih Şendil’i eleştiriyor, yetmez mi? 

TFF’nin internet sitesinde ligler ikonuna
tıkladığınızda, en üstte Süper Lig var, altın-
da TFF 1. Ligi, altında 2. Lig, altında 3. Lig,
altında U21 Ligi, altında Bölgesel Amatör Lig,
altında Kadınlar Ligi. Yine kadınlarımızın sır-
tına tüm yükü vermişiz. Federasyon başka-
nımızın sahibi olduğu holding, kadın mü-
hendislerin artması için çok değerli çalışmalar
yapıyor. Kadın mühendisleri iş yaşamına ka-
zandırmak için uygulanan bu proje, kadın fut-
bolu için de kopyalanarak uygulanabilir.
Beinsports’un yöneticisi olsam; asla Şendil’in
işine son vermezdim, ona Kadınlar Şampi-
yonlar Ligi ve Kadınlar Türkiye Ligi maçla-
rını sundururdum. Ama, elinizde Şendil’e sun-
duracak bir kadın futbolu maçınız bile yok-
sa, cezayı önce kendinize kesmelisiniz. Şen-
dil’i cezalandıranlar, kadın futbol ligimizin bu
sezonki şampiyonunun hangi ilimizden çık-
tığını haber yapmış mıdır, acaba?

FİNAL VE KLASMAN GRUBU

21 takımlı yani 42 haftalık ligin sezona
sığmayacağını yazmıştım. Aynı yazımda, ligi
12 takımlı 2 grup halinde oynatıp grup-
lardaki ilk 6’ya final grubunu son 6’ya klas-
man grubunu oynatarak; ligin 34 haftada
tamamlanmasının mümkün olabileceğini be-
lirtmiştim. 2 hafta geriden, federasyonda bu
çözümün konuşulduğu yazılıyor. Hadi, bir
ipucu daha vereyim. Final grubuna çıkan ta-
kımların ilk grupta sadece aralarında yap-
tıkları maçlarda aldıkları puanlar final gru-
buna taşınmalı ve final grubu maçları 2 ayrı
devre yerine karşılıklı maçlar şeklinde oy-
natılmalı. Örneğin A grubunun lideri sıra-
sıyla B6-A1 A1-B6 B5-A1 A1-B5 B4-A1
A1-B4 B3-A1 A1-B3 B2-A1 A1-B2 B1-
A1 ve A1-B1 maçlarını oynamalı. Bu sa-

yede ligin sonunda tam final heyecanı ya-
şanır. 

Klasman grubu da, yine benzer statü ile
oynanmalı. Klasman grubu lideri, Avrupa’ya
katılacak son takımı belirlemek için lig
dördüncüsü ile (kupayı ilk ikiye giren ta-
kımlardan biri aldıysa lig beşincisi ile) baraj
maçı oynamalı. Yoksa, 42 haftalık ligin bu
sezon oynanamayacağı Şampiyonlar Ligi
ön eleme turundan belli oldu. Andorra tem-
silcisini yenen Kosova temsilcisi Drita, San
Marino temsilcisini yenen Kuzey İrlan-
da’dan Linfield ile Nyon’da final oynayacaktı.
Dritalı 2 oyuncuda Kovid-19’a rastlanınca
UEFA eleme final maçını önce erteledi. Son-
ra, vakitsizlikten Drita 3-0 yenik ilan edildi.
Zaman olmadığı için, ligimizde 2 koronalı
sporcu yüzünden bir takımın 3-0 yenik ilan
edilmesi kabul edilebilecek mi?

Harcama limitlerine dair aklıma takılan
soru ise, limitlere dair kulüplere tanınan to-
leransın neden oransal olduğudur. Hesap-
lanan limitleri %15 mi arttıralım, %40 mı
arttıralım tartışması var. Adaletsizliği o ka-
dar içimize sindirmişiz ki, bir de bu oyuna
adil oyun diyoruz. Kulüplere bir ek bütçe ve-
rilecekse, bu maktu bir bütçe olmalı. Gala-
tasaray’a verilen %15 ek bütçe, Kayseris-
por’un bütçesinin tamamına eşit. Buyurun
ligi adil oynayın!

Salgın, UEFA’nın kulüp düzeyindeki
kupaları çok daha heyecanla tamamlama-
sını sağladı. Sezon, normal bitse, ilgi bu ka-
dar yüksek olmayacaktı belki. UEFA’nın fi-
nallerinden EuroLeague Basketbol, FIBA,
CEV de ders çıkarmalı. Hatta, UEFA’dan
bundan sonraki yıllarda Avrupa kupalarını
4’lü final veya 8’li final ile tamamlama ka-
rarı çıkarsa şaşırmam. Elimizdeki 8’li fina-
lin organizasyonunu önümüzdeki sene se-
yircili tek maç havucuyla kaçırmamızın ne
büyük hata olduğunu da gördük. Finaller-
de, her takımın formasında logonun üzerinde
“teşekkürler” yazılı olması; UEFA’nın sağ-
lık çalışanlarına çok güzel jesti idi. TFF, aynı
jesti Türk sağlık çalışanları için lig maçlarında
devam ettirmeli.
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yıllardır yakından takip eden Serdar Sarıdağ'a

siyah-beyazlıların son durumunu sorduk.

Sarıdağ, Sergen Yalçın'ın önemini Rasim Kara
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